
یکشنبه  20 مرداد 1398 9 ذی الحجه 1440  11 آگوست 2019  شماره 4860  سال بیست و دوم   2000 تومان

روزنامه صبح ایران

 نام سازمان: دانشگاه علوم پزشکي و خدمات بهداشتي درماني البرز- مرکز آموزشی درمانی کمالی  
 موضوع : واگذاری امور تعمیر و نگهداری تاسیسات   

محل دریافت اوراق: دبیرخانه مرکزی دانشگاه )طبقه همکف(
مهلت دریافت اوراق: به مدت  7 روز  از تاریخ 98/05/22  لغایت  98/05/28 

مهلت قبول پیشنهادات )تحویل پاکات(:  به مدت 12روز از تاریخ  98/05/30 لغایت   98/06/10
محل تحویل پاکات مناقصه دبیرخانه حراست دانشگاه )طبقه اول( میباشد. 

میزان سپرده تضمین شرکت در مناقصه: 210/000/000 ریال  به صورت فیش واریزي به حساب جاری 
44245780/69 نزد بانک ملت شعبه مهستان کرج کد 8837/7 یا ارایه ضمانتنامه بانکی بنام دانشگاه علوم 

پزشکي وخدمات بهداشتي درماني البرز که مدت ضمانتنامه نبایدکمتر از 3 ماه باشد.
تذکر1: جهت دریافت اوراق مناقصه، ارائه فیش واریزی به مبلغ 300/000 ریال به حساب جاری 218126426 
نزد بانک رفاه شعبه بهارکرج کد 2640 به نام دانشگاه علوم پزشکی البرز و معرفی نامه شرکت الزامی می باشد.

تذکر2: در صورت دریافت تذکر یا اخطار کتبی قطعی بابت طرف قرارداد بودن با دانشگاه و واحدهای تابعه آن، 
متقاضی حق شرکت در مناقصه را نخواهد داشت.

پرداخت هزینه چاپ آگهي ها به عهده برنده مناقصه مي باشد.
کارفرما در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مجاز و مختار می باشد.

نشاني سازمان : بلوار طالقانی شمالی - بالاتر از میدان طالقانی- شهرک اداری -ساختمان مرکزی
ساعت کاری دانشگاه از روز شنبه تا چهارشنبه، ساعت 8 لغایت 16 می باشد. شماره تماس:     32563369-026

به استناد ماده 63 آیین نامه مالی و معاملاتی 
دانشگاه های علوم پزشکی 

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله اي

موفقیت جنابعالی وکسب اعتماد جامعه مهندسی کشور در انتخابات 

شورای مرکزی سازمان نظام مهندسی ساختمان و همچنین انتخاب از سوی 

دکتر اسلامی وزیر محترم راه و شهرسازی به عنوان عضو شورای مرکزی 

این سازمان را تبریک و تهنیت عرض نموده ؛ قطعا حضور فعال شما در این 

جایگاه در راستای اعتلای مجموعه نظام مهندسی ساختمان قم و کشور موثر 

و موجب افتخار جامعه مهندسی استان خواهد بود. توفیقات شما  را در سایه 

توجهات حضرت ولیعصر )عجل الله تعالي فرجه الشریف(  و کریمه اهل بیت 

) علیهم السلام (  از درگاه خداوند متعال مسئلت می نماییم.  

جناب آقای مهندس امین مقومی
رییس محترم سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم

جمعی از مهندسان سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم

پیام تبریک

وزیر علوم:

دیوارهای دانشگاه ها برداشته می شود

دریادار فدوی: 

دشمن تحمل اقتدار انقلاب را ندارد

روحانی در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی:

رفع مشکلات مردم هدف اصلی سیاستگذاری ها باشد

سردرگمی گفتمانی اعتدال و نابسامانی مدیریتی

چرا  اعتدال نتوانست 
در قواره گفتمان تثبیت شود؟
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سخنگوی شورای نگهبان ابراز اطمینان کرد: اعضای این شورا در 
بررسی صلاحیت داوطلبان صرفاً براساس تخصص و دانش فقهی 
و حقوقی خود و طبق قانون اعمال نظر خواهند کرد و هیچ نگاه 
سلیقه ای اعمال نخواهد شد.عباسعلی کدخدایی در نشست خبری 
خود با خبرنگاران همچنین درباره برگزاری الکترونیکی انتخابات 
مجلس گفت: احراز هویت رأی دهندگان قطعاً الکترونیکی خواهد بود، 

اما در بخش های دیگر در مرحله ای که وزارت کشور از نظر ...

رهبر انقلاب اسلامی در پیامی به زائران بیت الله الحرام بیان 
کردند: معامله قرن با همت و ایمان جبهه مقاومت محکوم به شکست 
است.حضرت آیت الله خامنه ای روز شنبه در پیامی به زائران بیت 
الله الحرام، برائت از مستکبران و در رأس آن آمریکا را به  معنی برائت 
از مظلوم کشی و جنگ افروزی، محکوم کردن کانون های تروریسم 
از قبیل داعش و بلک واتر آمریکائی، نهیب امت اسلامی بر سر رژیم 

کودک کش صهیونیست و پشتیبانان و ...

هیچ نگاه سلیقه ای در بررسی صلاحیت ها اعمال  نخواهد شد

اطمینان خاطر کدخدایی 
به داوطلبان نمایندگی

رهبر معظم انقلاب اسلامی در پیام به زائران بیت الله الحرام:

معامله قرن با جبهه مقاومت 
محکوم به شکست است 
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معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: مشکلات و ضعف های شهرک شکوهیه 
در رابطه با مسائل ایمنی و به ویژه مبحث آتشنشانی بسیار جدی و نگران کننده است. محسن 
بهشتی روز شنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی در سالن جلسات استانداری قم افزود: در رابطه 
با مباحث ایمنی شهرک صنعتی شکوهیه، بسیاری از ضوابط مربوط به استقرار ایستگاه های آتش 
نشانی رعایت نشده است.وی ادامه داد:ضوابط اجرا شده در ایستگاه آتش نشانی شهرک شکوهیه، 
متناسب با مناطق مسکونی و شهری بوده و در صورت بروز آتش سوزی گسترده این ایستگاه عملا 
کارایی لازم را ندارد.وی خاطرنشان کرد: برای رسیدن ماشین آلات آتش نشانی از مرکز شهر به 
شهرک شکوهیه زمانی بالغ بر 30 ساعت لازم است که این خلاء می تواند خسارت های جبران 

ناپذیری را به این شهرک وارد کند.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم گفت: با توجه به موقعیت شهر قم و تغییر خطوط 
حمل  و نقل عمومی و محدودیت های اعمال  شده نیازمند راه اندازی تاکسی های VIP در شهر قم 
هستیم. مرتضی عزتی با تشریح موقعیت شهر قم و ورود سالانه بیش از 20 میلیون نفر توریست 
مذهبی به شهر، اظهار داشت: با توجه به حجم بالای ورود مسافر و زائر به شهر قم، نیازمند ارائه 
سرویس های حمل  و نقل عمومی به روز به زائران و شهروندان هستیم.مدیرعامل سازمان تاکسیرانی 
شهرداری قم از راه اندازی فاز نخست خطوط ویژه و تاکسی های VIP در سه راه بازار خبر داد و 
افزود: با توجه به موقعیت سه راه بازار و تغییر خطوط حمل  و نقل عمومی و محدودیت های اعمال  
شده نیازمند راه اندازی خطوط ویژه تاکسی در این منطقه هستیم.عزتی تصریح کرد: تاکسی های 

دربستی و VIP با استانداردهای بین المللی بوده و در مرحله ثبت نام و...

معاون استاندار قم:

مشکلات ایمنی شهرک شکوهیه 
بسیار جدی است

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم:

تاکسی های VIP در قم 
راه اندازی  می شود
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 اصولگرایان قطعا به 
لیست واحد نمی رسند

عید سعید قربان عید عبادت وبندگی را تبریک می گوییم

حسن غفوری فرد: 

انتقاد یک اقتصاددان از نامه پژوهشگران اقتصادی

کسری بودجه دولت یا خانوار
 مسئله این است

سالانه چندکارگر ساختمانی در ایران می میرند؟

سال 1398 در شرایطی به نیمه می رسد که هنوز بحث و 
بررسی ها درباره اصلاح بودجه آن به سرانجام نرسیده است. 
شورای هماهنگی اقتصادی سران سه  قوه، راه حل های 
خود را ارائه داده و جمعی از پژوهشگران اقتصادی نیز 

پیشنهادهای خود را در نامه ای مطرح و راهکار شورای 
هماهنگی را نقد کردند. علی سعدوندی، اقتصاددان و عضو 
سابق هیئت علمی دانشگاه استرالیایی ولونگونگ درباره 

مصوبه شورای هماهنگی اقتصادی سران سه  قوه ...

یکی از المان ها و عناصر مهم و بنیادین ساحت زیست سیاسی بشریت در فرم اجتماع انسانی و یا به اصطلاح 
معمول و مرسوم کلمه، جامعه انسانی گفتمان است. گفتمان در مقوله امر سیاسی چنان حایز درجه اهمیت است 
که به امر سیاسی در چارچوب فعالیت های تشکیلاتی و حزبی معنا و اصالت داده و آن را هویت دار می کند و 
زمانی که امر سیاسی صاحب هویت شد در واقع ترجمه آن از فاز تیوریک و نظر به فاز اقدام و عمل به راحتی 
امکان پذیر می شود در واقع به بیان مهندسی، سیاست و امر سیاسی در فرم گفتمانی، سیستماتیزه شده و حالت 
مکانیزاسیون پیدا می کند و در فرایند سیستم و مکانیزاسیون است که اهداف و اسناد استراتژیک توسعه جامعه 

در قالب mission )ماموریت( و visson )چشم انداز( حصول به نتیجه مطلوب را امکان می یابد...
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* احمدی نژاد می تواند برگردد به شرطی که بگوید اشتباه کردم

* با اصلاح طلبان قهر نیستیم که آشتی کنیم

به استناد مجوز هیئت مدیره به شماره 55/15228 مورخ 94/06/08 در نظر دارد از طریق مزایده 
عمومی نسبت به فروش مغازه های پاساژ سعدی و طلا وناشران، وتعدادی از زمینهای سطح شهر 

، طبق مشخصات ذیل اقدام نماید.

توضیحات
1( بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ ، مشخص ، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده ) در 

بسته ( تسلیم گردد. 
2( مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل 5 درصد مبلغ پایه ملک مورد مزایده مندرج در آگهی می باشد 
که شرکت کنندگان باید به حساب شماره 1006220288 بانک شهر شعبه صفائیه به نام سازمان توسعه و 

عمران واریز و یا به صورت اوراق مشارکت و اوراق ضمانت تحویل نمایند. 
3( شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط طبق ضوابط جاری آئین نامه معاملات شهرداری 

می باشد. 
4( متقاضیان محترم می توانند جهت دریافت مدارک و اطلاعات تکمیلی و اسناد شرکت در مزایده و ارائه 
پیشنهادات از تاریخ 98/5/22  از ساعت 8 الی 14 به نشانی قم-خیابان معلم-مجتمع ناشران-طبقه پنجم-
سازمان توسعه و عمران قم )اتاق 506( مراجعه و یا با تلفن 61-02537840660 داخلی 6381تماس حاصل 

نمایند. 
5( تمامی اوراق و اسناد شرکت در مزایده باید از سوی متقاضیان با قید کلمه )قبول است( امضاء شود. 

6( مدت قبول پیشنهادات از تاریخ نشر آگهی ، تا تاریخ 98/06/03  می باشد. 
7( محل تسلیم پیشنهادات: قم ، خیابان معلم، مجتمع ناشران، طبقه پنجم، سازمان توسعه و عمران، 

مسئول حراست سازمان. 
8( سازمان توسعه و عمران شهرداری قم در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است. 

9( برنده مزایده موظف است ظرف یک هفته از تاریخ ابلاغ نتیجه مزایده نسبت به انجام معامله اقدام نماید 
در غیر این  صورت ضمن ضبط سپرده وی به نفع سازمان توسعه و عمران شهرداری قم موضوع مزایده به 

شخصی که پیشنهاد او در رتبه دوم قرار گیرد واگذار می گردد. 
10( کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض - مالیات و غیره ( به عهده برنده مزایده می باشد.

11(  هزینه چاپ آگهی و هزینه کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد. 
12( شرکت کنندگان میبایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت )مصوب 1337( 

اقدام نمایند. 
13( پیشنهادات رسیده در تاریخ 98/06/04 ساعت 10 صبح در محل سازمان توسعه و عمران مفتوح و 

قرائت می گردد.  

سازمان توسعه و عمران شهرداری قم 

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

 

 
 قیمت هر مترمربع مساحت)مترمربع( کاربری موقعیت مشخصات ملک ردیف

 )ریال(

میزان سپرده شرکت در  قیمت کل)ریال(
 مزایده)ریال(

 1سرقفلی واحد  1
11601از  

11/01 تجاری پاساژ طلا  111/111 /111  111/011/200/0  111.640.111 

110واحد تجاری  2 66/01 تجاری مجتمع ناشران   111/111/141  111/111/121/2  161.661.111 
از پلاک ثبتی  4قطعه  3

061/1  

 یابانخ ،جمکران
پنج امامزاده ،کوچهنصر  

 126.661.111 0،021،261،111 16،111،111 01/101 مسکونی

از پلاک ثبتی  0قطعه  4
12/11114  

 انتهای ،خ شهید کلهری
رضوی  متری 06  

تفریحی 
 توریستی

261 01،111،111 0،111،111،111 261.111.111 

 11سر قفلی واحد  5
 طبقه اول پاساژسعدی

 64.011.111 111/611/106/1 66،111،111 00/10 تجاری خ آذر ، پاساژ سعدی
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قوه قضاییه و طوفان جرایم 
انتخابات مجلس

قوه قضاییه با شرایط بسیار حساسی در انتخابات آینده 
مجلس روبروست زیرا حتی پاره کردن یک پوستر از 
کاندیداهای مجلس، »جرم سیاسی« محسوب می شود و 

باید محاکمه متهم، در دادگاه کیفری یک مرکز استان، با حضور هیات منصفه و به صورت 
علنی برگزار شود. به عبارت دیگر، قوه قضاییه با طوفانی از جرایم سیاسی و مطبوعاتی 
روبروست که امکان رسیدگی به آنها را در زمان اندک تبلیغات انتخاباتی نخواهد داشت.

در انتخابات آینده مجلس، قوه قضاییه وظیفه ای دارد که تاکنون با آن روبرو نبوده است. 
قوه قضاییه باید در هر شکایتی که درباره انتخابات به دستش می رسد، دادگاه سیاسی به 
صورت علنی، با حضور هیات منصفه و در مرکز استانها تشکیل دهد. به عبارت دیگر، هر 
جرمی که در انتخابات از شهروندان یا هواداران داوطلبان انتخاباتی سر بزند، باید در محاکم 
سیاسی رسیدگی شود.بند ت ماده ۲ قانون جرم سیاسی مصوب ۱۳۹۵ می گوید: جرائم 
مقرر در قوانین انتخابات خبرگان رهبری، ریاست جمهوری، مجلس شورای اسلامی و 
شوراهای اسلامی شهر و روستا به استثنای مجریان و ناظران انتخابات جرم سیاسی 
محسوب می شود.فقط در قانون انتخابات مجلس دست کم ۲۵ فعل و ترک فعل به عنوان 
»جرم« شناسایی شده اند که باعث می شود جرم سیاسی، تحقق پیدا کند. طبق قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی مصوب ۱۳۷۸ با اصلاحات بعدی، جرم های انتخاباتی 
عبارتند از:۱- ممانعت از حضور نمایندگان کاندیداها در شعب اخذ رأی )بخشی از بند ۹ و 
ماده ۵۵(۲- حضور دیگر افراد به جز مسئولین در شعب اخذ رأی تحت هر عنوان که باشد 
)تبصره ماده ۵۵(۳- پاره یا معدوم یا مخدوش کردن آگهی تبلیغاتی نامزدهای انتخاباتی 
را که در محل های مجاز الصاق گردیده ماده ۵۸ )اصلاحی ۱۳/ ۱۰/ ۱۳۷۸(۴- انجام 
هرگونه فعالیت تبلیغاتی از تاریخ اعلام رسمی اسامی نامزدها برای نامزدهای نمایندگی 
مجلس از صداوسیما و میز خطابۀ نمازجمعه و یا هر وسیلۀ دیگری که جنبۀ رسمی و 
دولتی دارد و فعالیت کارمندان در ساعات اداری و همچنین استفاده از وسایل و سایر 
امکانات وزارتخانه ها، ادارات، شرکت های دولتی و مؤسسات وابسته به دولت و شهرداری ها 
و شرکت ها و سازمان های وابسته به آن ها و نهادها و مؤسساتی که از بودجۀ عمومی )به 
هر مقدار( استفاده می کنند و همچنین دراختیارگذاشتن وسایل و امکانات مزبور )ماده 
۵۹(۵- خرید و فروش رأی از قبیل هرگونه اقدام به خرید و فروش مستقیم و غیرمستقیم 
رأی۶- توزیع اقلام و لوازمی که برای دریافت  کننده جنبه ی انتفاعی داشته باشد۷- دادن 
کمک های نقدی و غیرنقدی به اشخاص، اماکن عمومی و مذهبی و هیئت ها و امور خیریه 
بعد از ثبت  نام در انتخابات )ماده ۶۶- اصلاحی ۳/۳/۱۳۹۵(۸- رأی گرفتن با شناسنامۀ 
کسی که حضور ندارد.۹- تهدید یا تطمیع در امر انتخابات۱۰- رأی دادن با شناسنامۀ 
جعلی۱۱- رأی دادن با شناسنامۀ دیگری۱۲- رأی دادن بیش از یک بار۱۳- توصیه به 
نوشتن اسم کاندیدای معین در ورقۀ رأی توسط افراد متفرقه در محل اخذ رأی۱۴- 
اخلال در امر انتخابات۱۵- کم  و زیاد کردن آرا یا تعرفه ها۱۶- تقلب در رأی گیری۱۷- 
تقلب در شمارش آرا ۱۸- تقلب و تزویر در اوراق تعرفه یا برگ رأی یا صورت جلسات 
۱۹- توصیه به نوشتن اسم کاندیدای معین در ورقۀ رأی از طرف اعضای شعبۀ اخذ رأی و 
ناظرین و بازرسان ۲۰- تغییر و تبدیل یا جعل و یا ربودن و یا معدوم نمودن اوراق و اسناد 
انتخاباتی از قبیل تعرفه و برگ رأی و صورت جلسات و تلکس و تلفن گرام ها و تلگراف ها 
۲۱- بازکردن و یا شکستن قفل محل نگهداری و لاک ومهر صندوق های رأی بدون مجوز 
قانونی۲۲- جابه جایی، دخل و تصرف و یا معدوم نمودن اسناد انتخاباتی بدون مجوز قانونی

۲۳- دخالت در امر انتخابات با سِمَت مجعول و یا به  هر نحو غیرقانونی۲۴- انجام یا 
عدم انجام هرگونه عملی که باعث مخدوش شدن رأی مردم از ناحیۀ اعضای شعبۀ اخذ 
رأی باشد؛ از قبیل خودداری کردن از ممهورنمودن برگ تعرفه یا شناسنامه یا انتقال 
صندوق اخذ رأی به غیر از محل آگهی شده۲۵- جانب داری ناظرین به هر طریقی از 
یکی از کاندیداها )ماده ۸۷(البته در قانون انتخابات مجلس، ایجاد رعب و وحشت برای 
رأی دهندگان یا اعضای شعب ثبت نام و اخذ رأی با اسلحه یا بدون اسلحه در امر انتخابات 
هم جرم شمرده شده ولی این جرم در زمره جرایم تحت پوشش قانون جرم سیاسی 
نیست.نکته اینجاست که طبق اصل ۱۶۸ قانون اساسی و قانون آیین دادرسی کیفری، 
جرم سیاسی باید به صورت علنی و با حضور هیات منصفه رسیدگی شود. طبق بند 
ث ماده ۳۰۲، جرایم سیاسی باید در دادگاه کیفری یک رسیدگی شود.همچنین طبق 
ماده ۳۰۵ همین قانون، جرائم سیاسی باید به طور علنی در دادگاه کیفری یک مرکز 
استان محل وقوع جرم با حضور هیأت منصفه رسیدگی میشود و احکام و ترتیبات 
هیأت منصفه، را هم قانون تعیین می کند. مفهوم مخالف تبصره ماده ۳۹۱ قانون آیین 
دادرسی کیفری هم می گوید باید حتما متهمان سیاسی احضار شده و از آنها دفاع به 
عمل آید و بدون احضار متهمان سیاسی، امکان جلب آنها برای محاکمه نیست. همچنین 
حضور هیات منصفه برای رسیدگی به جرم سیاسی لازم است )ماده ۳۹۳ آیین دادرسی 
کیفری( و در صورت فرار یا مخفی بودن متهم، باید تشریفات احضار و آگهی و در نهایت 
گذشت زمان یک ماهه را مد نظر قرار دهد.با این شرایط، می توان انتظار داشت پرونده 
های جرم سیاسی، افزایش زیادی داشته باشد، محاکم کیفری یک استانها به شدت شلوغ 
شود و در یک کلام، قوه قضاییه با موج فزاینده رسیدگی به جرایم سیاسی روبرو شده و 
نتواند به وظایف عادی خود در هنگام انتخابات و تا چند ماه پس از آن عمل کند چون 

مشغول رسیدگی به جرایم سیاسی و انتخاباتی است.

انتخابات وموج نا امیدی
انتخابات مجلس یازدهم در پیش است و جریان های 
سیاسی در حال آماده کردن خود برای انتخاباتی سخت 
هستند. انتخاباتی که در آن برخی پیش بینی کرده اند، 
مردم مشارکت گسترده ای نخواهند داشت و این عدم 
مشارکت یعنی پیروزی یک جریان خاص در انتخابات 

پارلمان.تکلیف این جریان با انتخابات روشن است. این جریان در فضای سیاسی ایران، 
مشهور به تندروی هستند و از عدم مشارکت مردم استقبال می کنند چون می دانند 
اینگونه شاهین سعادت بر شانه  آنها خواهد نشست.جریان اصلاحات و اعتدال از شیوه این 
جریان انتقاد می کنند و می گویند برخی اصول گرایان مانند جریان های ضد انقلاب، از عدم 
مشارکت مردم در انتخابات خوشحال می شوند و در سورنای شادی می دمند.البته برای 
جریان داخل نظام خوب نیست که از عدم مشارکت مردم حتی در صورت رسیدن به 
قدرت خوشحال شوند اما جریان اصلاحات و اعتدال به جای محکوم کردن جریان مقابل 
بهتر است به قضاوت عملکرد خود بنشینند.بهتر است آنها از خود بپرسند چه بلایی سر 
مردمی که با امید در انتخابات مجلس دهم و ریاست جمهوری یازدهم، شرکت کرده اند 
آمده است که دیگر دوست ندارند پای صندوق رای بیایند.اعضای فراکسیون امید به جای 
انتقاد از جبهه پایداری و امثال آنها، از خود بپرسند در این چهار سال برای مردم چه 
کرده اند؟ مگر در همین تهران، پایتخت نشین ها به ۳۰ نامزد لیست امید رای ندادند و آنها 
را راهی پارلمان نکردند تا طعم تغییر را بچشند اما حالا چرا همان مردم می گویند از امید، 
ناامید شده ایم؟رییس جمهور روحانی و اعضای دولت، ببینند مردمی که در سال ۹۶ با 
تمام توان به صحنه آمدند و نزدیک ۲۴ میلیون رای به سبد روحانی ریختند، چرا دچار 
یاس شده اند؟ آیا در جلسات هیات دولت از خود پرسیده اید، آن همه امید مردم چه شد؟ 
فردای ریاست جمهوری حسن روحانی در سال ۹۲، انگار صبح زیباتر بود اما حالا چه؟ 
حالا که غبار و مه تمام آن امید را پوشانده است و همان رای دهندگان دیگر با امید به فردا 
نگاه نمی کنند.برای جریان تندرو بهترین فرصت است که از آب گل آلود شده ماهی بگیرد. 
اگر شرایط عادی بود که آنها هم چون چند انتخابات گذشته پشت صندوق های رای 
می ماندند و راهی به پارلمان، دولت و شورای شهر پیدا نمی کردند.آنها جشن و پایکوبی 
می کنند چون شما نتوانستید به شعارهایی که در ایام انتخابات دادید عمل کنید. بله این 
که در پارلمان شاهد شعار مرگ بر این و مرگ بر آن نبودیم، خوب است اما معیشت مردم 
حسابی لنگ می زند و بسیاری از خانواده های ایران برای امرار معاش خود دچار مشکل 
شده اند و متاسفانه دولت و مجلس بیشتر نظاره گر این مشکلات بودند تا حلال آن.امروز 
جریانی سوار بر ناامیدی مردم است و باید در این زمان کمتر غر زد و  واقع بینانه به دنبال 
علت این نا امیدی گشت. البته هنوز مسیر امید باز است اگر رییس جمهور روحانی و 

نمایندگان مجلس از کارت های خود استفاده کنند و از این انفعال خارج شوند. 

وزیر بهداشت:

صحبت های مختلف درباره کیفیت 
داروی تولید داخل، جوسازی است

وزیر بهداشت گفت: استاندارد داروهای ایرانی بسیار بالاست و حتی به بسیاری از 
کشورهای جهان دارو صادر می کنیم. صحبت های مختلف درباره کیفیت داروی تولید 
داخل، جوسازی است و باند واردات دارو که رقیب تولیدکننده داخلی هستند، برخی از 
این موارد را هدایت می کنند. سعید نمکی روز شنبه در حاشیه مراسم نخستین مجمع 
پیشگامان اقتصاد دانش بنیان سلامت در جمع خبرنگاران افزود: هرگز قبول ندارم که 
داروی داخلی کیفیت ندارد. زیرا هم به عنوان وزیر و هم شخصی که صنعت دارو، دانشگاه 
و حوزه بهداشت را اداره کردم می گویم که در طول ۳۰ سال گذشته به جز یک قلم 
دارو که برای یکی از اعضای خانواده ام مصرف می شد و تولید داخل نداشت، هیچ داروی 
خارجی وارد خانه خودم نشده است.وزیر بهداشت اظهار داشت: سیاست وزارت بهداشت، 
حمایت حداکثری از شرکت های تولید داخل و به خصوص شرکت های دانش بنیان است. 
همچنین تلاش کردیم قیمت بالاتری را در مقابله با دمپینگ شرکت های خارجی وارداتی 
به محصولات تولید داخل بدهیم و راه ورود محصولات داخلی را تسهیل کرده و مجوزها 

را در کوتاه ترین زمان ارائه دهیم.

فلاحت پیشه پاسخ داد:

چرا »ترامپ« از»مکرون«
 و اروپایی ها عصبانی است؟

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس می گوید ترامپ از مکرون و 
اروپایی ها عصبانی است. حشمت الله فلاحت پیشه ، با اشاره به توئیت ترامپ مبنی بر 
اینکه فرانسه نماینده آمریکا برای مذاکره با ایران نیست، گفت: واقعیت این است که ایران 
باید ظرافتی را در سیاست خارجی بین موضوع اختلاف ما با آمریکا و اختلاف آمریکا 
با اروپا رعایت کند.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ادامه داد: به 
هر حال هر چه کشورهای اروپایی به ویژه "مکرون" تلاش می کنند خود را میانجی گر 
اختلاف کلان بین ایران و آمریکا نشان دهد و رایزنی هایش را در خدمت راهبردی به اسم 
نجات برجام تعریف کند به همان میزان عصبانیت ترامپ و آمریکایی ها را به دنبال خواهد 
داشت.نماینده مردم اسلام آباد غرب و دالاهو در مجلس دهم شورای اسلامی بیان داشت: 
اصولا آمریکایی ها در موضوع برجام چالش اول شان با ایران است و چالش دوم شان با 
دیگر کشورهای عضو برجام به ویژه اروپایی ها است.وی اظهار داشت: ترامپ بارها اعلام 
کرده برجام حاصل سیاست فشار آمریکا بود ولی بهره اقتصادی آن به اروپا رسید، اشاره 
او به ۷۰ میلیارد دلار موافقتنامه های تجاری است که بعد از برجام و عمدتا بین ایران و 
کشورهای اتحادیه اروپا بسته شد البته اکثرا بعد از خروج ترامپ سرنوشت نامعلومی پیدا 
کردند.فلاحت پیشه در ادامه گفت وگو با خانه ملت، با بیان اینکه باید اختلاف آمریکا با اروپا 
را جدا از اختلاف آمریکا با ایران دانست، گفت: به هر حال آمریکایی ها و ترامپ اختلاف با 
ایران را مربوط به این دو کشور می دانند و نهایتا راهکار آن باید بین ایران و آمریکا شکل 
بگیرد.این نماینده مردم با تاکید براینکه اروپایی ها تکلیف خود را عملی کنند، اظهار 
داشت: ایران باید از مکرون و کشورهای اروپایی بخواهد که هدف غیر واقعی را در دستور 
کار قرار ندهند بلکه به تکلیف خودشان عمل کنند، تکلیف آنها در شرایط کنونی نجات 
برجام نیست بلکه عمل به تکلیف در قالب برجام است؛ چرا کشورهای اروپایی به تکلیف 

خود در قبال برجام عمل نکرده اند؟

روحانی در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی:

رفع مشکلات مردم 
هدف اصلی سیاستگذاری ها باشد

 رئیس جمهوری با اشاره به ضرورت توجه به مشکلات مردم و اتخاذ تصمیم های 
مناسب برای حل این مشکلات، گفت: اصل حراست از زندگی و رفع مشکلات مردم باید 
هدف اصلی سیاستگذاری ها و تصمیم ها باشد.حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی 
روز شنبه در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی که به ریاست رئیس جمهور و حضور 
روسای قوا و اعضا برگزار شد، افزود: اگر چه هم دولت و هم مردم، شرایط سختی سپری 
کرده اند، اما در همین شرایط، می توان تصمیم های راهگشا برای ثبات و پیشرفت اقتصادی 
و رفاه مردم اتخاذ نمود.در این جلسه سازمان برنامه و بودجه گزارش محور درآمدی در 
اصلاح ساختاری بودجه را ارائه و وضعیت تولید و مصرف حامل های انرژی در کشور و 
راه های ساماندهی آن را تشریح کرد.در این طرح، با هدف بهره مندی حداکثری مردم و 
عادلانه کردن شیوه دستیابی دهک های پایین درآمدی به منابع انرژی، نقشه راه بلند 
مدت استفاده اقتصاد کشور از مزیت نسبی انرژی در تولید و صادرات محصولات مختلف ، 
تدوین شده است.همچنین در این جلسه، وزیر نفت، گزارشی از پیشرفت پروژه های 
اکتشاف و استخراج نفت ارایه نمود و برنامه های این وزارت برای ادامه توسعه فازهای پارس 

جنوبی را تشریح کرد که تصمیمات لازم در این زمینه اتخاذ شد.

یک فعال سیاسی اصولگرا:

علی لاریجانی هنوز به جلسات
 شورای وحدت دعوت نمی شود

یک فعال سیاسی اصولگرا و عضو شورای وحدت می گوید: علی لاریجانی هنوز 
به جلسات شورای وحدت دعوت نشده است و بحثی هم درباره دعوت از او صورت 
نگرفته است. محمد حسینی، فعال سیاسی اصولگرا درباره اینکه گفته  می شود علی 
لاریجانی، رئیس فعلی مجلس شورای اسلامی به جلسات شورای وحدت، دعوت 
نمی شود به ایرناپلاس می گوید: نه، ایشان در جلسات شورای وحدت حضور ندارد و 
هیچ بحثی هم درباره اینکه از ایشان دعوت بشود، تا به حال صورت نگرفته است.این 
فعال سیاسی اصولگرا همچنین درباره رابطه محمدباقر قالیباف، شهردار اسبق تهران و 
محمود احمدی نژاد، رئیس جمهوری پیشین به ایرناپلاس اظهار کرد: آقای قالیباف در 
جلسات شوای ائتلاف اصولگرایان حضور دارند و بنابراین نمی توانند ارتباط و فکری را 
جداگانه پیش ببرند. همه چیز در جلسات بحث می شود و با مشورت اعضا اتفاق می افتد. 
درباره ارتباط با آقای احمدی نژاد هم تا به حال هیچ بحثی در شورا صورت نگرفته است.

او همچنین درباره دیدار احمدی نژاد و قالیباف اضافه می کند: براساس پرس وجوهای من، 
این دیدار مربوط به ملاقاتی در فروردین ماه بوده  و اصلا جلسه نبوده است. آقای جوانفکر 

هم این موضوع را توییت کرده بودند.

دریادار فدوی: 

دشمن تحمل اقتدار انقلاب را ندارد
 جانشین فرمانده کل سپاه  گفت: از اقدامات و رفتارهای دشمنان مشخص است که 
تاب تحمل در برابر اقتدار انقلاب را ندارند.سردار دریادار پاسدار »علی فدوی«  در آیین 
دومین سالگرد شهادت شهید محسن حججی و بزرگداشت یاد و خاطره ۸۳ شهید 
دفاع مقدس مسجد امام زمان)عج( اصفهان اظهار داشت: امروزه برای همه جهانیان و 
به خصوص دشمنان ما روشن شد که اقتدار انقلاب ما مثال زدنی است و نمی توانند در 
مقابل این انقلاب بایستند. با اینکه به دلیل خوی استکباری آنها قادر به بیان چنین ضعفی 
نیستند اما از اقدامات و رفتارهای آنها مشخص است که تاب تحمل در برابر اقتدار انقلاب 
ندارند.جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ادامه داد: با اینکه به تمام شروط 
خداوند برای رسیدن به عظمت ابدی توجه کرده ایم اما در موضع عمل به طور کامل به آن 
واقف نبوده ایم. امید است با گذشت ۴۰ سال از عمر انقلاب اسلامی و رشد آن و دستیابی 
به پشتوانه های استوار، خداوند این توفیق را بدهد تا جامه عمل به تمامی این شروط 
بپوشانیم تا دشمنان ما به انزوای کامل برسند.وی با بیان اینکه بسیاری از عظمت های 
انقلاب از چشم مردم پوشیده مانده است، افزود: امروزه حتی دشمنان به عظمت بی انتهای 
انقلاب اسلامی اعتراف کرده اند. در دنیا کشوری یافت نمی شود که در برابر دشمنان بزرگ 
خود بتواند برنامه ای تنظیم کرده و به آن عمل کند اما به برکت این انقلاب، هر موقع 

چنین برنامه هایی پیاده شد، با سرعت و اقتدار پیش رفت و دشمنان را به انزوا کشاند.

یک نماینده مجلس :

انتقال به وزارت نفت ممنوع می شود
نماینده مردم زنجان از تدوین طرحی برای یکسان سازی حقوق نمایندگان مجلس 
خبر داد.علی وقف چی  از تدوین طرحی برای یکسان سازی حقوق نمایندگان مجلس خبر 
داد و گفت: زمانی که اختلاف حقوق نمایندگان با جامعه زیاد باشد، وکلای ملت با طرح ها 
و لوایح که به آحاد جامعه کمک می کند مخالفت می کنند لذا با هدف افزایش کارایی 
مجلس و ایجاد عدالت در پرداخت ها، طرح یکسان سازی پرداخت حقوق نمایندگان 
مجلس را تدوین کردم.نماینده مردم زنجان در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: معتقدم 
حداکثر سقف حقوق و مزایای نمایندگان به جز هزینه های دفتری باید طبق قوانین 
حقوق و دستمزد مجلس باشد و نمایندگان باید از مجلس حقوق دریافت کنند.سخنگوی 
کمیسیون کشاورزی مجلس گفت:بر اساس این طرح اگر نمایندگان از مجموعه های 
دیگری مثل وزارت نفت نیز حقوق دریافت می کنند نباید سقف حقوق شان بیشتر از 
حقوق نمایندگانی باشد که از مجلس حقوق دریافت می کنند.وی تاکید کرد: علاوه 
بر این تلاش داریم تا بر اساس این طرح جابجایی نمایندگان از سایر مجموعه ها به 
وزارتخانه هایی مثل وزارت نفت را نیز ممنوع کنیم.نماینده مردم زنجان گفت: تا امروز ۱۸ 

نفر از نمایندگان مجلس این طرح را امضا کردند.

یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها :

امنیت خلیج فارس تنها 
به واسطه ایران تامین می شود

یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها با تاکید بر اینکه انگلیس و آمریکا قادر 
به تامین امنیت در خلیج فارس نیستند، گفت: حضور خود آمریکا در خلیج فارس باعث 
ناامنی است و کشورهای حوزه خلیج فارس باید به این باور برسند که امنیت خلیج فارس 

تنها به واسطه ایران تامین خواهد شد.
ابوالفضل ابوترابی با اشاره به تلاش آمریکا برای اجرای طرح امنیت دریایی در خلیج 
فارس بیان کرد: تاکنون آمریکا به هر اقدامی که علیه جمهوری اسلامی دست زده با 
شکست روبه رو شده است. همان طور که حضرت امام فرمودند آمریکا در برابر جمهوری 
اسلامی هیچ غلطی نمی تواند انجام دهد.نماینده مردم نجف آباد در مجلس تصریح کرد: 
در خصوص بحث ناتو عربی در ریاض یک همایش بسیار پرزرق و برق با کشورهای عربی 
برگزار شد اما از آنجا که ایران نخواست با شکست روبه رو شد. امروز نیز تلاش آمریکا برای 
اجماع کشورها با ادعای طرح امنیت دریایی در خلیج فارس با شکست روبه رو خواهد 

شد و راه به جایی نخواهد برد.
ابوترابی در پایان گفت: آمریکا و انگلیس قادر به تامین امنیت در خلیج فارس نیستند. 

اگر کشورها خواهان برقراری امنیت در خلیج فارس هستند باید به سراغ ایران بیایند.

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: این 
وزارتخانه در نظر دارد برای ارتباط بیشتر 
دانشگاه و جامعه دیوارهای دانشگاه ها را 
حذف کند تا همگان با بخش های مختلف 

مراکز آموزشی آشنا شوند.
»منصور غلامی« در نشست مسئولان 
تاکیدکرد:  یونسکو  یادگیرنده  شهرهای 
دانشگاه ها باید ارتباط بیشتری با جامعه 
شهری داشته باشند و در حال برنامه ریزی 
معضلات  شهری  مسئولان  تا  هستیم 
شهری را با کمک و همکاری دانشگاه ها 

حل وفصل کنند.
علوم،  وزارت  شنبه  روز  گزارش  به 
تحقیقات و فناوری، وی همچنین اظهار 
داشت: با توجه به جایگاه ویژه شهرداری ها 
در شهرهای جهان، شهرهای بیشتری در 
کشور باید در ردیف شهرهای یادگیرنده 
و  شهروندان  تا  گیرند  قرار  یونسکو  
گردشگران بتوانند از آموزش های لازم در 
خصوص مسائل شهری بهره برده و با تاریخ 

و فرهنگ کشورمان بیشتر آشنا شوند.

بیشتر  که  این  بیان  با  علوم  وزیر 
مسئولیت امور شهرها بر عهده شهرداری ها 
است و در انجام این امر، شوراهای شهری 
هم همکاری می کنند، افزود: در فرهنگ 
اسلامی ما به امر آموزش سفارش زیادی 
شده و خوشحالیم امروز آموزه های اسلامی 
و دینی در پیام سازمان های جهانی ازجمله 

یونسکو نیز دیده می شود.

شهرهای  که  این  بابیان  غلامی 
یادگیرنده یونسکو می توانند با توجه به 
اهداف یادگیری، برنامه های مختلفی را در 
شهرهای خودشان به اجرا درآورند، گفت: 
اجتماعی  زندگی  و  شهروندی  آموزش 
امر مهمی است و در این زمینه همکاری 
عالی حتی  آموزش  دانشگاه ها، مراکز  با 
آموزش وپرورش می تواند در بهبود این نوع 

آموزش مؤثر باشد.
از فضاهای  بر استفاده  با تأکید  وی 
توسط  دانشگاه ها  تاریخی  و  فرهنگی 
شهرداری ها  و  شهری  مسئولان 
به خصوص مسئولان شهرهای یادگیرنده 
یونسکو اظهار داشت: استفاده از فضاهای 
راستای  در  که  شکلی  به  دانشگاه ها 
خدمات شهری قرار گیرند بسیار مطلوب 
جهت  داریم  نظر  در  ما  و  بود  خواهد 
ارتباط بیشتر دانشگاه و جامعه دیوارهای 
با  تا همگان  را حذف کنیم  دانشگاه ها 
بخش های مختلف دانشگاه ها آشنا شوند.

وزیر علوم همچنین بر استفاده از عناصر 
شهری ازجمله بیلبورد، تندیس، سردیس، 
و  پیاده روها  فضای  از  استفاده  و  ماکت 
شهروندان  آموزش  جهت  در  کوچه ها 
تاکید و خاطرنشان کرد: مسئله ای که 
می خورد،  چشم  به  کمتر  شهرها  در 
ایجاد مسیر روشندلان است تا این قشر 
از جامعه به راحتی در سطح پیاده روهای 

شهر تردد کنند.

وزیر علوم:

دیوارهای دانشگاه ها برداشته می شود

رهبر انقلاب اسلامی در پیامی به زائران 
بیت الله الحرام بیان کردند: معامله قرن با 
همت و ایمان جبهه مقاومت محکوم به 

شکست است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر 
مقام معظم رهبری،  حضرت آیت الله 
خامنه ای روز شنبه در پیامی به زائران بیت 
الله الحرام، برائت از مستکبران و در رأس 
آن آمریکا را به  معنی برائت از مظلوم کشی 
و جنگ افروزی، محکوم کردن کانون های 
بلک واتر  و  داعش  قبیل  از  تروریسم 
آمریکائی، نهیب امت اسلامی بر سر رژیم 
پشتیبانان  و  صهیونیست  کودک کش 
محکومیت  و  آن  کمک کنندگان  و 
جنگ افروزی های آمریکا و دستیارانش در 
منطقه ی حساس غرب آسیا و شمال آفریقا 
دانستند و با تأکید بر قرار داشتن مسئله 
فلسطین در رأس همه مسائل سیاسی 
مسلمانان، خاطرنشان کردند: ترفند معامله  
قرن که به وسیله آمریکای ظالم و همراهان 
خائن آن زمینه سازی می شود، جنایتی 
در حق جامعه  بشری است. همگان را به 
حضور فعال برای شکست این مکر دشمن 
فرا می خوانیم و به حول و قوه  الهی آن را 
و همه ترفندهای دیگر جبهه  استکبار را در 
برابر همت و ایمان جبهه  مقاومت محکوم 

به شکست می دانیم.
که  اسلامی  انقلاب  رهبر  پیام  متن 
صبح امروز حجت الاسلام والمسلمین نواب 
)نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت و 
سرپرست حجاج ایرانی( آن را در صحرای 

عرفات قرائت کرد، به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

وَ الحَمدُللِِّه رَبِّ العالَمین وَ صَلَّی اللهُ 
دٍ خاتَمِ  عَلی رَسولهِِ الکَریمِ الامَین، مُحَمَّ
النّبییَّن، و عَلی آلهِِ المُطَهَّرین سیَّما بَقیَّة اِللهِ 
فِی الارََضین، وَ عَلی اصَحابهِِ المُنتَجَبین وَ 

مَن تَبِعَهُم باِحِسانٍ الِی یَومِ الدّین.
موسم حج در هر سال، میعاد رحمت 
پروردگار بر امت اسلامی است. فراخوان 
قرآنیِ »وَ اذَِّن فِی النِّاس باِلحَجّ« دعوت 
همگان در طول تاریخ بر سر این سفره ی 

رحمت است تا هم دل و جان خداجوی 
و هم نگاه و اندیشه  خردورز آنان از برکات 
آن بهره مند گردد و هر سال درس ها و 
آموخته های حج بوسیله  جماعاتی از مردم 

به سراسر جهان اسلام برسد.
در حج، اکسیر ذکر و عبودیت که عنصر 
اصلی در تربیت و پیشرفت و اعتلای فرد 
و جامعه است،  در کنار اجتماع و اتحاد که 
نماد امت واحده است، و همراه با حرکت 
بر گرد مرکز واحد و در مسیری با هدف 
مشترک که رمز تلاش و تحرک امّت بر 
با یکسانی آحاد  و  پایه ی توحید است، 
حج گزار و نبود تمایز که نشانه ی برداشتن 
تبعیض ها و همگانی کردن فرصتها است، 
اصلی جامعه ی  پایه های  از  مجموعه ئی 
اسلامی را در نمائی کوچک نشان می دهد. 
هر یک از احرام و طواف و سعی و وقوف و 
رمی و حرکت و سکون در اعمال حج یک 
اشاره ی نمادین به بخشی از بدنه  تصویری 
است که اسلام از اجتماع مطلوب خود ارائه 
کرده است.تبادل دانسته ها و داشته ها میان 
مردم کشورها و مناطق دور از هم و تعمیم 
آگاهی ها و تجربه ها و خبرگیری از وضع و 
حال یکدیگر و زدودن بدفهمی ها و نزدیک 
کردن دلها و انباشتن توان ها برای مقابله با 
دشمنان مشترک، دستاورد حیاتی و بسی 
بزرگ حج است که با صدها گردهمائی 
مرسوم و معمول نمیتوان آن را به دست 

آورد.

از  بیزاری  به  معنی  که  برائت  آئین 
همه  بی رحمی ها و ستمها و زشتی ها و 
فسادهای طواغیت هر زمان و ایستادگی 
در برابر زورگوئی و باج گیری مستکبران 
دوران ها است، یکی از برکات بزرگ حج 
و فرصتی برای ملت های مظلوم مسلمان 
است. امروز برائت از جبهه ی شرک و کفر 
مستکبران و در رأس آن امریکا، به  معنی 
برائت از مظلوم کشی و جنگ افروزی است، 
به  معنی محکوم کردن کانونهای تروریسم 
از قبیل داعش و بلک واتر امریکائی است، 
به معنی نهیب امت اسلامی بر سر رژیم 
پشتیبانان  و  صهیونیست  کودک کش 
به معنی  است.  آن  کمک کنندگان  و 
و  امریکا  جنگ افروزی های  محکومیت 
دستیارانش در منطقه  حساس غرب آسیا و 
شمال افریقا است که رنج و مرارت ملت ها 
را به نهایت رسانده و هر روزه مصیبت های 
سنگینی بر آنان وارد کرده است. به معنی 
بیزاری از نژادپرستی و تبعیض براساس 
جغرافیا و نژاد و رنگ پوست است، به معنی 
بیرازی از رفتار استکباری و خباثت آمیز 
قدرت های متجاوز و فتنه انگیز دربرابر رفتار 
شرافتمندانه و نجیبانه و عادلانه ئی است که 

اسلام همه را به آن دعوت می کند.
ابراهیمی  اینها اندکی از برکات حج 
است که اسلام ناب، ما را به آن فراخوانده 
م بخش مهمی از  است. و این، نماد مجسِّ
آرمانهای جامعه  اسلامی است که هر سال 

به وسیله  آحاد مردم مسلمان، به کارگردانی 
حج، نمایشی عظیم و پرمضمون پدید 
می آورد و با زبانی گویا همه را به تلاش 

برای ایجاد چنین جامعه ای فرا می خواند.
نخبگان جهان اسلام که جمعی از آنان 
از کشورهای مختلف هم اکنون در مراسم 
و  سنگین  وظیفه ای  دارند،  حج حضور 
خطیر بردوش می کشند. این درس ها باید 
به همت و ابتکار آنان به مجموعه  ملتها 
و افکار عمومی منتقل شود و دادوستد 
معنوی اندیشه ها و انگیزه ها و تجربه ها و 

آگاهی ها به دست آنها تحقق یابد.
امروز یکی از مهمترین مسائل جهان 
اسلام، مسأله  فلسطین است که در رأس 
هر  با  مسلمانان  سیاسی  مسائل  همه  
مذهب و نژاد و زبان قرار دارد. بزرگترین 
اتفاق  فلسطین  در  اخیر  قرن های  ظلم 
دردآور،  ماجرای  این  در  است.  افتاده 
همه چیز یک ملت، سرزمینش، خانه و 
مزرعه و دارائیهایش، حرمت و هویتش 
مصادره شده است. این ملت به توفیق 
الهی شکست را نپذیرفته و از پا ننشسته 
و امروز از دیروز پرشورتر و شجاعانه تر در 
میدان است، ولی نتیجه  کار نیازمند کمک 
همه  مسلمانان است. ترفند معامله  قرن که 
به وسیله  امریکای ظالم و همراهان خائن اش 
زمینه سازی میشود، جنایتی در حق جامعه  
بشری و نه  فقط ملت فلسطین است. ما 
همگان را به حضور فعال برای شکست 
این کید و مکر دشمن فرا می خوانیم و به 
حول و قوه  الهی آن را و همه ترفندهای 
را دربرابر همت و  دیگر جبهه  استکبار 
ایمان جبهه  مقاومت محکوم به شکست 

می دانیم.
قالَ اللهُ العَزیز: امَ یُریدونَ کَیداً، فَالَّذینَ 
کَفَروا هُمُ المَکیدون. صَدَقَ اللهُ العَلیُّ العَظیم. 
توفیق و رحمت و عافیت و قبولی طاعات را 
برای همه  حجاج محترم از خداوند مسألت 

می کنم.
سیّد علی خامنه ای

 ۳ با  مصادف   ۱۳۹۸ مرداد   ۱۴
ذی الحجة ۱۴۴۰

رهبر معظم انقلاب اسلامی در پیام به زائران بیت الله الحرام:

معامله قرن با جبهه مقاومت محکوم به شکست است 
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

خبــر

یک عضو فراکسیون مستقلین با بیان اینکه بنا بود مرکز پژوهش های مجلس زمینه 
اصلاح مجدد قانون منع به کارگیری بازنشستگان را فراهم کند، تأکید می کند: معتقدم 
وضع مجدد قانون چندان راهگشا نیست، چراکه اراده همگانی برای اجرای آن از سوی 

سایر نهادها وجود ندارد. 
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی، نماینده رشت در مجلس شورای اسلامی درباره 
اصلاح مجدد قانون منع به کارگیری بازنشستگان بعد از توصیه های رهبری به 
ایرناپلاس می گوید: بنا بود مرکز پژوهش ها، طرح اصلاحی آن را بنویسد. با توجه 
به رهنمودهای رهبری، میزان استقبال  مردم و مطالبه عمومی مبنی بر اینکه تعداد 
زیادی از جوانان بیکار هستند و برای سِمت ها اصلًا از بازنشستگان استفاده نشود؛ 
متأسفانه شاهد آن  هستیم که همچنان برخی از بازنشستگان به اشکال و بهانه های 

مختلف به کار گرفته می شوند.
وی ادامه می دهد: همیشه به این شکل نیست که رسمی باشد. انتظار می رفت در 
سمت ها و نهادهای غیررسمی نیز این قانون اجرا شود. احساس می کنم اراده و حمیت 
لازم برای اجرای آن وجود ندارد و با توجه به ارزان تمام شدن به کارگیری نیروی بازنشسته 
و ضریب نفوذ بالایی که در عرصه های سیاسی اجتماعی دارند، تمایل به استفاده از 
آنها بالاست.این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه بهتر بود این قانون در 
همه نهادها و سازمان ها، اعم از ائمه جمعه، ستادهای امربه معروف، فرماندهان نظامی 
و مدیرعامل شرکت ها و ... اجرا می شد، می افزاید: بهتر بود این موضوع، فرهنگ سازی 

می شد، چراکه نمی توان هر موضوعی را قانون گذاری کرد. نمی توان به همه تکلیف کرد، 
باید اراده ایجاد کرد، چراکه قانون تا جای ممکن مؤثر بوده است و به طور مثال در سطح 
استانداران و معاونان وزرا به درستی اجرا شد. اما ای کاش در سطوح پایین تر نیز دیگران 

همکاری می کردند.
ایمن آبادی در پاسخ به اینکه چه عواملی مانع از اجرای کامل این قانون در همه 
سطوح شده است، می گوید: همه یکدست نیستند؛ مثلًا نهادهایی که الزامی به اجرای 
قانون نداشتند یا در زمره استثناها بودند نیز می توانستند به سبب ضرورت مطالبه عمومی 
و جوانان و حل مشکلات کشور همراهی و همکاری کنند. هرچند اجبار نداشتند، اما 
می توانستند همراهی کنند. برای مردمی که آن چنان با قوانین آشنا نیستند، دیدن 
یک بازنشسته در سمتی، سخت و دشوار است، حتی اگر به آنها توضیح دهی اینجا 
یک نهاد عمومی غیردولتی، ستاد ائمه جمعه یا امربه معروف است.وی ادامه می دهد: مردم 
می گویند ما حاکمیت جمهوری اسلامی را می بینیم، ازاین جهت معتقدم وضع مجدد 
قانون چندان راهگشا نیست؛ چراکه اراده همگانی برای اجرای آن وجود ندارد.این عضو 
فراکسیون مستقلین در پاسخ به اینکه چرا اصلاحیه، قانون را شفاف نکرد، توضیح می دهد: 
بازهم تأکید می کنم قانون همیشه راهگشا نیست، ما همچنان اراده لازم برای اجرای آن 
را نمی بینیم. همچنان سایر نهادها به این باور نرسیده اند که جوانان به شغل نیاز دارند، باید 
جابه جایی هایی را انجام دهند تا  بازنشسته ها دیگر دغدغه اداره کشور را نداشته باشند و 

مدیریت کشور در آینده را به جوانان ما بسپارند.

جعفرزاده ایمن آبادی: 

نفوذ سیاسی بازنشستگان بالاست و به کارگیری آنها ارزان تمام می شود

سخنگوی شورای نگهبان ابراز اطمینان کرد: اعضای این 
شورا در بررسی صلاحیت داوطلبان صرفاً براساس تخصص 
و دانش فقهی و حقوقی خود و طبق قانون اعمال نظر 

خواهند کرد و هیچ نگاه سلیقه ای اعمال نخواهد شد.
عباسعلی کدخدایی در نشست خبری خود با خبرنگاران 
همچنین درباره برگزاری الکترونیکی انتخابات مجلس گفت: 
احراز هویت رأی دهندگان قطعاً الکترونیکی خواهد بود، اما 
در بخش های دیگر در مرحله ای که وزارت کشور از نظر فنی 

آماده باشد ما هم آمادگی نظارت داریم.
وی همچنین درباره طرح مباحثی در خصوص منع 
تحصیل فرزندان مسئولان در خارج از کشور اظهار داشت: 
هنوز مصوبه ای در این خصوص برای ما ارسال نشده است و 

اکنون نمی توانم در این باره اظهارنظر کنم.
کدخدایی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر این که 
آیا وقت آن نرسیده است که شورای نگهبان رویه اش را 
درباره اعلام علل رد صلاحیت ها اعلام کند؟ تاکید کرد: هر 
کاری که بخواهیم انجام دهیم نیازمند قانون هستیم و قانون 

مرتبط با این موضوع باید در مجلس تصویب شود.
وی افزود: درباره رفتار و رویه شورا آماده هستیم به 
داوطلبان گزارش دهیم چنان که هر هفته تعدادی از افرادی 
که در گذشته به صلاحیت شان ایراد وارد شد می آیند و به 
آنان اطلاعات می دهیم و در آینده نیز سعی می کنیم به 

همین روال عمل کنیم.
سخنگوی شورای نگهبان همچنین درباره فرجام قانون 
انتخابات مجلس و این که آیا این قانون به انتخابات مجلس 
در اسفند خواهد رسید، اظهار داشت: این پرسش نیز برای 
ما مطرح است اگر قانون نارس باشد ممکن است سبب بروز 

مشکلاتی شود.
وی افزود: اگر این قانون تصویب شود بر بخش های 
اجرایی که هنوز مهلت آن نگذشته باشد مانند نام نویسی 
داوطلبان در انتخابات تأثیر می گذارد، اما در حوزه هایی که 
مهلت آن به اتمام رسیده مانند مسائل مرتبط با استعفای 

افراد، چون مهلت گذشته است دیگر قابل اجرا نیست.
* ملاک بررسی صلاحیت ها صرفا مر قانون است

سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: ملاک شورای 
انتخابات  داوطلبان  صلاحیت  بررسی  برای  نگهبان 
همچون گذشته صرفا مر قانون است و فارغ از آن هیچ 
معیاری نخواهیم داشت.عباسعلی کدخدایی در نشست 
خبری در پاسخ به پرسشی درباره اظهارات اخیر معاون 
شورای  با  دولت  رایزنی  بر  مبنی  جمهور  رئیس  اول 
نگهبان برای حداقلی شدن ردصلاحیت ها گفت: شورا 
با وزارت کشور در حوزه هایی که مربوط به حوزه اجرای 
انتخابات، الکترونیکی شدن انتخابات و امور مشابه هست 
قطعا مذاکره و دیدار هایی در همه سطوح داشته و دارد.

وی تصریح کرد:، اما در مورد موضوع حداقلی شدن رد 
صلاحیت ها هیچ صحبتی نداشته ایم چرا که ملاک شورا 
برای بررسی صلاحیت داوطلبان مانند گذشته فقط قانون 
است و فارغ از آن هیچ معیاری نداریم.کدخدایی تاکید کرد: 
شورای نگهبان این اطمینان را به داوطلبان می دهد که 
افرادی که از وضع خود نگرانی ندارند قانون هیچ منع و 
محدودیتی ایجاد نکرده است و شورای نگهبان نیز به تبع 
قانون هیچ مانعی برای آنان ایجاد نمی کند.وی افزود: کسانی 
که مشکلی ندارند شورا طبق قانون به وظیفه اش عمل 
می کند و رویه شورا مانند دوره های گذشته انتخابات همین 

خواهد بود.وی همچنین درباره اینکه آیا شورای نگهبان در 
بررسی صلاحیت داوطلبان از اطلاعات سپاه نیز استفاده 
خواهد کرد، گفت: چهار مرجع مربوط به کسب اطلاعات 
در قانون مشخص شده، اما استفاده از اطلاعات مراجع 
دیگر منع نشده است بنابراین شورا همچنانکه از تحقیقات 
عمومی و محلی می تواند استفاده کند از هر مرجع دیگری 
نیز مجاز به استفاده است.¬سخنگوی شورای نگهبان در 
پاسخ به پرسش دیگری درباره اعمال فشار برخی افراد 
برای فرستادن کاندیدا های مدنظر به مجلس و اعمال فشار 
به شورای نگهبان تاکید کرد: این شورا معمولا تحت هیچ 

فشاری قرار نخواهد گرفت و ملاک ما قانون است.
* درب شورای نگهبان برای همه باز است 

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر شایعه وعده هایش به 
فراکسیون امید برای کاهش رد صلاحیت ها گفت: آنچه 
که ما در گذشته تا به حال گفته ایم تاکید بر اصلاح قانون 
انتخابات بوده است، در طول دو سال گذشته در پژوهشکده 
شورای نگهبان همکاری تنگاتنگی با مجلس برای اصلاح 
قانون انتخابات وجود داشت که متاسفانه این قانون با 
مشکلاتی به خاطر استانی شدن مواجه شد همچنان در 
تلاش هستیم تا این قانون فارغ از بحث استانی شدن مورد 
اصلاح قرار گرفته و اجرایی شود بحث دیگری در خصوص 
انتخابات  نداشتیم.وی اظهار داشت: در هیئت مرکزی 
شاخص هایی برای انتخاب افراد تعیین شده است، که در 
آینده رسانه ای خواهد شد.وی در پاسخ به سوالی پیرامون 
رایزنی های فراوان با شورای نگهبان برای تایید صلاحیت ها 
گفت: درب شورای نگهبان برای همه باز است و هر کسی 

حرفی برای گفتن دارد ما استقبال می کنیم.

هیچ نگاه سلیقه ای در بررسی صلاحیت ها اعمال  نخواهد شد

اطمینان خاطر کدخدایی به داوطلبان نمایندگی

امید سلیمی نمین

مصطفی داننده
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فواید و مضرات مصرف مکمل امگا 3

چه کسانی نباید مکمل امگا 3 مصرف کنند

علمی و سلامت 

»لنف ادِِم« چه کسانی را تهدید می کند؟
 »لنف اِدِم« بیماری یا عارضه ای است که افراد بر به دنبال مواردی مانند عمل جراحی، 
شیمی درمانی، رادیوتراپی، تصادفات رانندگی، شکستگی، عفونت ها و عود تومورها دچار 

آن می شوند و شرایط زندگی سخت را تجربه می کنند.
 )lymphedema( "به تجمع مایع در فضای میان بافتی در هر قسمتی از بدن "لنف ادم
گفته می شود و اختلال در ساختمان یا عملکرد سیستم لنفاوی به هر دلیلی می تواند سبب 

ایجاد لنف ادم شود که منجر به تورم در ناحیه درگیر خواهد شد.
لنف ادم به دو نوع اولیه و ثانویه تقسیم می شود که در نوع اولیه آن، معمولا به صورت 
مادرزادی اختلال در رشد و تکامل غدد لنفاوی یا عروق لنفاوی وجود دارد و در بدو تولد 
و حوالی آن و حتی در زمان های خاصی مثل بلوغ یا زمان بارداری و بعد از زایمان تظاهر 

پیدا می کند.
لنف ادم ثانویه به دنبال اختلال ساختمانی یا عملکرد در سیستم لنفاوی به دلایلی غیر از 
علل ژنتیکی و مادرزادی رخ می دهد و از شایع ترین انواع آن لنف ادم ثانویه پس از درمان 

سرطان سینه است.
دکتر زهرا شیخی، لنفولوژیست و عضو هیات علمی پژوهشکده معتمد )مرکز تحقیقات 
سرطان سینه( جهاد دانشگاهی روز جمعه در گفت وگو با خبرنگار علمی ایرنا با اشاره به 
اینکه لنف ادم می تواند بیماری یا عارضه یک بیماری باشد، اظهار داشت: جراحی، شیمی 
درمانی، رادیوتراپی، انگل ها، تصادفات رانندگی، شکستگی و ضربه می توانند از عواملی 

باشند که سبب بروز نوع ثانویه لنف ادم می شوند.
وی با اشاره به اینکه زنان براثر ابتلا به سرطان سینه و مردان دچار سرطان پروستات ممکن 
است در معرض خطر ابتلا به این عارضه باشند، ادامه داد: لنف ادم فقط بر اثر سرطان سینه 
یا پروستات بروز پیدا نمی کند و متعاقب هر سرطان یا هر بیماری که غدد لنفاوی را درگیر 

کند، می تواند بوجود آید.
شیخی با اشاره به اینکه عروق لنفاوی، سیستم ایمنی بدن را تعدیل می کنند، گفت: اگر 
این بیماری کنترل نشود، تجمع مایع میان بافتی در اندام ها مانند دست، پا یا هر قسمت 
بدن که دارای غدد لنفاوی است، رخ می دهد و مشکلات متعددی برای بیمار فراهم 

می کند.
آیا هر ورمی در بدن نشانه بیماری لنف ادم است؟

وی اظهار داشت: هر چند ورم یک عضو بدن مهم ترین علامت لنف ادم است، اما هر 
ورمی نشانه این بیماری نیست و نارسایی کلیه یا بیماری قلبی - عروقی، می تواند عامل ورم 

باشد که این موضوع رابطی به لنف ادم نداشته و نیاز به بررسی های بیشتری دارد.
شیخی با اشاره به اینکه ورم ناشی از این بیماری می تواند درجات مختلفی داشته باشد، 

گفت: در برخی موارد، درد زیاد و سنگینی عضو بر بیمار عارض می شود.
وی بر لزوم تشخیص به  موقع بیماری تاکید کرد و گفت: در صورتی که بیماری به موقع 
تشخیص داده شود، می توان خدمات درمانی خوبی به بیماران ارائه داد تا آنان زندگی 

راحت تری را سپری کنند.
شیخی با اشاره به اینکه شناخت خوبی از بیماری لنف ادم در کشور وجود ندارد، بیان 
داشت: خیلی از بیماران به متخصصان دیگری مراجعه می کنند که آنان باید به سمت 

متخصصان لنفولوژیست هدایت شوند.
این لنفولوژیست با اشاره به اینکه بیماری لنف ادم درمان قطعی ندارد، گفت: اقدامات 
کنترلی بسیار مناسبی وجود دارد تا بیمار زندگی راحتی داشته باشد، اگر بیمار به موقع به 

پزشکان متخصص مراجعه کند، بسیاری از مشکلاتش برطرف می شود.
بایدها و نبایدهای بیماری لنف ادم

وی به بایدها و نبایدهای بیماری لنف ادم اشاره کرد و گفت: این دسته از بیماران مانند 
سایر افراد مبتلا به بیماری، بایدها و نبایدهایی دارند که با کنترل آن، روند بهبود بیماری 

تسریع می یابد.
شیخی با اشاره به اینکه این بیماران نباید با آب سرد یا داغ سروکار داشته باشند، گفت: 
برای انجام ورزش، اصلا به سونا و جکوزی نروند، سونا و جکوزی برای این بیماران ضرر دارد.
وی درباره بایدها و نبایدهای تغذیه این افراد نیز اظهار داشت: تغذیه برای بهبود این 
بیماری خیلی مهم است. این بیماران محدودیت مصرف کافئین دارند و هر مواد غذایی 

حاوی کافئین را باید کمتر مصرف کنند.
شیخی، چاقی را یکی از فاکتورهای خطر ابتلا به لنف ادم اعلام کرد و افزود: اگر کاهش 

وزن به درستی انجام گیرد، کمک زیادی به روند بهبودی مریض خواهد کرد.
وی با اشاره به نقش ورزش در بهبود این بیماران، گفت: اگر بیماری به موقع تشخیص 

داده شود با انجام حرکات ورزشی مناسب، می توان بیماری را کنترل کرد.
تعداد کلینیک های درمانی لنف ادم در کشور محدود است

عضو هیات علمی پژوهشکده معتمد جهاد دانشگاهی، تعداد کلینیک های درمانی لنف 
ادم در کشور را محدود اعلام کرد و گفت: جهاد دانشگاهی در راستای وظائف خود اقدام 
به راه اندازی این مجموعه کرده است که امیدواریم با حمایت مسئولان، این گونه مراکز در 

کشور توسعه پیدا کنند.
به پزشکان  را  بیماران  این  تقاضا کرد که  از همکاران گروه پزشکی  لنفولوژیست  این 
متخصص معرفی کنند و اظهار داشت: در صورتی که بیماران به طور صحیح و در زمان 
مناسب به این کلینیک ها ارجاع داده شوند، می توانند خدمات درمانی مناسبی دریافت 

کنند.
وی با اشاره به اینکه آمار دقیقی از تعداد بیماران در کشور وجود ندارد، اظهار داشت: در 

استان هایی که سرطان شایع است، بیماری لنف ادم ثانویه هم شایع تر است.

5ترفند ساده برای ترک سیگار

ترک سیگار نیازمند اراده ای قوی است. مغز خود را به گونه ای آموزش دهید که در پی 
توقف سیگار کشیدن باشد. همواره درباره عوارض ناخوشایند سیگار فکر کنید و به خود 

یادآوری کنید که ترک سیگار بهترین تصمیمی است که می توانید در زندگی خود بگیرید.
سیگار کشیدن یک عادت مضر و ویرانگر برای سلامت انسان محسوب می شود. سیگار 
حاوی سموم مختلفی است که می توانند افراد سیگاری را در معرض ابتلا به بیماری های 

مختلف مانند بیماری قلبی، بیماری ریوی و سرطان قرار دهند.
به گفته مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا، از هر پنج فرد سیگاری در این کشور، 
یک نفر جان خود را به واسطه استفاده از آن از دست می دهد که سالانه مرگ بیش از 480 

هزار نفر را شامل می شود.
در شرایطی که اقدامات مختلفی در راستای کاهش استفاده از سیگار و ترک عادت مضر 
سیگار کشیدن در جهان انجام می شوند، اما آثار اعتیادآور نیکوتین این کار را دشوار می 
سازد. با این وجود، برای ترک سیگار هیچگاه دیر نیست. روش های مختلفی برای کمک 

به این کار و حفظ یک سبک زندگی سالم وجود دارند که کارایی آنها نیز اثبات شده است.
*سرگرمی

چیزی انتخاب کنید که نیازمند توجه شما باشد. آشپزی یاد بگیرید یا پیاده روی، دوچرخه 
سواری، بسکتبال یا هر سرگرمی دیگری که می تواند حواس شما از سیگار پرت کند را 

امتحان کنید.
فعالیت های داخلی و فضای باز که جسم و روان شما را به طور همزمان درگیر می کنند، 
گزینه های بهتری هستند. اما از مواردی که می توانند به سلامت شما آسیب برسانند، مانند 
انجام بازی های رایانه ای در طولانی مدت که به یک سبک زندگی کم تحرک منجر می 

شود، پرهیز کنید.
*تقویت اراده

سیگار  دارند.  وجود  سیگار  به  اعتیاد  با  مبارزه  مسیر  در  بسیاری  های  چالش 
محصولی بسیار وسوسه انگیز است و این اثر را در فرد ایجاد می کند که برای کسب 
آرامش به آن نیازمند است. با این وجود، سیگار کشیدن تنها به آرامی به بدن شما 

آسیب می رساند.
ترک سیگار نیازمند اراده ای قوی است. مغز خود را به گونه ای آموزش دهید که در پی 
توقف سیگار کشیدن باشد. همواره درباره عوارض ناخوشایند سیگار فکر کنید و به خود 

یادآوری کنید که ترک سیگار بهترین تصمیمی است که می توانید در زندگی خود بگیرید.
*مدیتیشن

همانطور که در تلاش برای تقویت اراده خود هستید، مدیتیشن یک روش خوب برای 
افزایش تمرکز روی موارد دیگر و کمک به نادیده گرفتن سیگار است. این رویکرد ذهن آگاهی 
را تقویت کرده و با استرس مبارزه می کند. مدیتیشن می تواند آگاهی شما را افزایش داده و 

به تفکر بهتر برای مبارزه با تمایل به سیگار کشیدن کمک کند.
*تغییر رژیم غذایی

تغییرات ساده در وعده های غذایی روزانه می تواند به ترک سیگار کمک کنند. در همین 
راستا، سبزیجات ترد، بادام زمینی و میوه های تازه را به رژیم غذایی روزانه خود اضافه کنید.
غذاخوردن یا مصرف میان وعده ها می تواند جایگزین خوبی برای احساس نیاز به قرار 

دادن چیزی در دست یا دهان باشد که شرایطی معمول هنگام سیگار کشیدن است.
*مصرف برخی مکمل ها

اگر میوه ها و سبزیجات کارایی لازم را ندارند، برخی مکمل ها می توانند به پرهیز از سیگار 
کمک کنند. گلوتاتیون و HTP-5 دو مکمل رایج مورد استفاده برای درمان آثار ترک سیگار 
هستند. مکمل HTP-5 تعادل سروتونین، هورمون شادی و تقویت کننده خلق و خو، را 
بهبود می بخشد که اعتیاد به نیکوتین را کاهش می دهد، در شرایطی که گلوتاتیون به 

عنوان یک آنتی اکسیدان عمل کرده و سموم را از بدن حذف می کند.

رنگ های مصنوعی معمولا در پس واکنش های آلرژیک قرار 
دارند. آنها بیشتر در پارچه های مصنوعی، مانند پلی استر و 
نایلون وجود دارند. و یک لباس نو شسته نشده حاوی میزان 

بیشتری از این رنگ ها است.
پوشیدن لباس های نو می تواند احساس خوبی در انسان ایجاد 
کند. اما شاید یک پرسش همواره ذهن ما را به خود مشغول کند 

که آیا پیش از پوشیدن لباس نو نیازی به شستن آن هست؟
کنیم، مسیری  که جدید خریداری می  لباس هایی  بیشتر 
طولانی را در جهان طی کرده اند تا به دست ما برسند، در رنگ 
ها غوطه ور بوده اند، از پارچه هایی پر از مواد شیمیایی تولید 
شده اند و همچنین ممکن است پیش از ما چند نفر در اتاق پرو 

فروشگاه آن را به تن کرده باشند.
اساسا، لباس های نو یکی از بدترین کابوس ها برای افرادی 

است که از میکروب ها وحشت دارند.
به رغم تمام این نگرانی ها، به ندرت پیش می آید که پیش از 
پوشیدن لباس نو آن را بشوییم. اما شاید زمان تغییر این شرایط فرا 
رسیده باشد. در ادامه با برخی دلایل که از پشتیبانی علمی نیز 
برای شستشوی لباس نو پیش از پوشیدن آن برخوردار هستند، 

بیشتر آشنا می شویم.
درماتیت تماسی

اگر تجربه شکل گیری یک راش پوستی مرموز را دارید، این 
احتمال وجود دارد که با یک مورد درماتیت تماسی مواجه شده 
باشید. درماتیت تماسی یک راش پوستی است که چند روز پس 
از مواجهه پوست با یک آلرژن شکل می گیرد. از آنجایی که راش 
پوستی چند روز پس از تماس با ماده آلرژی زا ظاهر می شود، 
تشخیص دلیل اصلی آن دشوار است. اما در موارد بسیاری رنگ 

لباس نوی شما دلیل بروز این شرایط است.
رنگ های مصنوعی معمولا در پس واکنش های آلرژیک قرار 
دارند. آنها بیشتر در پارچه های مصنوعی، مانند پلی استر و 

نایلون وجود دارند. و یک لباس نو شسته نشده حاوی میزان 
بیشتری از این رنگ ها است. از این رو، اگر قصد دارید تکرر بروز 
راش های پوستی مرموز که دلیل شکل گیری آنها را نمی دانید را 
کاهش دهید، لباس نو خود، به ویژه لباس های ورزشی را پیش 
از پوشیدن بشویید. لباس های ورزشی احتمال بیشتری دارد از 
پارچه مصنوعی تولید شده باشند. تعریق هنگام ورزش موجب 

می شود تا رنگ سریع تر از لباس خارج شود.
آلرژی های جدید

فرض کنید در حال دوچرخه سواری در یک مسیر کوهستانی 
هستید و به واسطه زمین خوردن پوست زانوی شما خراشیده می 

شود. در ادامه همان روز زمانی که به خانه باز می گردید، شلوار 
راحتی جدیدی که خریداری کرده اید را می پوشید و مشغول 
تماشای تلویزیون می شوید. رنگ از شلوار نو شما می تواند به 

زخم نفوذ کرده و محرکی برای یک آلرژی جدید باشد.
این اتفاق زیاد رخ نمی دهد، اما اگر رنگ لباس وارد یک زخم 
باز شود، احتمال شکل گیری یک واکنش سیستم ایمنی که 
حساسیت مداوم را موجب می شود، وجود دارد. پس بهتر است 

خطر نکرده و پیش از پوشیدن لباس نوی خود آن را بشویید.
مواد سرطان زا

شاید ترسناک ترین چیزی که درباره لباس های نوی ما وجود 

دارد، این است که حاوی مواد بالقوه سرطان زا هستند. مطالعه 
ای در سال 2014 در سوئد نشان داد که 94 درصد نمونه های 
لباس جمع آوری شده حاوی یک ترکیب شیمیایی به نام کینولین 
هستند. چندین مطالعه با حضور سوژه های حیوانی نشان داده 
اند که کینولین رشد تومورها را در موش ها تحریک می کند. در 
نتیجه، سازمان محافظت از محیط زیست آمریکا آن را به عنوان 
یک عامل سرطان زای احتمالی برای انسان دسته بندی کرده 
است. سطوح بالایی از کینولین در پلی استر وجود دارد. از این 

رو، لباس های تهیه شده از آن باید به خوبی شسته شوند.
متاسفانه کینولین تنها ماده بالقوه سرطان زای موجود در لباس 
شما نیست. لباس جدید شما می تواند حاوی مواد شیمیایی 
در  که  باشند  نیز  ها  بنزوتیازول  و  ها  نیتروآنیلین  مانند  دیگر 
مطالعاتی با حضور سوژه های حیوانی ارتباط آنها با سرطان و 
مسائل سلامت دیگر مشاهده شده است. شستشوی لباس ها 

می تواند میزان مواد شیمیایی موجود در آنها را کاهش دهد.
مواد شیمیایی دیگر

اگر مواد سرطان زایی که پیشتر به آنها اشاره شد برای شستشوی 
لباس نو پیش از پوشیدن آن کافی نیستند،توجه داشته باشید 
که بسیاری مواد شیمیایی دیگر می توانند در لباس شما وجود 
داشته باشند. مواد ضد لک شدن، عوامل ضد چروک شدن، مواد 
نرم کننده و مواد تثبیت کننده رنگ از دیگر گزینه هایی هستند 

که می توان به آنها اشاره کرد.
در واقع، یک ماده شیمیایی وجود دارد که ممکن است با آن به 
 .PFAS نوعی آشنا باشید: فلوروسورفکتانت ها یا مواد شیمیایی
این مواد شیمیایی برای لباس های ضد آب استفاده می شوند. 
همچنین، آنها در فرش، نخ دندان، و مبلمان نیز وجود دارند. آنها 
با طیف گسترده ای از مشکلات سلامت، از جمله سرطان های 
کلیه و بیضه، بیماری تیروئید، کلسترول بالا، وزن کم هنگام تولد، 

کاهش باروری، و اثرات بر سیستم ایمنی پیوند خورده اند.

4دلیل برای شستن لباس نو پیش از پوشیدن

 

تولید دارویی گیاهی برای بهبود پارکینسون 
در کشور

محققان کشورمان طی یک طرح پژوهشی موفق به تولید دارویی گیاهی برای بهبود  
علائم بیماری پارکینسون شدند که این دارو اکنون در مراحل تجاری سازی قرار دارد و 

به زودی وارد بازار می شود.
به گزار ش ایسنا، سمیرا رحمانی، محقق طرح با بیان این که تحقیقات برای تولید 
این دارو با انجام طرحی پژوهشی با پشتیبانی صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری آغاز شد، بیان کرد: در این طرح از گیاه »مونوکا 
پرو« که بومی هند است، استخراج و استاندارد سازی لوودوپا انجام شد. این گیاه تا 15 
درصد حاوی لوودوپای طبیعی است و در طب سنتی نیز کاربرد دارد و عمده مصرف آن 

نیز برای بهبود علائم پارکینسون است.
محقق دانشگاه علوم پزشکی تهران ادامه داد: عصاره گیری و فرمول کردن برای تولید 
دارو انجام شد و موفق شدیم برای نخستین بار در ایران گیاه دارویی برای این بیماری را 
بومی سازی کنیم و شکل دارویی گیاهی پایدار حاوی لوودوپا تهیه  شد. لوودوپا در بدن 
توسط آنزیم به دوپامین تبدیل می شود و علاوه بر بهبود علائم پارکینسون بر روی خلق و 

خو هم اثرات مثبت دارد.
رحمانی درباره اهمیت انجام این طرح پژوهشی عنوان کرد: جستجو برای یافتن 
روش های جدید و اقتصادی سنتزی و استفاده از منابع گیاهی به منظور تولید مواد اولیه 
دارویی مورد نیاز صنایع داروسازی )به ویژه لوودوپا( در کشور جزو اولویت های تولیدی 
محسوب می شود و در صورت دستیابی به دانش فنی تولید امکانات خودکفایی کشور در 
این زمینه را فراهم خواهد کرد. همچنین با توجه به روند افزایشی بیماری پارکینسون در 
میان افراد سالخورده، دستیابی به منابع و اشکال داروهای گیاهی حاوی لوودوپا با اثرات 
جانبی کمتر و موثر بر درمان و بهبود بیماری از اهمیت ویژه ای برخوردار است. از سویی 
غربالگری از گیاهان منتخب خانواده Leguminosae، به منظور معرفی منابع با ارزش 
گیاهی حاوی لوودوپا برای تولید مواد اولیه دارویی فرصت های جدیدی را برای صنعت 
داروسازی ایجاد می کند. این دارو مجوزهای لازم را برای تولید از سازمان و غذا و دارو 

دریافت کرده است و در مراحل تجاری سازی قرار دارد.
بر اساس اعلام معاونت علمی، پارکینسون نام بیماری است که یکی از مشکلات 
سلامت عمومی در سراسر جهان محسوب می شود. این بیماری مزمن با مرگ تدریجی 
سلول های عصبی تولید کننده دوپامین در قاعده مغز بروز می کند که نتیجه آن عدم 
تعادل دوپامین در مغز است. اختلالات حرکتی شامل سفتی عضلات، لرزش، کندی 
حرکات و در حالت شدید از دست دادن حرکات فیزیکی از جمله نشانه های این بیماری 

محسوب می شوند.

تحویل بسته به مشتری با ربات خودران
قرار است ربات های تحویل محموله شرکت آمازون وارد خیابان های جنوب کالیفرنیا 
شوند. به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل،  شرکت آمازون قصد دارد به عنوان بخشی 
از برنامه آزمایش ربات های خودکار خود، ربات اسکات را وارد خیابان های جنوب کالیفرنیا 
کند. این برنامه که تحت عنوان "last mile" نام گرفته است، به عنوان آخرین مرحله 
تحویل بسته درب منزل است. برنامه ای که قبلا توسط کامیون ها و یا ون ها انجام می شد 

ولی حال با استفاده از ناوگان رباتیک شرکت آمازون با نام ربات "اسکات" انجام می شود.
در اوایل سال جاری بود که آمازون آزمایش استفاده از این ربات ها را در واشنگتن انجام 
داد. در این آزمایش شش ربات از ربات های آمازون)اسکات( در همسایگی "آمازون" به 
تحویل کالا به مشتریان پرداختند. "سین اسکات") Sean Scott( مدیر بخش ربات های 
اسکات آمازون اظهار کرد، این ربات ها هرگونه آب وهوایی را تجربه کرده اند. از باران شدید 
و برف گرفته تا هوای آفتابی. وی گفت: من از اعلام این خبر خرسندم که اسکات از 
این هفته در جنوب کالیفرنیا شروع به تحویل بسته به مشتریان می کند و تعداد کمی از 
ربات های اسکات آمازون از روز دوشنبه تا جمعه به تحویل بسته خواهند پرداخت. البته 
این کار در طول نور روز انجام خواهد شد. "اسکات" به اندازه یک کولر کوچک است و 
با باتری کار می کند و بنا بر ادعای "آمازون"، می تواند به راحتی از موانع موجود در سر 

راهش نیز عبور کند.

چین اخیرا ربات های مبتنی بر هوش مصنوعی را در 
شهر "هاندان" برای کمک به افسران راهنمایی و رانندگی 

توسعه داده است.
 )Xinhua("به گزارش ایسنا، خبرگزای دولتی "شینهوا
پلیس  به  کمک  برای  ربات ها  از  تیمی  که  داد  گزارش 
به  اطلاعات  ارائه  زنی،  گشت  در  رانندگی  و  راهنمایی 
ارائه هشدارهای تصادف در شهر هاندان  و  شهروندان 

دارای  مصنوعی  هوش  ربات های  شده اند.  مستقر 
حسگرهایی هستند که به آنها امکان می دهد به طور 
مستقل از هر جهت شبیه به یک انسان حرکت کنند. 
این ربات ها می توانند از خودروهایی که قوانین پارک را 
نقض کرده اند، تصاویری را ثبت کنند و گواهینامه رانندگی 

رانندگان متخلف را نیز ضبط کنند.
ربات ها  از  روز  شبانه  ساعت   24 دارد  قصد  دولت   

جمله  از  عمومی  مکان های  در  را  آنها  و  کند  استفاده 
ایستگاه های قطار و فرودگاه ها مستقر کند.

این ربات ها با استفاده از هوش مصنوعی، داده های 
بزرگ، محاسبات ابری و ناوبری مبتنی بر لیزرها ساخته 
افسران  لباس  همانند  ربات ها  این  بدنه  رنگ  شده اند. 
راهنمایی و رانندگی زرد با کلاه سفید است. این ربات ها 
می توانند رانندگان را شناسایی کنند و از هرگونه رفتار 
با  که  پیاده ای  عابران  و  بگیرند  عکس  آنها  غیرقانونی 

بی توجهی از خیابان عبور می کنند را توبیخ کنند.
ربات های راهنمایی و رانندگی در ایستگاه های مدیریت 
وسیله نقلیه قرار خواهد گرفت و می توانند به سؤالات پاسخ 
دهند، راهنمایی هایی را در اختیار مسافران و ساکنان قرار 
دهند و هرگونه فعالیت مشکوک را به پلیس گزارش دهند.
البته ربات های دستیار پلیس چیز جدیدی نیستند 
"آن  به  موسوم  ربات هایی  نیز   201۶ سال  در  که  چرا 
بوت")AnBot( توسعه داده شده بودند که در "فرودگاه 
شنژن")Shenzhen airport( گشت می زدند و در سال 
201۷ نیز ربات هایی رابرای گشت زنی در خیابان های 
چین توسعه دادند، این ربات ها به فناوری تشخیص چهره 
مجهز بودند و بنابراین از آنها برای گشت زنی در شهر و 

شناسایی برخی افراد مجرم استفاده می شد.

ربات ها دستیار افسران راهنمایی و رانندگی شدند

افرادی که دچار اختلالات خونی هستند و یا داروهای رقیق کننده خون مثل آسپرین و 
وارفارین مصرف می کنند نباید از قرص امگا 3 استفاده کنند.

مصرف قرص امگا 3چه فواید و مضراتی دارد؟ 
*فواید مصرف امگا 3

1- کاهش کلسترول و تری گلیسریدهای خون.
2- کاهش فشارخون.

3- پیشگیری از بیماری های قلبی-عروقی. مصرف دو وعده ماهی در هفته خطر سکته و 
حملات قلبی را تا 50 درصد کاهش می دهد.

4- کاهش وزن.
5- درمان و کاهش دردهای مفاصل-آرتریت روماتوئید و آرتروز.

۶- درمان پوکی استخوان، امگا 3 جذب کلسیم را افزایش داده و رسوب کلسیم را در 
استخوان ها تسهیل می کند.

۷- درمان افسردگی، افرادی که امگا 3 به اندازه کافی دریافت نمی کنند بیشتر مستعد 
افسردگی می باشند.

8- التیام سوختگی ها، با کاهش التهاب و تسریع التیام زخم ها.
9- امگا 3 علائم آسم را تخفیف داده و امگا ۶ آن را تشدید می کند.

10- کاهش دردهای قاعدگی.
11- کاهش التهاب در سرتاسر بدن.

12- جلوگیری از تصلب شرایین.
13- شل شدن و گشادشدن عروق خونی، حفظ انعطاف پذیری دیواره عروق و پیشگیری از 

تشکیل پلاک در دیواره عروق.
14- جلوگیری از رشد سلول های سرطانی.

15- افزایش سطح هورمون رشد، افزایش رشد عضلات.
1۶- کاهش لخته شدن خون، خاصیت ضد انعقادی، کاهش ویسکوزیته )گرانروی( خون.

1۷- افزایش تمرکز و قوه ادراک.
مصرف دوز بالای امگا 3 سیستم ایمنی بدن را سرکوب می کند بنابراین کسانی که سیستم 

ایمنی بدنشان ضعیف است نبایستی از آن استفاده کنند
18- نقش در تکامل مغز و رشد سلول های عصبی و حفظ سلامتی چشم ها )مصرف آن به 

زنان باردار و شیرده توصیه می گردد(، درمان خشکی چشم.
19- کاهش بروز سرطان های پستان، تخمدان، پروستات، معده و روده بزرگ.

20- کنترل و تعدیل اختلالات خود ایمنی.
21- پیشگیری و یا درمان: آلزایمر، آسم، اختلال کم توجهی، بیش فعالی، اختلال دو 

قطبی، اختلالات تغذیه ای، سرطان ها، اگزما، میگرن، پسوریازیس و آکنه.
22- بهبود توان ذهنی و حافظه.

23- جلوگیری از پیری زودرس. 24- کاهش و پیشگیری از آریتمی.

25- تثبیت انسولین و قند خون. 2۶- پوست را لطیف و نرم می کند.
*افرادی که نباید امگا 3 مصرف کنند

1- افرادی که دچار اختلالات خونی می باشند.
2- کسانی که پوستشان به  راحتی دچار کوفتگی و کبود شدگی می گردد.

3- کسانی که از داروهای رقیق کننده خون مثل آسپرین و یا وارفارین استفاده می کنند. 

چون  امگا 3 نیز دارای خاصیت رقیق سازی خون است.
4- افرادی که به غذاهای دریایی حساسیت دارند.

5- مصرف دوز بالای امگا 3 سیستم ایمنی بدن را سرکوب می کند بنابراین کسانی که 
سیستم ایمنی بدنشان ضعیف است نبایستی از آن استفاده کنند.

۶- افرادی که فشارخون خیلی بالا و کنترل نشده دارند.
*عوارض جانبی امگا 3

مصرف به اندازه امگا 3 بسیار بی خطر است.
1- مصرف بیش  از حد امگا 3 موجب اسهال، احساس تهوع و احساس طعم ناخوشانید 
در دهان می شود. 2- مصرف دوز بالای امگا 3 جذب ویتامین های A-D-E و K را کاهش 
می دهد. 3- بوی ماهی در تنفس، مدفوع روغنی و چرب از عوارض نادر مصرف امگا 3 هست.

4- در برخی افراد دیابتی موجب بالا رفتن قند خون می گردد.
5- مصرف بیش از 3 گرم امگا 3 در روز خطر سکته هموراژیک )پاره شدن عروق مغز( را 

افزایش می دهد.

نخستین شبکه  دارد  نقلیه خودران قصد  وسایل  در حوزه ساخت  فعال  یک شرکت 
تاکسی های هوایی را در یکی از شهرهای چین راه اندازی کند.

به گزارش ایسنا و به نقل از تک کرانچ، شرکت چینی "اهانگ")EHang( که در حوزه 
ساخت وسایل نقلیه خودران و پهپادهایی با قابلیت حمل و نقل مسافر فعالیت می کند، 
قصد دارد نخستین شبکه تاکسی های هوایی را در شهر گوانگژو ارائه دهد. این شرکت به 
تازگی اعلام کرده که گوانگژو، نخستین منطقه آزمایشی برای میزبانی این شبکه حمل و 

نقل خواهد بود.
این طرح آزمایشی، نه تنها نشان می دهد که می توان یک وسیله نقلیه هوایی را در شهرها 
مورد استفاده قرار داد، بلکه ثابت می کند که می توان شبکه ای از این وسایل نقلیه را به 

صورت خودکار و کنترل شده و با کمک یک مدیریت مرکزی به کار گرفت.
 EHang("184 اهانگ در اوایل سال جاری، از پرواز وسایل نقلیه خود موسوم به  "اهانگ
184( رونمایی کرد که طی آن، به جابجایی مسافران با کمک این وسایل نقلیه در وین 

پرداخت و پروازهایی را نیز در سال 2018 در شهر گوانگژو به نمایش گذاشت.
این شرکت علاوه بر ابداع سیستم کنترل حمل و نقل هوایی برای اطمینان از عملکرد 
ایمن آنها در آسمان شهر گوانگژو، با مقامات این شهر همکاری خواهد کرد تا زیرساخت 
مناسب برای اجرای این طرح آزمایشی را فراهم کند. این طرح آزمایشی، مراحل ابتدایی 
خود را برای آزمایش وسایل نقلیه پشت سر خواهد گذاشت تا پس از آن برای آغاز نخستین 

برنامه حمل و نقل، اهانگ همکاری خود را با شرکای تجاری آغاز کند.

مزایای این شبکه حمل و نقل، برای شهرهایی مانند گوانگژو که به سرعت در حال 
گسترش هستند و با ازدحام و حمل و نقل زیادی همراه می شوند، بسیار ارزشمند خواهد 
بود. این طرح، مزایای فراوانی برای وسایل نقلیه، عابران پیاده و دوچرخه سواران نیز به همراه 

خواهد داشت.

تاکسی های هوایی کار خود را در چین آغاز می کنند
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عرفه روزی كه پروردگار بی همتا در فرصتی دوباره بندگان را به طرف خویش فرامی خواند تا 
آنها با توبه و استغفار غبار غفلت را از قلب های خود بزدایند و اینگونه خود را از سرگشتگی و 

گمراهی برهانند و از احسان و كرم بی نهایت او برخوردار شوند.
عرفه روز تحول درونی و انقلاب معنوی با مزایا و ویژگی های ارزشمند برای هر مسلمان بیدار 
و آگاه است تا خود را برای رهایی به سوی كمال و سعادت آماده كند. از روایت ها و دعاهای 
اهل بیت)ع( آنچه در این روز به دست می آید نشانگر آن است كه پروردگار هستی این هنگامه 
را برای مناجات خود انتخاب كرده و نعمت های مادی و معنوی خود را در عرفه بر بندگانش 
ارزانی داشته است. همانگونه كه امام صادق)ع( در روایتی می فرماید: »هرفردی در این روز 
قبل از رفتن به مراسم دعای عرفه در زیر آسمان دو ركعت نماز بخواند و در پیشگاه خداوند 
متعال به تمامی گناهان و خطاهای خود اعتراف كند و از درگاه پروردگارش مغفرت طلب كند، 
خدای متعال آنچه را كه برای اهل عرفات مقدر كرده به او نیز عطا می كند و تمام گناهان وی 

را می آمرزد.« 
* از عرفه تا عرفات 

نخستین حركت حاجیان در سرزمین وحی پس از احرام با توقف در صحرای عرفات در روز 
عرفه آغاز می شود. آنان وظیفه دارند كه از اذان ظهر روز نهم ماه ذی الحجه تا وقت نماز مغرب 
در آن بیابان وقوف كنند و به دعا، تفكر و نیایش بپردازند. پروردگار در آیه 198 سوره بقره در 
این باره می فرماید: »هرگاه می خواهید از بیابان عرفات كوچ كنید خدا را در مشعرالحرام یاد 
كنید، او را به یاد آرید همان طور كه شما را هدایت كرد گرچه شما قبل از آن از گمراهان بودید.« 

* نیایش در عرفه 
دعای عرفه جزو دعاهای بلند و منتسب به امام حسین)ع( به شمار می رود. این دعا در سال 
شهادت ایشان و پیش از واقعه كربلا، جاری و تا به امروز نیز مرسوم بوده است و پذیرش خطا، 
ادب و مراتب معرفت در هنگام دعا، خداشناسی، خودشناسی و مراتب عرفان را به انسان 
آموزش می دهد كه برای درك بهتر از روز عرفه و مقام والای آن، باید اندك تامل در دعای 
عرفه كرد.  دعا و نیایش به درگاه رب از ویژگی های روز عرفه محسوب می شود كه پیشوایان 
معصوم)ع( با استفاده از موقعیت معنوی روز عرفه مردم را به راز و نیاز و تقویت پیوند با سرچشمه 
كمالات ترغیب و تشویق می كنند زیرا پایه شخصیت حقیقی انسان و ارزش او به اندازه ارتباط 
وی با خداوند متعال تعیین شده و امام حسین)ع( با استفاده از فضای معنوی روز عرفه در 
صحرای عرفات و در دامنه كوه جبل الرحمه مناجات زیبای خود را زمزمه كرده كه در فرازی از 
این دعا آمده است: »پروردگارا، تفكر من در آثار و نشانه های تو موجب دوری دیدار می گردد 
پس مرا به خدمتی وادار كه با تو پیوندم دهد، چگونه بر وجود تو به چیزی استدلال شود كه در 

وجودش به تو نیاز دارد؟« 
* روز رحمت و مغفرت 

در دعای 47 صحیفه سجادیه پس از شكر و سپاس به پیشگاه خدای یگانه در مورد بزرگی 
این روز مقدس، آمده است: »پروردگارا امروز، روز عرفه است، روزی كه به آن شرافت، كرامت 
و عظمت بخشید ه ای و در آن روز، رحمت خودت را بر اهل عالم منتشر ساخته ای و با عفو و 
گذشت خود در این روز بر بندگان منت نهاده ای و عطیه و بخشش خود را در این روز نیكو 
گردانیده ای و به خاطر روز عرفه بر بندگانت تفضیل و لطف فرموده ای!« افزایش قدرت 
تحمل در برابر مشكلات، رهایی از وابستگی های مادی و دنیوی، پایین آمدن از مركب غرور 
و خودخواهی، انس با خدا، اعتماد به نفس، ایجاد تعادل و آرامش، مشخص شدن ارزش 
انسان و آموزش های اخلاقی و اجتماعی از دستاوردهای ارزشمند دعاها به ویژه مناجات های 
روز عرفه محسوب می شود.  روز عرفه چنان اهمیت دارد كه با شب قدر برابری می كند. امام 
صادق)ع( فرمود: »اگر شخصی گناهكار نتواند در شب های با بركت ماه رمضان به ویژه 
شب های قدر، خود را معرض نسیم رحمت الهی قرار دهد و آمرزیده شود، او تا سال آینده 

بخشوده نمی شود مگر اینكه عرفه را درك كند و از امتیازات آن روز بهره  گیرد.« در روز عرفه 
شناخت حقیقی خدای  متعال است. 

**چهار عنصر تعلیمی در دعای عرفه 
خداشناسی به عنوان نكته ای قابل تامل در این دعا است كه در همین زمینه امام حسین)ع( 
در فرازی از دعای عرفه می فرماید: »معبودا! آیا برای غیر تو ظهوری هست كه برای تو نیست 
تا آن، تو را آشكار و ظاهر سازد؟ خدایا! تو كی غایب بوده ای كه تا نیاز به راهنما و دلیلی باشد 
كه به سوی تو رهنمون شود؟ و كی دور بوده ای تا نشانه ها و آثار بندگان را به تو رساند؟«. لازمه 
خداشناسی رسیدن به ذات الهی و پیداكردن اصل وجودی است كه در خلال خواندن دعای 
عرفه می توان به آن رسید.  تسلیم شدن در برابر تقدیر، حكمت و قضا و قدر به گونه ای ریشه 
در اصول عمیق اسلامی دارد كه به عنوان دومین عنصر تعلیمی در دعای عرفه است. از این رو 
مومن آگاه در برابر ناملایمات پیش رو باید روحیه تسلیم در امر الهی داشته باشد و با آنكه تلاش 
و جهد در بهبود وضعیت در قرآن كریم به نوعی سفارش شده است اما در برابر رخداد نهایی و 
نتیجه به دست آمده باید جانب رضا و تسلیم را گرفت.  چشم دوختن به غیر به عنوان سومین 
عنصر تعلیمی شناخته می شود و آن تلاش برای دنیا است به قدری كه مسلمان را از یاد آخرت 
غافل كند و راه رسیدن به »مقام فقر مومن« را هموار كند. چیزی كه امام حسین )ع( با دعای 
خویش به مسلمانان یادآوری می كند؛ »خداوندا! مرا به مرحله بی نیازی از درون برسان...« 
كه این فراز می تواند گره گشای برخی گرفتاری ها باشد. امید الهی به عنوان چهارمین عنصر 
تعلیمی دعای عرفه محسوب می شود كه مومن به غیر از امید به خدا دل به امید دیگری 
نبندد. در فرازی دیگر از دعای عرفه آمده است: »كسی كه تو را یافته، همانا محروم شد. فردی 
كه به جای تو به دیگری راضی گردید و زیانكار شد كسی كه از تو به دیگری رو آورد، چگونه به 
غیر تو امید بست و حال آنكه احسانت را بریده نساختی و چگونه از غیر تو خواسته شود، در 
صورتی كه تو شیوه نعمت بخشی ات را تغییر نداده ای؟ ای كه به عاشقانش شیرینی همدمی 
خود را چشانده ای«.  عرفه و عرفات روز و مكانی مقدس هستند كه از حضرت آدم كه در آن 
مكان توبه كرد و خلیل الرحمان كه در جوار خانه تازه ساخته شده كعبه راز و نیاز فرمود، مقدس 
و منزه است زیرا پیامبر اكرم )ص( بر امت خود از این روز و از این مكان سخن هایی گفته كه 
امید به خدا و پذیرش توبه را پر رنگ تر كرده و امام حسین)ع( در این روز و در آن صحرا، فریاد 
عدالت خواهی و غربت خود در میان اهل زمین با بهترین كلمات به سوی پروردگار بی همتا 

فرستاده است. 

اجتماعی 44

 مدیرکل راه آهن استان قم :

ضریب اشغال قطار قم- مشهد بیش از
 ۹۰ درصد است

مدیركل راه آهن استان قم گفت: در ۲ سال گذشته درصد ضریب اشغال قطار قم- تهران 
از ۶۵ به 8۵ درصد و ضریب اشغال قطار قم- مشهد به بیش از 9۰ درصد رسیده است.

محسن اعتماد با اشاره به پافشاری برخی در جمع آوری ریل راه آهن از داخل شهر، 
افزود: كار اشتباه جمع كردن ریل از سطح شهر در آینده فاجعه ای تاریخی برای قم رقم 

خواهد زد و باعث افسوس نسل های بعدی می شود.
به زودی قطار قم- کاشان نیز راه اندازی می شود

وی با بیان این كه بسیاری از شهرها زیرساخت لازم برای استقرار ایستگاه راه آهن داخل 
شهر ندارند، اضافه كرد: استان قم بستر لازم برای توسعه ایستگاه داخل شهر را دارد و تاكید 

دولت نیز بر همین مساله می باشد.
وی با اشاره به این كه ایستگاه راه آهن قم از مهم ترین و اساسی ترین زیرساخت های 
گردشگری محسوب می شود، ادامه داد: فاصله ایستگاه تا حرم حضرت معصومه)س( 
كمتر از 8۰۰ متر است كه این مساله امتیاز بزرگی برای شهر قم محسوب می شود تا با 
اتصال ایستگاه مترو، اتوبوس و دوچرخه، رفت و آمد شهروندان را به این محدوده تسهیل 
نماییم. اعتماد با تاكید بر این كه سعی در حفظ ایستگاه مركزی راه آهن قم داریم، تصریح 
كرد: مردم اقبال خوبی به راه آهن دارند و نمی توانیم خواسته چند تَن را به همه مردم نسبت 
دهیم.وی با بیان این كه ریل راه آهن باید احیا شود، بیان كرد: با توجه به این كه روزانه ۳۰۰ 
هزار تَن بین قم و كاشان تردد می كنند، به زودی قطار قم- كاشان نیز راه اندازی می شود.

طرح جمع آوری قطار قم- جمکران در دست بررسی است
به گفته وی، طرح جمع آوری قطار قم- جمكران به درخواست نماینده مجلس در كمیته 

فنی راه آهن كشور در حال بررسی است.
مدیركل راه آهن قم به مشكلات ایستگاه راه آهن محمدیه قم اشاره كرد و افزود: این 
ایستگاه ۲۵ كیلومتر از شهر قم فاصله دارد و در محوری واقع شده كه علاوه بر عرض كم 

جاده، روشنایی مناسب ندارد و مسافران با مشكلات زیادی برای تردد مواجه هستند.
وی با بیان این كه اتوبوس ویژه این مسیر حذف شده و تاكسی ها نیز كرایه زیادی دریافت 
می كنند، ادامه داد: در راستای حل مشكلات ایستگاه محمدیه بیش از ۲۰ نامه برای 
مسئولان مختلف نوشته ام و این مساله را در شورای تامین، شورای هماهنگی اداره های 
زیر مجموعه راه آهن و كارگروه های مختلف استانداری مطرح شده است. وی همچنین 
به طرح اتصال چشمه های بار قم به راه آهن اشاره و بیان كرد: اتصال گمرک به راه آهن از 
اواخر سال گذشته آغاز شده و اگر مشكلی پیش نیاید، در هفته دولت به بهره برداری می 
رسد. اعتماد اضافه كرد: اتصال سیلو به راه آهن ۵۰ درصد پیشرفت فیزیكی دارد و پیشرفت 
زیرسازی اتصال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به راه آهن نیز ۶۰ درصد پیشرفت فیزیكی 

دارد.
اتصال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به راه آهن در اولویت قراردارد

وی تصریح كرد: اتصال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به راه آهن میراثی است كه از 
سال های دور رسیده است و با وجود این كه اعتبار استانی زیر بار اجرای این طرح نرفته 
است، ولی همچنان در اولویت راه آهن است. اعتماد در ادامه گفت: در چند سال گذشته 
عملیات اجرایی طرح های عمرانی با هزینه ای بالغ بر ۲ هزار میلیارد ریال در حوزه راه آهن 

آغاز شده و به پایان رسیده است؛ در هفته دولت نیز ۲ طرح راه آهن افتتاح خواهد شد.
وی افزود: در ۲ سال گذشته درصد ضریب اشغال قطار قم- تهران از ۶۵ به 8۵ درصد و 
ضریب اشغال قطار قم- مشهد به بیش از 9۰ درصد رسیده است. وی خاطرنشان كرد: به 
ازای هر نفر كیلومتری كه به جای خودرو از قطار استفاده می شود، ۲۵ سی سی سوخت 

صرفه جویی می شود و بسیاری از مشكلات زیست محیطی نیز برطرف خواهد شد.

معاون قضایی دادگستری قم خبرداد

آزادی نخستین زندانی با پابند الکترونیکی درقم 
 معاون قضایی، آمار و فناوری اطلاعات دادگستری قم گفت: مطابق رای صادره از شعبه 
11۰ دادگاه كیفری ۲، با نصب پابند الكترونیک نخستین حكم آزادی محكوم  علیه تحت 

نظارت سامانه های الكترونیک در این استان اجرا شد.
اسماعیل جعفری افزود: در اجرای مواد ۵۵۳ و ۵۵4 قانون آیین دادرسی كیفری و 
آیین نامه اجرایی مراقبت های الكترونیک مصوب تیرماه 1۳97، مركز مراقبت الكترونیک 
قضایی در استان قم راه اندازی و پابند الكترونیک برای یک زندانی واجد شرایط نصب و 
فعال شد. وی اضافه كرد: در این طرح كه در راستای اجرای سیاست های دستگاه قضایی 
از جمله حبس  زدایی و كاهش جمعیت كیفری زندانیان انجام شده است، كسانی كه 
مرتكب جرائم تعزیری از درجه پنج تا هشت )تا پنج سال حبس( شده اند، می توانند در 
صورت وجود شرایطی با رضایت خود در محدوده مكانی مشخص تحت نظارت سامانه های 

الكترونیكی قرار گیرند.
به گفته وی، این شرایط شامل وجود جهات تخفیف، پیش بینی اصلاح مرتكب، فقدان 
سابقه كیفری موثر، رعایت تدابیر و اجرای دستورات دادگاه و جبران ضرر و زیان وارده به 

شاكی یا برقراری ترتیب جبران آن می باشد.
پابند  متقاضی  مددجوی  حدود 1۵  وضعیت  حاضر  حال  در  كرد:  تصریح  جعفری 
الكترونیک در حال بررسی است و در صورت احراز شرایط و موافقت دادگاه در آینده نزدیک 

با نصب پابند الكترونیک تحت نظارت سامانه الكترونیک آزاد خواهند شد.
وی گفت: مركز مانیتورینگ مراقبت الكترونیک در تهران قرار دارد و تا زمانی كه تعداد 
افراد تحت مراقبت در استان به ۵۰ تَن برسد، مركز مراقبت در استان تجهیز شده و تمامی 

وظایف از جمله كنترل و نظارت و سیستم مانیتورینگ در استان انجام خواهد شد.
وی افزود: محدوده تحت مراقبت، به درخواست خود زندانی، با نظر قاضی و رای صادر 

شده مشخص می شود و تا حد امكان وسیع در نظر گرفته می شود.
معاون قضایی دادگستری قم با بیان این كه این گونه زندانیان نیز همانند سایرین از آزادی 
مشروط، عفو و مرخصی برخوردارند، ادامه داد: برای استفاده از این پابندها نكاتی را به 
متهم آموزش می دهند كه باید رعایت كند، از جمله ضربه زدن، رفتن به استخر، ورود به 

فرودگاه، مراكز نظامی و پمپ بنزین ممنوع است و استحمام بلامانع می باشد.
وی خاطرنشان كرد: این پابندها به گونه ای طراحی شده است كه اطلاعات تردد به طور 
پیوسته ثبت و مشاهده می شود و اگر فرد متهم از محدوده خارج شود و یا به دستگاه 
آسیبی برسد، هشدار می دهد. وی افزود: اگر فرد دارای پابند الكترونیک دستورات و تدابیر 
قضایی را رعایت نكند، دادگاه می تواند در حكم خود تجدیدنظر كند و تصمیم جدید برای 

برگرداندن وی به زندان اتخاذ می شود.
جعفری اضافه كرد: اگر زندانی بخواهد از محدوده مشخص شده خارج شود، باید با مركز 

مراقبت تماس بگیرد و با هماهنگی مقام قضایی از محدوده خارج شود.
وی خاطرنشان كرد: اجرای عدالت اجتماعی، كاهش آسیب های اجتماعی، جایگزین 
كردن مجازات حبس، كنترل و نظارت زندانیان و احیای كرامت انسانی، كاهش هدفمند 

جمعیت كیفری، ایجاد بهداشت روانی در میان مردم از اهداف این طرح می باشد.

 رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم :

رسانه مهم ترین عامل در ارتقای سطح آگاهی 
و بصیرت مردم است

اعضای شورای اسلامی شهر قم روز شنبه در آیین تجلیل از خبرنگاران ضمن تقدیر از 
اهالی رسانه بر افزایش تعامل با اصحاب رسانه تاكید كردند.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم، در این آیین با تبریک روز خبرنگار گفت: خبرنگاری 
شغلی اداری نیست بلكه یک خبرنگار شبانه روز درگیر اخبار بوده و با اشراف به اخبار و 

اطلاعات ملی و بین المللی قدرت تحلیل حوادث و رویدادها را باید داشته باشد.
حسین اسلامی، با تاكید بر ارزش قلم، ادامه داد: خبرنگار واسطه بین مردم و مسئولان 
برای حل مشكلات است كه در برخی موارد برای حل این مشكلات جان خود را نیز فدا 
می كند. وی با اشاره به اهمیت و ظرافت خبرنگاری، اظهار داشت: خبرنگاران باید علاوه بر 

توجه به رویدادهای خاص به مسائل عمومی نیز توجه داشته باشد.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم، بابیان اینكه خبرنگاران باید امید را به جامعه تزریق 
كنند، افزود: خبرنگاران با انتشار اخبار، در حال شكل دهی به افكار عمومی هستند كه 
این اهمیت كار خبرنگاری را افزایش داده است. رئیس كمیسیون فرهنگی شورای اسلامی 
شهر قم نیز با تقدیر از فعالان رسانه گفت: رسانه مهم ترین عامل در ارتقای سطح آگاهی 
و بصیرت مردم است. حسن مالكی نژاد بابیان اینكه خبرنگار می تواند جامعه را به سمت 
خوبی و یا بدی سوق دهد اظهار داشت: رسانه قدرت ایجاد اصلاحات در جامعه را دارند كه 

این كار جز با عشق و تعهد به حركت در مسیر ارزش های جامعه ممكن نیست.
وی رسالت خبرنگاران را ارتقای آگاهی مردم دانست و ادامه داد: خبرنگاران با پیگیری 
مطالبات مردم و با انتقادهای سازنده از مسئولان، بستر لازم برای حركت مسئولان در جهت 
حل مشكلات مردم را فراهم كنند. رئیس كمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی 
شهر قم نیز با تبریک روز خبرنگار گفت: خبرنگاران چشم بینای جامعه و نمایندگان مردم 
برای پیگیری مطالبات آن ها هستند. محمود مسگری با تاكید بر استقبال اعضای شورای 
اسلامی شهر قم از انتقادات و مطالبات به حق خبرنگاران گفت: از مطالبات و انتقادات 
كارشناسی خبرنگاران و اهالی قلم برای ارتقای قم به جایگاه واقعی خود استقبال می كنیم.
عضو شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه اظهار داشت: خبرنگاران با امانت داری 
و تعهد به افشای مفاسد اقتصادی می پردازند كه با این اقدام، سالم سازی جامعه را فراهم 
می كنند. علیرضا احمدی با تاكید بر ضرورت رسیدگی به وضعیت معیشتی خبرنگاران، 
اظهار داشت: برخی خبرنگاران در قم بیمه نیستند و مشكلات معیشتی موجب شده تا به 

دنبال كار دوم باشند كه این موضوع باید توسط مسئولان استان مورد پیگیری قرار گیرد.
رئیس كمیسیون خدمات شهری و امور زائران شورای اسلامی شهر قم نیز بابیان اینكه 
خبرنگاران در تمام عرصه های تاریخی به ویژه در تاریخ معاصر در تمام صحنه ها حضور موثر 

داشتند، گفت: شهادت شهید صارمی، ارزش كار خبرنگاری را به همه نشان داد.
سید مجتبی سبحانی ثابت، خبرنگاری را تیغ دو لبه دانست و گفت: تقوا و پرهیزگاری 
لازمه كار خبرنگاری است چراكه می توانند با سهل انگاری در انتشار اخبار آبروی افراد را 

برده و از طرفی نیز می توانند با افشای فسادها، جلوی فساد را در جامعه بگیرند.

به  دنیوی  و  مادی  تعلقات  از  رهایی  سرزمین  منا، 
شمار می رود و عید قربان هنگامه ای است كه انسان 
با حضور در حریم كبریایی حضرت حق و ذبح اسماعیل 
وجودش، فطرت پاك انسانی خویش را باز می یابد و به 
وصال آرزوهای گمگشته اش یعنی تقرب الهی نایل می 

شود.
1۰ ذی الحجه یا عید قربان یكی از عیدهای بزرگ 
مسلمانان در سراسر جهان به شمار می رود، هنگامی 
كه حجاج پس از توقف در صحرای پر رمز و راز عرفات و 
زمزمه دعای پرفیض عرفه به منا سرزمین آرزوها گام می 
نهند و با دل بریدن از دلبستگی های دنیوی در محضر 

الهی به رویارویی با هوای نفسانی می پردازند. 
خداوند در آیه ۳7 سوره حج در قرآن كریم می فرماید: 
»وقتی شما قربانی می كنید آنچه كه متعلق به خدا 
قربانی«  پوست  و  گوشت  نه  شماست  تقوای  است، 
بدین ترتیب، ذبح در حقیقت ظاهر قربانی كردن است 
و مقصود پروردگار تقرب و تسلیم بندگان در برابر اراده او 
محسوب می شود و عید قربان نماد و موسم رهایی بشر 

از مادی گرایی و دنیاطلبی به شمار می رود. 
*فلسفه قربانی کردن 

كانون مشترك در تمام روایت ها و فلسفه های متنوع 
تقربی  هم  آن  و  الهی«  رضایت  و  »تقرب  قربان  عید 
جامع، ژرف و پر احساس است. درك حقیقی از فلسفه 
عید قربان اهمیتی بسیار در تعالی روح انسان دارد در 
حقیقت مقصود از قربانی، قربت و نزدیكی به معبود 
بی همتا به شمار می رود. برپایه این فلسفه، مخلوق در 
بندگی خود باید بتواند به مرتبه ای نایل شود كه برای 
رضایت الهی از هر چه غیرخدا بگذرد، حتی اگر فرزند 
باشد.  عید قربان، موسمی كه حضرت ابراهیم)ع( در 
سركش،  نفس  بر  غلبه  با  پروردگار  واقعی  بنده  قالب 

حاضر می شود تا هر آنچه دارد به محضر الهی عرضه 
و از فرزند خویش چشم پوشی كند و بهترین و زیباترین 
دارایی هایش را در برابر خالق، ناچیز و بی ارزش می 
انگارد و به منظور تقرب الهی از تمام تعلقاتش می گذرد. 
خلیل الله)ع( كه یارای مقاومت را در برابر فرمان خداوند 
ندارد با غلبه بر شك و كشمكش های درونی خویش، 
آماده سرنهادن به خواست حق می شود و پسرش را به 
قربانگاه الهی می برد، او پیروز نبرد در آزمونی می شود 
كه یك طرف آن خواست و اراده خالق بی همتاست و 

سمت دیگر آن مهر و محبت پدری است. 
* ناهمخوانی قربانی کردن تعلقات با تفکرات 

مادی 
فرزند  كردن  قربانی  و  ابراهیم)ع(  حضرت  داستان 
را شاید نتوان با نگاه مادی و عینك عقل تحلیل كرد، 
برابر  در  دنیوی  تعلقات  از  فارغ  ایشان  كه  هنگامی 
درگاه الهی سر تعظیم فرو می آورد، شیطان نفس را 
به زنجیر كشیده و در مسلخ عشق به پیشگاه معبود 
عرضه می دارد و یكتای بی همتا، این قربانی را از بنده 
خویش می پذیرد و جان او را با باران رحمت و مغفرت 
صفا می بخشد. آموزه های ارزشمند عید قربان، افق 
پیش رو و مسیر زندگی را به بشر می نمایاند و با بازتولید 
اندیشه های تقرب ارتباط ناب خلق و خالق را بار دیگر به 

تصویر می كشد. 
عید قربان جلوه هایی از رحمت الهی را بیان و روایت 
هنگامی  حادثه  این  استثنایی  و  زیبا  نكته  كند،  می 
است كه عطوفت الهی به مدد عاطفه انسانی می آید و 

عواطف پدری را از شرایط دشوار رهایی می بخشد. 
و چه زیباست هنگامه ای كه بشر، دستان تضرع و 
نیاز را به طرف خالق بی همتا بلند می كند و به نشانه 
ندامت، پیشانی بر خاك بندگی می ساید و دل خویش را 

ماوا و مامن الهی قرار می دهد و باطنش را از هرچه غیر 
اوست پاك می سازد تا لیاقت حضور در پیشگاه محبوب 
را دریابد. عید قربان، تجسم واقعی مبارزه با هواهای 

نفسانی برای دستیابی به خلوص حقیقی است. 
* عید قربان و جلوه های خدمت خلق و کمك به 

مستمندان 
حل مشكلات اجتماعی چون فقر و همچنین برپایی 
دیگر  از  فرخنده  عید  این  بازدیدهای  و  دید  و  جشن 
بركات و پیامدهای مثبت عید قربان به شمار می رود. 
نیكوكاران در راستای جلب رضایت و خشنودی معبود 
بی همتا، قربانی های خود را در اختیار مستمندان قرار 
می دهند و بدین گونه جلوه های زیبایی از شكوه اكرام و 

بخشندگی را به تصویر می كشد. 
*انسجام امت اسلامی در پرتو مناسك 

وحدت بخش عید قربان 
كنگره حج و انجام دادن مناسكی چون عید قربان 
برای ایجاد ارتباط میان امت اسلامی و وحدت و انسجام 
مسلمانان از اهمیت بسیاری برخوردار است و این مساله 
نقشی مهم در عظمت مسلمانان و حفظ كیان آنها ایفا 

می كند. 
برقراری پیوند برادری و مستحكم ساختن زنجیرهای 
را  منافقان  و  همدلی می تواند دسیسه های دشمنان 
خنثی سازد اما شماری از كشورهای اسلامی، همسو 
با منافع قدرت های استكباری، همزمان با برگزاری ایام 
حج و روزهایی كه هزاران مسلمان به وادی امن الهی گام 
می نهند و گرد كعبه دوست، مناسك و مشاعر ابراهیمی 
را به جای می آورند به  جای گوش سپردن به نوای وحدت 
و یكپارچگی، تراژدی غم انگیز مسلمان كشی را به راه 
انداخته اند و با به آشوب كشیدن منطقه، بستر حضور 

بیگانگان را فراهم می آورند. 
*فرجام سخن 

رویدادهایی همچون واقعه قربان و دیگر روایت های 
به شمار می روند  ذكر شده در قرآن كریم نمادهایی 
كه با كمترین هزینه  سبب پیوند نسل های مختلف در 
طول تاریخ می شوند و این نمادها به صورت فرانسلی 
به خلق معانی و مفاهیم نوینی می انجامد. به عنوان 
نمونه برنامه های متنوع در جریان حج از جمله مناسك 
عید قربان، آثار و پیامدهایی قابل توجه در جهت انسجام 
امت مسلمان و ناكام نهادن دسیسه های دشمنان دارد 
كه آگاهی و بصیرت برای اتحاد حداكثری جهان اسلام 
می تواند در این مسیر راهگشا باشد. از جهت دیگر این 
كنگره عظیم عاملی برای تقویت پایه های اجتماعی و 

فرهنگی امت اسلامی خواهد بود. 
روزهای  در  شكن  وحدت  حوادث  از  شماری  وقوع 
اخیر، هشداری جدی را متوجه دلسوزان نظام می سازد، 
حوادثی كه بازی در زمین دشمنان را به ذهن متبادر می 
سازد و هزینه های سنگینی را به نظام تحمیل می كند 
و نیاز است تا جناح های مختلف سیاسی در راستای 
منویات مقام معظم رهبری مبنی بر لزوم حفظ انسجام، 
همبستگی و حمایت از دولت از اقدام ساختارشكنانه و 

تفرقه افكنانه بپرهیزند. 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

خدمات آب و برق کشور در بدترین شرایط 
تحریم قطع نشد

مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینكه در بدترین شرایط تحریم هایی 
خارجی، خدمات آب و برق در كشور قطع نشد، یادآور شد: این مهم ناشی از نیروی انسانی 

متخصصی است كه در وزارت نیرو مشغول به فعالیت هستند.
دكتر علی جان صادق پور در جلسه كارگروه توجیهی استقرار نظامنامه شغلی – سازمانی 
منطقه تهران كه در تالار كوثر شركت آب و فاضلاب استان قم و با حضور مدیران آموزش 
شركت های آبفا و آبفار تهران، كرج و قم برگزار شد در سخنانی با اشاره به اهمیت بحث 
آموزش در شركت های آب و فاضلاب اظهار داشت: سازمانی می تواند توسعه و ارتقا پیدا 

كند كه به صورت پیوسته آموزش های مربوط به حوزه كار و تخصص خود را داشته باشد.
مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم با تاكید بر اینكه آموزش های عملی باید در حین 
خدمت به نیروی انسانی متخصص ارائه شود گفت: اگر این اتفاق رخ دهد همواره شاهد 
سازمانی پویا، شاداب و رو به رشد خواهیم بود. وی با بیان اینكه وزارت نیرو جزو وزارتخانه ها 
پیشتاز در حوزه ارائه آموزش های علمی، مهارتی و كارگاهی به كاركنان خود است، ابراز 
داشت: البته با وجود تأكیدات فراوان وزارت نیرو به بحث آموزش اما همچنان تا رسیدن 
به نقطه مطلوب فاصله داریم. دكتر صادق پور بر لزوم افزایش كیفیت در آموزش ها تاكید 
و تصریح كرد: آموزش ها باید حتی المقدور به صورت كارگاهی باشد تا فراگیران مباحث 
تئوری را به صورت عملی نیز تجسم كنند. وی با بیان اینكه در بدترین شرایط تحریم هایی 
خارجی، خدمات آب و برق در كشور قطع نشد، یادآور شد: این مهم ناشی از نیروی انسانی 
متخصصی است كه در وزارت نیرو مشغول به فعالیت هستند و آموزش های حین خدمت را 
نیز فراگرفته اند. رئیس گروه آموزش شركت مهندسی آب و فاضلاب كشور نیز در این جلسه 
پایه و اساس چرخه آموزش را نیازسنجی دانست و تصریح كرد: اگر نیازسنجی به درستی 

صورت گیرد می توانیم بدون هدر دادن وقت به اثربخشی دوره های آموزشی كمک كنیم.
وی با بیان اینكه اخیراً سازمان مدیریت و برنامه ریزی برای شركت های دولتی از جمله 
شركت آب و فاضلاب كشور مشاغل جدیدی را مصوب كرد، گفت: لازمه اینكه مشاغل را با 
پست های جدید تطبیق دهیم این است كه آموزش های لازم را ارائه دهیم. خانم میرزایی 
با تاكید بر اینكه در همین راستا باید نیازسنجی ها مجدداً به صورت فردی و سازمان انجام 
شود، یادآور شد: نظامنامه شغلی و آموزشی  به ما كمک می كند بار دیگر نیازسنجی ها را 
انجام دهیم و با بازنگری دوره های آموزشی، دوره های جدید و اثربخشی را برنامه ریزی كنیم.

 
مدیر مهندسی و پروژه های شرکت پالایش نفت اصفهان خبرداد

اجرای پروژه خط انتقال ۲۳۰ کیلوولت و 
پست فشار قوی

مدیر مهندسی و پروژه های شركت پالایش نفت اصفهان گفت :شركت پالایش نفت 
اصفهان به منظور تأمین برق واحد های عملیاتی پالایشگاه به صورت پیوسته و پایدار با 
قَابلیت اطمینان بالا وایمن از شبكه برق سراسری، اقدام به خریدmw ۶۰ دیماند از شركت 

برف منطقه ای اصفهان نموده است.
سید منصور سید فتاحی افزود: اجرای این طرح در قالب دو پروژه، خط انتقال ۲۳۰ 
كیلوولت هوائی دومداره از نیروگاه شهید محمد منتظری  به پالایشگاه اصفهان با طول 
تقریبی ۵/۵ كیلومتر و پست فشار قوی  ۲۳۰/۳۳ كیلوولت اجرا گردیده است. سید 
فتاحی مزایای این طرح را برشمرد و گفت:تامین كمبود برق مورد نیاز واحدهای عملیاتی 
پالایشگاه، بالا بردن قابلیت اطمینان، پایداری و ایمنی شبكه برق پالایشگاه، كاهش آب 

مصرفی پالایشگاه و  صرفه جویی در مصرف انرژی از مزایای این طرح به شمار می رود.
 وی هزینه اجرای خط انتقال را ۶۰ میلیارد ریال  و هزینه اجرای پست را ۲۰۰ میلیارد 
ریال و ۲/۶میلیون یورو اعلام و تصریح كرد : تاكنون  خط انتقال طرح  1۰۰درصد و  
پست 97درصد پیشرفت داشته است.   سید فتاحی با بیان اینكه   از ۲۰ فروردین ماه سال 
جاری، خط انتقال و پست، برق دار شده و به مرحله  بهره برداری رسیده، اذعان كرد: 
با توجه به عدم تكمیل موارد فنی وتجهیزاتی در پست نیروگاه شهید محمد منتظری در 
حال حاضر پست ۲۳۰ كیلو ولت پالایشگاه از طریق یك خط تغذیه می گردد و امیدواریم 
با رفع مشكلات موجود طی یك ماه آینده بهره برداری از مدار دوم نیز آغاز  گردد و قابلیت 

اطمینان انشعاب برق پالایشگاه به  1۰۰درصد طراحی شده برسد.
 

مسئول روابط عمومی اوقاف استان قم  خبرداد

طنین نوای عرفه و جشن عید قربان در 
امامزادگان استان قم

مسئول روابط عمومی اوقاف استان قم گفت: بقاع متبركه شاخص قم، میزبان مراسم 
قرائت دعای عرفه و اقامه نماز و جشن عید قربان می شوند.

مهدی قائم پناه با اشاره به فرا رسیدن روز عرفه و عید سعید قربان ابراز كرد: بر این اساس 
در بقاع شاخص استان قم، مراسم قرائت دعای پرفیض عرفه و اقامه نماز و جشن عید قربان 
تدارک دیده شده است. وی افزود: در ناحیه یک اوقاف شهرستان قم، آستان مقدس 
امامزادگانی همچون علی بن جعفر)ع(، سید علی)ع( و موسی مبرقع)ع(، احمدبن 
قاسم،حمزه و مسجد جامع میزبان مراسم قرائت دعای عرفه هستند. مسئول روابط 
عمومی اوقاف و امور خیریه استان قم خاطرنشان كرد: این مراسم یكشنبه ۲۰ مرداد و 
از حوالی ساعت 1۶:۳۰ آغاز خواهد شد. وی ادامه داد: در ناحیه دو اوقاف شهرستان 
قم نیز حرم های مطهر امامزادگان ابراهیم و محمد)ع(، جعفر شهید)ع(، احمد)ع(، سید 
معصوم)ع( و جمال الدین)ع(، از حوالی ساعت 17:۰۰ روز یكشنبه ۲۰ مرداد، میزبان 
مراسم قرائت دعای عرفه هستند. قائم پناه خاطرنشان كرد: در آستان مقدس امامزادگان 
سید معصوم)ع(، جمال الدین)ع(، جعفر)ع( روستای زواریون و عبدالله)ع( قلعه چم نیز 
همزمان با روز دوشنبه ۲1 مردادماه روز عید قربان، نماز عید همراه با مراسم جشن و سرور 
اقامه می شود. مسئول روابط عمومی اداره كل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: در 
بخش كهک نیز در حرم مطهر امامزاده زینب خاتون)س(، روز یكشنبه و از ساعت 17:۳۰، 
مراسم قرائت دعای عرفه آغاز خواهد شد و نماز عید قربان هم به امامت امام جمعه 
موقت این بخش، صبح روز دوشنبه اقامه می شود همچنین در آستان مقدس امامزادگان 
عباس)ع( روستای ورجان و محسن)ع( روستای قبادبزن هم مراسم روز عرفه و جشن عید 

قربان تدارک دیده شده است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:
مردم اموات را در آرامستان های مجاز دفن کنند

اماكن  در  اموات  غیرقانونی  دفن  گفت:  قم  استان  زیست  محیط  حفاظت  مدیركل 
غیرمجاز در سطح شهر قم، برخی مشكلات زیست محیطی را به دنبال دارد.

سید رضا موسوی مشكینی با اشاره به دفن اموات در اماكن غیرمجاز در سطح شهر قم، 
گفت: دفن اموات به دلیل تجزیه بیولوژیكی بافت ها، مواد خطرناكی را تولید می كند كه 
مشكلات زیست محیطی را به دنبال دارد. وی با بیان اینكه ابعاد زیست محیطی بسیاری 
در مرحله مكان یابی گورستان ها مورد بررسی قرار می گیرند، خاطرنشان كرد: بر اساس 
ماده یک آیین نامه مقررات بهداشتی آرامستان ها، فاصله آرامستان ها با محدوده شهر باید 
بیش از 1۰ كیلومتر بوده و ضوابط زیست محیطی آنها كاملا رعایت شود. مدیركل حفاظت 
محیط زیست استان قم در پایان تصریح كرد: اثر تجمیعی آلودگی ناشی از دفن اموات در 
اماكن غیرمجاز، بیش از ظرفیت خودپالایی آب و خاک بوده و بار آلودگی خاک و منابع آب 

زیرزمینی را افزایش داده و سلامت عمومی جامعه را با مخاطره مواجه می كند.
 

رئیس اداره حیات وحش محیط زیست قم:

مار کوتوله پارسی برای نخستین بار در قم 
مشاهده شد

رئیس اداره نظارت بر امور حیات وحش اداره كل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: 
برای نخستین بار مار كوتوله پارسی در حومه شهر قم مشاهده شده است.

به گزارش روابط عمومی اداره كل حفاظت محیط زیست استان قم، محمدرضا عابدی 
مقدم در سخنانی اظهار داشت: یكی از شهروندان در حومه شهر قم یک عدد مار را زنده 
گیری و به این اداره كل تحویل می دهد كه پس از بررسی كارشناس خزنده شناسی، این 

گونه جانوری »مار كوتوله پارسی« تشخیص داده می شود. 
وی با بیان اینكه با مشاهده و ثبت این مار تعداد مارهای ثبت شده در استان قم به 14 
مورد و تعداد خزندگان به 4۰ مورد رسیده است، خاطرنشان كرد: مار كشف شده جهت 
پیگیری مباحث ژنتیكی، به دانشگاه سبزوار از مراكز علمی و قطب های خزنده شناسی 

كشور تحویل داده شده است.
 

معاون اجتماعی بهزیستی استان قم  خبرداد

افزایش ۲۹ درصدی شهریه مهدهای کودک 
معاون اجتماعی بهزیستی استان قم گفت :براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار استان قم 
شهریه مهدهای كودک تحت نظارت بهزیستی استان از اول مهرماه ۲9 درصد افزایش می 

یابد .
مریم علیشیری در ارتباط با میزان افزایش شهریه های مهدهای كودک در سال جاری 
اظهار كرد: بنا بر مصوبه ستاد تنظیم بازاراستان و اعلام سازمان صنعت ، معدن و تجارت 
استان ، شهریه مهدهای كودک در سال تحصیلی جدید و از اول مهرماه  ۲9 درصد 
افزایش می یابد علیشیری با اشاره به فعالیت ۶9 مهد كودک تحت نظارت بهزیستی 
در استان قم خاطرنشان كرد : تعرفه شهریه مصوب جدید در كلیه مهدهای كودک در 
معرض دید عموم قرار خواهد گرفت و والدین محترم  در صورت برخورد با تخلف صورت 
گرفته در مهدهای كودک با شماره پیامک ۳۰۰۰8۵۳۰ یا شماره تلفن ۳778978۳ 

دفتر مدیریت عملكرد و پاسخگویی به شكایات، موارد تخلف را اعلام كنند.

فلسفه قربانی كردن چیست ؟

عید قربان؛ ضیافتی در حریم كبریایی حق

روز عرفه؛ هنگامه پاکسازی روح و جان از زنگار گناه

استاد حوزه علمیه با بیان اینكه احیای غدیر از عاشورا 
و اربعین مهم تر است، گفت: همه رسانه ها برای احیای 
عید غدیر به میدان آمده و به این روز مهم توجه كنند.  
حجت الاسلام والمسلمین عبدالله فرحزاد ظهردیروز در 
نشست خبری كاروان شادی غدیر كه با عنوان »از غدیر 
تا ظهور« در دفتر خبرگزاری فارس در قم برگزار شد، با 
بیان اینكه متاسفانه به موضوع غدیر كم توجهی داشتیم 
و در این زمینه غفلت كردیم، گفت: اگر به قرآن و روایات 
مراجعه كنیم، متوجه اهمیت بالای غدیر خواهیم شد و 
اینكه پیامبر اسلام ۲۳ سال زحمت كشید ولی خداوند 
به ایشان تاكید داشت اگر این كار)واقعه غدیر خم( را 
انجام ندهی، زحمات شما بی نتیجه است، اهمیت بالای 
این موضوع را نشان می دهد. وی با تاكید بر اینكه باید 
به موضوع غدیر توجه كنیم، ابراز كرد: قطعاً واقعه غدیر 
از عاشورا، اربعین، همه اعیاد مذهبی و ولادت های ائمه 
معصومین)ع( مهم تر است چراكه نتیجه همه زحمات 
پیامبر و ائمه در غدیر به ثمر نشسته است. این استاد 
حوزه علمیه با بیان اینكه باید غدیر در اولویت برنامه ها 
فدای  زهرا)س(  فاطمه  حضرت  كرد:  عنوان  باشد، 
غدیر و اثبات امیرالمونین)ع( شدند؛ حضرت زهرا)س( 
فرمودند اگر مردم غدیر را احیا می كردند، اختلاف، خون 

ریزی، فساد، ظلم و ... در جامعه نبود و قطعاً هرچه در 
عالم صدمه می خوریم، از كوتاهی در مورد غدیر است. 
اینكه  به  اشاره  با  فرحزاد  والمسلمین  حجت الاسلام 
برای  كوتاهی كردیم، گفت:  واقعه غدیر  احیای  در  ما 
شیرخوارگان  روز  علی اصغر)ع(  حضرت  گرامیداشت 
برگزار  را در ده ها كشور  این مراسم  نظر گرفتیم،  را در 
می كنیم و باید این اتفاق 1۰ برابر هم شود چراكه امر 
مهمی است ولی اهمیت روز غدیر از روز شیرخوارگان 
بسیار بالاتر است. وی ادامه داد: رسانه ها مراسم های 
روز شیرخوارگان را بازتاب گسترده ای می دهند ولی نیاز 
است تا همه رسانه ها برای احیای غدیر به میدان بیایند؛ 
زیبایی  كلیپ های  بعضاً  حاضر  حال  در  كه  همانطور 
برای احیای امر غدیر پیاده كردند. استاد حوزه علمیه 
خم  غدیر  عید  در  می فرمایند  هشتم  امام  شد:  یادآور 
خداوند دو برابر ماه رمضان، شب های قدر و شب آخر ماه 
رمضان، انسان ها را می آمرزد و از آتش جهنم آزاد می كند. 
حجت الاسلام والمسلمین فرحزاد با تاكید بر اینكه تبلیغ 
غدیر خم از نماز، روزه و ... واجب تر است، عنوان كرد: 
واقعه غدیر اصول و هویت مكتب و تشیع و حفظ نظام 
دین ما است؛ از سوی دیگر مهم ترین سؤال روز قیامت، 
این است كه امام، پیشوا و رهبرت چه كسی بوده است. 

وی اضافه كرد: بعضی ها فقط به غدیر نگاه می كنند 
كه این كار همانند نظاره گر بودن در روز عاشورا است؛ 
امامان ما فدا شدند تا یزید و یزیدیان روی كار نیامده و 
امیرالمونین ها روی كار باشند. این استاد حوزه علمیه 
ابراز كرد: استقبال از ماه محرم باید دو سه روز باشد نه 
اینكه از هفته ها و ماه های قبل این كار انجام شود؛ باید در 
ماه ذی الحجه به ایام اعیاد غدیر و روز مباهله توجه شود 
چراكه اگر این كار صورت نگیرد، واقعه غدیر فراموش 
خواهد شد؛ جشن های عید غدیر را باید حداقل 1۵ روز 
برگزار كنیم و از عید قربان تا روز مباهله این كار را انجام 
یادآور شد:  والمسلمین فرحزاد  دهیم. حجت الاسلام 
طبق هماهنگی با آستان قدس رضوی و آستان كریمه 
اهل بیت)س(، برنامه هایی از عید قربان تا روز مباهله 
پیش بینی شده و قرار است در هر دو آستان مقدس، 
هر شب جوایز سفر به كربلا را به حاضرین در جشن ها 
اهدا كنیم. وی با تاكید بر اینكه مراسم های شادی  ما كم 
است، گفت: 9۰ درصد مراسم های ما عزاداری شده و 
فقط 1۰ درصد برای گرامیداشت اعیاد برنامه داریم؛ چه 
اشكالی دارد برای میلاد امام حسین)ع( در ماه شعبان 
1۰ شب جشن بگیریم و در ایام عید غدیر نیز 1۵ شب 

این برنامه ها را اجرا كنیم.

 حجت الاسلام والمسلمین عبدالله فرحزاد :
همه رسانه ها برای احیای عید غدیر به میدان بیایند
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عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

قیمتدلاردربازه۷5۰۰تا۸5۰۰تومان
تثبیتشود

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس معتقد است اگرچه نرخ ارز در ماه های اخیر به 
ثبات نسبی رسیده اما باید به این نکته نیز توجه کرد که محاسبه نرخ دلار فرمولی دارد 
و براساس این فرمول، در بدبینانه ترین محاسبات بالاترین نرخ ارز باید حدود ۷ هزار و 

۵۰۰ تا ۸ هزار و ۵۰۰ تومان باشد.
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
درباره تثبیت نرخ دلار، گفت:سیاست ها، برنامه ریزی ها و تلاش های بانک مرکزی و به 
ویژه آقای همتی نه تنها در ماه های اخیر باعث ثبات در بازار نرخ ارز شد بلکه قیمت دلار 

در سراشیبی کاهش نیز قرار گرفت.
نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی افزود: همان گونه که در دوره ای که 
قیمت دلار افزایش افسار گسیخته داشت، انتقادهایی بسیاری به عملکرد بانک مرکزی 
وارد شد در حال حاضر نیز که با برنامه ریزی مناسب و کارآمد، بازار ارز به ثبات رسیده باید 

از زحمات و تلاش های مسئولان تشکر کرد.
وی بیان کرد: علیرغم اینکه پیچ تحریم ها توسط ترامپ هر روز سفت تر می شود و انتظار 
می رود نرخ دلار افزایش یابد اما خوشبختانه قیمت ارز تحت کنترل بانک مرکزی است و 

حتی در برخی دوره ها شاهد کاهش نرخ آن نیز هستیم.
جعفرزاده اظهار کرد: کاهش نرخ دلار در ماه های اخیر نشان داد که قدرتی بالاتر از 
قدرت خزانه داری آمریکا بازار ارز ایران را کنترل می کند و این قدرت سیستم بانک مرکزی 

جمهوری اسلامی ایران است.
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی ضمن تشکر از اقدامات کارشناسان بانک 
مرکزی برای ثبات در بازار ارز، اضافه کرد: اگرچه نرخ ارز در ماه های اخیر به ثبات نسبی 
رسیده اما باید به این نکته نیز توجه کرد که محاسبه نرخ دلار فرمولی دارد و براساس این 
فرمول، در بدبینانه ترین محاسبات و معادلات بالاترین نرخ ارز باید حدود ۷ هزار و ۵۰۰ 

تا ۸ هزار و ۵۰۰ تومان باشد و حتی قیمت آن به 9 هزار تومان نیز نمی رسد.
عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه قیمت 
12 هزار تومان یا 11 هزار و ۵۰۰ تومان بری نرخ ارز نشان دهنده ۳۰ تا ۳۵ درصد حباب 
و قیمت کاذب است، تصریح کرد: در حال حاضر نرخ دلار باید بیشتر کاهش یابد و بازار 

ارز در رقم های پایین تری به ثبات برسد.

عضو هیات رییسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس ؛

بارمالیاتیونظامبیمهایکمرتولیدکنندهرا
خمکردهاست

عضو هیات رییسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس معتقد است بار مالیاتی و نظام 
بیمه ای کمر تولیدکننده را خم کرده است، در حالیکه نظام مالیاتی و بیمه باید خود را 

شریک واحدهای تولیدی تلقی  کنند.
سیدجواد حسینی کیا با اشاره به چالش ها و راهکارهای رونق تولید در بخش صنعت، 
گفت: در حال حاضر تامین منابع مالی و نقدینگی موردنیاز واحدهای تولیدی به یکی از 
دغدغه های تولیدکنندگان تبدیل شده چراکه نوسانات نرخ ارز، شرایط تورمی و ضرورت 
خریدهای نقدی مشکل کمبود سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی را تشدید کرده 
است. نماینده مردم سنقر در مجلس شورای اسلامی افزود: تنوع بخشی به روش های 
تامین منابع مالی موردنیاز بنگاه های اقتصادی و اجرای قانون حداکثر استفاده از توان 
تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی از یک سو و تخصیص 4۰ درصد از 
تسهیلات بانکی به بخش صنعت از سوی دیگر می تواند در امر رونق تولید راهگشا باشد.
وی نبود نگرش صادرات محور را آفت رونق تولید برشمرد و اظهار کرد: تغییر مکرر و 
خلق الساعه سیاست ها و دستورالعمل ها توانایی برنامه ریزی را از تولیدکننده سلب کرده 
و آسیب های جبران ناپذیری برای اقتصاد کشور به همراه دارد به طور مثال صادرکننده 
برای جذب بازارهای جهانی تمام تلاش خود را به کار می گیرد اما با صدور ممنوعیت 

صادرات یک کالا، تمام رشته هایش پنبه می شوند.
این نماینده مردم در مجلس دهم همچنین نظام بیمه ای کشور را از جمله چالش های 
پیش روی واحدهای تولیدی دانست و اضافه کرد: وجود مقررات و تفسیرهای متعدد 
بیمه ای، شفاف نبودن فرآیند رسیدگی به شکایات و... تولیدکننده را با مشکل مواجه 
کرده است. عضو هیات رییسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه در حال 
حاضر بار مالیاتی کمر تولیدکننده را خم کرده است، ادامه داد: صنعتگران به دنبال فرار 
نیستند بلکه به دنبال عدالت مالیاتی هستند، نظام مالیاتی باید خود را شریک واحدهای 

تولیدی تلقی کرده و از آنها متناسب با درآمد و سود به دست آمده مالیات دریافت کند.
حسینی کیا با بیان اینکه نوسانات ارزی مانع برنامه ریزی های بلند مدت در واحدهای 
تولیدی است، افزود: زمان بر بودن فرآیند ترخیص کالاها، مواد اولیه و قطعات موردنیاز 

کارخانه ها از گمرک از جمله موضوعاتی است که می تواند میزان تولید را کاهش دهد.
وی از عدم اجرای پنجره واحد انتقاد کرد و گفت: اجرای پنجره واحد باعث شفافیت 
می شود به همین دلیل برخی سازمان ها به دلیل فساد ساختاری از اجرای آن خودداری 
می کنند، نقش رییس جمهور در تحقق این امر بسیار مهم است چراکه ایشان می تواند با 

صدور بخش نامه ای تمام سازمان ها را مکلف به ایجاد پنجره واحد کند.
عضو هیات رییسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس همچنین یکی از مشکلاتی 
که فعالان اقتصادی با آن روبه رو هستند را فرآیند پیچیده و زمان بر صدور مجوز اعم از 
تاییدیه، گواهی، پاسخ به استعلام و... برشمرد و تصریح کرد: برای بهبود فضای کسب و 

کار باید بوروکراسی اداری کاهش پیدا کرده و  فرآیند صدور مجوزها کوتاه شود.
 

رئیس مرکز اصلاح نژاد و بهبود تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی مطرح کرد؛
دلالانوواسطههاعاملاصلیگرانیگوشتدربازار

رئیس مرکز اصلاح نژاد و بهبود تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه 
گوشت نباید با قیمت بالاتر از ۸۰ هزار تومان عرضه شود ، اظهار کرد: هم اکنونگوشت 
قرمز با قیمت های بالاتر از این به خصوص در فروشگاه های زنجیره ای و میادین به دست 

مصرف کنندگان می رسد.
مختارعلی عباسی افزود:  با توجه به پائین آمدن قیمت دام زنده )گوساله پرواری( جای 

این سوال مطرح است که چرا قیمت گوشت در بازار کاهش چندانی پیدا نمی کند.
رئیس مرکز اصلاح نژاد و بهبود تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: اگرچه 
قیمت گوشت نسبت به قبل کاهش یافته، اما انتظار این است که بیشتر از این در بازار 
افت کند.  بدین منظور جلسه ای روز گذشته با حضور مسئولان فروشگاه های زنجیره ای، 
اتحادیه دامداران ایران، انجمن صنفی دامداران و تولیدکنندگان گوشت قرمز برگزار شد.
به گفته عباسی، تولیدکنندگان در این جلسه اعلام آمادگی کردند که گوساله زنده 

پرواری را به قیمت هرکیلوگرم ۳۰ هزار تومان عرضه کنند.
وی گفت: همانطوری که همه واقفند دلالان و واسطه ها از جمله عوامل افزایش 
قیمت گوشت قرمز در بازار هستند، از این رو ضرورت دارد دست آنان به نحوی از این 
بازار کوتاه شود. رئیس مرکز اصلاح نژاد و بهبود تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی 
افزود: در جلسه دیروز مقرر شد برای حذف دلالان و واسطه ها از بازار گوشت توافقی بین 
تولیدکنندگان دام زنده و فروشگاه های زنجیره ای حاصل شود تا دام را بصورت مستقیم 

دریافت کنند.
وی ادامه داد: بدون شک با چنین جهت گیری ضمن کوتاه شدن دست واسطه ها 

قیمت گوشت در بازار کاهش پیدا خواهد کرد.
عباسی گفت:  هم اکنون،  ازنظر تولید گوشت مشکل خاصی در کشور وجود ندارد که 

این امر بدان معناست که ارائه گوشت قرمز گرم و دام زنده به راحتی امکان پذیر است.
وی افزود: طبق معمول وقتی قیمت دام زنده کاهش پیدا می کند، قیمت گوشت قرمز 
هم باید در بازار کاهش یابد، ولی متاسفانه به دلیل مقاومت های که وجود دارد چنین 
اتفاقی نمی افتد. رئیس مرکز اصلاح نژاد و بهبود تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی 
اظهارکرد: بررسی ها نشان می دهد اشکلات و موانعی در این مسیر وجود دارد که باید 
برطرف شود. وی گفت: برای مثال فروشگاه های زنجیره ای اعلام می کنند هزینه های 
صنف  با  جلسه ای  هنوز  افزود:  عباسی  است.  شده  زیاد  قرمز  گوشت  بندی  بسته 
فروشگاه های زنجیره ای برگزار نشده تا مشخص شود بصورت واقعی چه میزان هزینه ها 

افزایش یافته که قیمت گوشت کاهش پیدا نمی کند.
 

آخرین وضعیت واریز سود سهام عدالت

ارزشسهامعدالت،۴میلیونو۸۰۰هزار
تومانشد

رئیس سازمان خصوصی سازی: ارزش سهام عدالت کسانی که یک میلیون تومان 
کامل سهام داشته اند، به 4 میلیون و ۸۰۰ هزار تومان رسیده است

علی اشرف عبدالله پوری حسینی با اشاره به آخرین وضعیت واریز سود سهام عدالت 
به حساب دارندگان سهام افزود: سود سهام عدالت سال های 9۵ و 9۶ به همه کسانی 
که شماره حساب شبای خود را ارائه کرده اند پرداخت شده، اما عده ای شماره حساب 
شبای خود را ارائه نکرده اند.رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: از 1۵ تیرماه تا 1۵ 
مردادماه حدود ۳۳۸ هزار نفر شماره شبای خود را ارائه کرده اند که ۵۶ میلیارد تومان 

سود سال 9۵ و 9۶ آن ها واریز می شود. 
وی با بیان اینکه از 1۵ مرداد تا 1۵ شهریور نیز تعداد دیگری شماره شبای خود را ارائه 
می دهند که سود سهام عدالت آن ها نیز واریز می شود، ادامه داد: همه افرادی که تا 
پانزدهم تیرماه شماره شبای خود را به سازمان خصوصی سازی ارائه کرده اند سود سهام 
عدالت آن ها پرداخت شده است.معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی، تصریح کرد: اثرات 
افزایش دارایی شرکت های سهام عدالت در پرداخت سود سال 9۷ اعمال می شود که بر 
این اساس ارزش سهام کسانی که یک میلیون تومان کامل داشته اند به 4 میلیون و ۸۰۰ 

هزار تومان رسیده است.

گفت وگو از مریم السادات علم الهدی

سال 1۳9۸ در شرایطی به نیمه می رسد که هنوز بحث و بررسی ها درباره اصلاح بودجه 
آن به سرانجام نرسیده است. شورای هماهنگی اقتصادی سران سه  قوه، راه حل های خود 
را ارائه داده و جمعی از پژوهشگران اقتصادی نیز پیشنهادهای خود را در نامه ای مطرح و 

راهکار شورای هماهنگی را نقد کردند.
»پول در برابر اصلاح«؛ ایده اصلی مطرح شده در این نامه به طور خلاصه می گوید از نیاز 
دولت به این پول می توان برای آماده کردن زیرساخت برنامه های آتی استفاده کرد. یعنی به 
ازای هر برنامه اصلاحی، مثلًا آماده کردن زیرساخت های مالیاتی، مجوز برداشت بخشی از 

مبلغ تعیین شده از صندوق توسعه ملی، داده شود.
پیشنهاد نامه یاد شده  از این جهت اهمیت دارد که گفته شده صندوق توسعه ملی به عنوان 
یک صندوق میان نسلی به جای اینکه پوشاننده کسری بودجه جاری باشد، باید ساختار 
بودجه را اصلاح کند. با این حال، نظرات کارشناسی دیگری نیز وجود دارد که راه حل های 
متفاوتی را پیشنهاد می دهد. ایرناپلاس در گفت وگو با علی سعدوندی، اقتصاددان و عضو 
سابق هیئت علمی دانشگاه استرالیایی ولونگونگ به بررسی پیشنهادهای مطرح  شده برای 
تأمین کسری بودجه پرداخته است. سعدوندی درباره مصوبه شورای هماهنگی اقتصادی 
سران سه  قوه گفت: این مصوبه هیچ مزیتی برای اقتصاد ایران ندارد و در نامه پژوهشگران 
اقتصادی نیز به درستی به این مورد اشاره شده است. یعنی برداشت از صندوق توسعه ملی 
جهت پوشاندن کسری بودجه، روش خارق العاده ای نیست؛ بلکه اولین و شاید بدترین 

راه حل برای تأمین کسری بودجه است.
وی درباره برداشت از صندوق توسعه ملی توضیح داد: حساب های ارزی دولت در بانک 
مرکزی است و از طرف دیگر، بانک مرکزی نیز خود حساب ارزی دارد. اینکه ارز از یک 
حساب دولتی مثلًا حساب صندوق توسعه ملی برداشته و به حساب ارزی بانک مرکزی 
وارد شود، یک پدیده حسابداری است و تأثیری بر اقتصاد ایران ندارد، اما این روش اجازه 
می دهد بانک مرکزی به همان اندازه پایه پولی خلق کند و در اختیار دولت قرار دهد. افزایش 
ذخایر خارجی بانک مرکزی می تواند به تزریق ارز در بازار بینجامد، چرا که اگر بانک مرکزی 
بخواهد حجم نقدینگی را تا حدی کنترل کند، در نهایت احتمالًا به این نتیجه خواهد رسید 

که ارز صندوق توسعه ملی به بازار عرضه شود.
برداشت از صندوق توسعه ملی، یارانه به تولیدکننده خارجی است

سعدوندی درباره آثار اقتصادی برداشت از صندوق توسعه ملی برای تأمین کسری بودجه 
گفت: این سیاست، از دو جهت مضر است: از یک جهت، پایه پولی خلق می کند و این پایه 
پولی به صورت چند برابر روی نقدینگی تأثیر می گذارد و تورم را به شدت افزایش می دهد و 
از طرف دیگر، همزمان با افزایش تورم، موجب سرکوب قیمت ارز می شود. سرکوب قیمت 
ارز یعنی قیمت ارز تغییر پیدا نکند یا حتی کاهش داشته باشد. سرکوب قیمت ارز نسبت به 

سایر قیمت ها باعث می شود تولید داخلی صدمه ببیند و به کالای وارداتی، سوبسید تعلق 
گیرد.

وی ادامه داد: مسئله سرکوب قیمت ارز که در ۵۰ سال گذشته به صورت مکرر و مداوم 
تکرار شده است، موجب می شود روند صنعت زدایی در کشور تشدید شود، بیماری هلندی 
به وجود آید و تولید ملی به شدت صدمه ببیند. این بدترین راهکار ممکن است که در این نامه 
هم مورد انتقاد قرار گرفته، اما در این نامه به این راهکار بسیار نادرست، مجوز داده می شود. 
یعنی می گویند که اگر شما خواستید پولی را از صندوق توسعه ملی دریافت کنید، در مقابل 

آن اصلاحاتی انجام دهید.
سیاست های ریاضتی مناسب دوران رکود نیست

سعدوندی درباره پیشنهاد صرفه جویی برای جبران کسری بودجه گفت: برداشت 
از صندوق که راحت ترین راهکار ممکن برای تأمین بودجه است، در نامه یاد شده به 
رسمیت شناخته شده است. همچنین پیشنهاد صرفه جویی به دولتی که کسری بودجه 
دارد، به ذهن هر کسی می رسد. دولت  هم به دنبال این بوده که چون کسری بودجه 
دارد، تحریم است و درآمدهای نفتی اش کاهش داشته، صرفه جویی کند. اما سؤال این 
است که از چه محلی؟ وقتی ۸۰ درصد بودجه جاری، حقوق و دستمزد است، وقتی 
تورم سال گذشته 4۰ درصد بوده و امسال 4۰ درصد دیگر به این تورم اضافه می شود 
پیدا کرده، چطور می توان  به شدت نقصان  ارزش حقوق دریافتی کارکنان دولت  و 

صرفه جویی کرد؟
که سیاست های  در هر کشوری  اما  است،  که صرفه جویی لازم  البته  داد:  ادامه  وی 
صرفه جویی و کم کردن کسری بودجه از طریق کاهش هزینه ها در دروان رکود و تحریم انجام 
شده، به شدت به اقتصاد ملی آن کشور صدمه وارد شده است. سیاست های ریاضتی باید در 
دوران رونق اجرا شود، نه در دوران رکود و تحریم. بنابراین، الان وقت صرفه جویی نیست. من 
کاملًا موافق صرفه جویی، کوچک شدن دولت و همچنین عرصه دادن به بخش خصوصی 
هستم، اما نه در شرایط بحران. پس همان فرهنگی که بر مصوبه شورای سران حاکم بوده، 
بر این نامه هم حاکم است، یعنی طرز تفکر یکی است و اشتباه بزرگی که برداشت از صندوق 

توسعه ملی و عامل افزایش پایه پولی است، متأسفانه در نهایت اجرا خواهد شد.
اوراق در کنترل تورم نقش دارند

سعدوندی راهکار جایگزین افزایش پایه پولی را استفاده از اوراق معرفی کرد و گفت: 
راهکار دیگری وجود ندارد. اگر دولت از نظام بانکی استقراض کند، باز هم بر پایه پولی تأثیر 
می گذارد، اما اگر اوراق منتشر کند و با تسویه اوراق قبلی، اوراق جدید منتشر شود، حجم 
پایه پولی به صورت انفجاری افزایش پیدا نمی کند. این همان سیاستی است که عراق، 
افغانستان، آمریکا، اروپا و ژاپن توانستند با استفاده از آن به تورم  کمتر از دو درصد برسند. 
دولت ها برای تأمین کسری بودجه، به جای اینکه به طور مستقیم یا غیرمستقیم از پایه پولی 

استفاده کنند، به سمت تقویت اوراق رفته اند.

کسری بودجه را پولی نکنیم
سعدوندی در پاسخ به این سؤال که آیا انتشار اوراق، کشور را در معرض بحران بدهی قرار 
نمی دهد، گفت: ایران پایین ترین نسبت بدهی خارجی در دنیا را دارد و در بدهی داخلی 
نیز وضعیت مطلوبی دارد. با این حال، ما از ظرفیت اوراق هیچ استفاده ای نکرده ایم، اما 
متأسفانه با بلوا، هوچی گری و عددسازی سعی کردند به مسئولان نظام این تفکر غلط را 
قالب کنند که کشور در معرض بحران بدهی قرار دارد. این در حالی است که کشور در 
معرض بحران ابرتورم است، نه بحران بدهی داخلی و جالب اینجاست که تا کنون حتی یک 
کشور در دنیا دیده نشده که دچار بدهی داخلی شده باشد. وی ادامه داد: آنچه به عنوان 
بحران بدهی مطرح می شود، بحران بدهی خارجی است. بنابراین، نقد اوراق به دلیل 
بحران بدهی، ادعایی است که ظاهرا بسیار مستدل به نظر می رسد، اما در باطن، تهی 
است. نسبت بدهی خارجی ایران، کمتر از دو درصد و نسبت بدهی داخلی کشور ایران 
با برآوردهای مختلف چیزی بین 2۰ تا 4۰ درصد تولید ناخالص داخلی است. در کشور 
ژاپن این نسبت 2۵۰ درصد و در کشورهای اروپایی بالای 1۰۰ درصد است. بنابراین ما 
ظرفیت بالقوه بسیار خوب در استفاده از ابزار بدهی داریم و به وسیله این اوراق می توانیم هم 
کل بدهی های دولت را سامان بدهیم و هم از پولی شدن کسری بودجه یعنی انتقال آن به 

ترازنامه بانک مرکزی، جلوگیری کنیم.
تأمین کسری بودجه از طریق اوراق، نقدینگی را سالم سازی می کند

سعدوندی درباره مزیت اوراق در تأمین کسری بودجه گفت: اگر کسری بودجه به پایه 
پولی منتقل شود، با یک نسبت چند برابری، در نهایت نقدینگی را افزایش خواهد داد. 
اما وقتی اوراق منتشر می شود، می توانیم آن را به عنوان یک نوع پول جدید که جایگزین 
نقدینگی است، ببینیم. اوراق برای بانک ها به عنوان وسیله تسویه به  کار می رود، اما در 
جامعه، چرخش اوراق یا سرعت گردش آن پایین است. اینکه در سال های 1۳92 و 1۳9۳ 
عده ای تصور کردند که نقدینگی سالم سازی شده، اشتباه بود. زمانی سالم سازی نقدینگی 

صورت می گیرد که کسری بودجه از محل اوراق تأمین شود، نه از محل پایه پولی.
نباید کسری بودجه دولت را با کسری بودجه خانوار جبران کرد

سعدوندی درباره سیاست های صرفه جویی اقتصادی گفت: در هیچ  بخشی از بودجه و 
تبصره های آن به ویژه در سیاست های جبرانی، امکان صرفه جویی گسترده وجود ندارد. 
کشور در حال فقیرتر شدن است. راهکار این است که قیمت انرژی آزاد شود و به هدفمندی 
یارانه ها بازگردیم. کسری بودجه دولت را نمی توان از طریق ایجاد کسری بودجه برای 
خانوار پوشش داد. همان طور که دولت دچار کسری بودجه است، خانوار هم دچار کسری 
بودجه شده است. اما از محل صرفه جویی ملی می توان این مسئله را حل کرد. وی ادامه 
داد: اگر ارز و بنزین به قیمت واقعی برسد، صرفه جویی ملی انجام می شود. اگر قیمت ارز 
42۰۰ تومانی به قیمت بازار برسد، منابعی به دست می آوریم که هم کسری بودجه دولت 
را می پوشاند هم می تواند به بودجه خانوار کمک کند، اما به نظر می رسد دولت به علت 
اینکه در فعالیت های انتخاباتی، منتقد هدفمندی یارانه ها بوده، امروز جرئت و جسارت 

عقب نشینی ندارد.
به سیاست های ضد چرخه ای نیاز داریم

سعدوندی پیشنهادهای مطرح شده نامه پژوهشگران در نقد مصوبه شورای هماهنگی 
را ناسازگار با نظریات اقتصادی دانست و گفت: به نظر می رسد اصل کلام این نامه همان 
راهکار فعلی سازمان برنامه است؛ یعنی سیاست های صرفه جویی در زمان رکود. این 
سیاست ها تحت عنوان سیاست های نئوکلاسیک شناخته می شوند و معمولًا در دوران 
رکود، به فاجعه می انجامند؛ همان طور که در یونان و در بحران سال 2۰۰۸ در کشورهای 
اروپایی به بحران منجر شد و جالب اینجاست که کشور آمریکا از این سیاست ها یعنی از 
مکتب شیکاگو، پیروی نکرد. اما این نامه دقیقاً بر اساس مکتب شیکاگو نوشته شده و 

راهکار سازمان برنامه و بودجه هم بر این اساس است.
وی ادامه داد: هیچ کدام از مکاتب اقتصاد کلان مدرن در تقویت رکود عمل نمی کنند. 
با  نامه  این  اما  کند،  عمل  چرخه ای  ضد  که  است  این  کلان  اقتصاد  اصول  از  یکی 
سیاست های فعلی دولت که در جهت تقویت چرخه عمل می کنند، همسو است. این 
سیاست ها در دوران رکود، رکود را تشدید می کنند و در دوران رونق، رونق را تشدید می کنند 

که این کاملًا با آموخته های بشری در عرصه اقتصاد کلان در تضاد است.

انتقاد یک اقتصاددان از نامه پژوهشگران اقتصادی

کسری بودجه دولت یا خانوار، مسئله این است

 معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به سیاستهای نا مناسب در ارائه ارز چهار هزار و 2۰۰ تومانی به واردکنندگان 
کاغذ تحریر و نوشت افزار گفت: در بخش تولید کاغذ تحریر و روزنامه ظرفیت های بسیار خوبی در کشور وجود دارد ولی به لحاظ سیاست 

های که اتخاذ شده این ظرفیت ها مغفول مانده است.
فرشاد مقیمی با اشاره به افزایش هفت درصدی تولید انواع کاغذ و مقوا در چهار ماهه نخست سال ٩٨، افزود: موضوع های مربوط به 
تنظیم بازار کاغذ چاپ تحریر و روزنامه بر عهده وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است و در این زمینه مجموعه سیاست های وزارت صنعت 

به وزارت ارشاد اعلام شده و اعتقاد داریم تا این سیاست ها اجرا نشود، صنعت کاغذ تحریر در کشور با مشکل روبرو است.
وی افزود: درخواست وزارت صنعت از وزارت ارشاد این بوده که بحث سیاستی خود را در زمینه ارز، بازنگری و آن را متعادل کند، زیرا 
ارائه ارز 42۰۰ برای توسعه تولید در صنعت کاغذ تحریر روش مناسبی نیست. مقیمی اضافه کرد: کشور در حوزه تولید کاغذ تحریر 
ظرفیت های خوبی دارد و با اتخاذ سیاست های غلط نه تنها آنها از کارایی افتاده اند و باوجود توانمندی  های لازم به تولید سایر انواع 
کاغذ گرایش پیدا کرده اند. معاون امور صنایع وزارت صنعت اضافه کرد: برابر تفاهم نامه سال گذشته بین اتحادیه تولید کنندگان و وارد 
کنندگان کاغذ بهداشتی تیشو، لاینر، فلوتینگ و کاغذ بسته بندی ، با همراهی و سیاست اتخاذ شده توانستیم، قیمت کاغذهای این 
بخش را از ۳۰ هزار تومان به 12 هزار تومان کاهش دهیم. این مقام مسئول پیرامون حضور شرکت های دانش بنیان در صنعت کاغذ 
اظهار داشت: تولید تجهیزات وابسته به این صنعت در کشور باعث کاهش ارزبری شده و سرانه مصرف کاغذ در کشور 2۳ کیلوگرم است، 
اما در دنیا این رقم به ۵۸ کیلوگرم می رسد و علت آن اینکه در صنایع بسته بندی ، به سمت استفاده از کاغذ و غیره رفته ایم ، زیرا  این 

صنعت قابل بازیافت دارد و آلودگی محیط زیستی را همانند صنعت پتروشیمی و پلیمری ندارد.
مقیمی توضیح داد: ظرفیت خوبی در زمینه توسعه کاغذهای تیشو لاینر، فلوتینگ وکاغذ بسته بندی در کشور ایجاد شده و ظرفیت 
اسمی در کشور برای کاغذهای لاینر و فلوتینگ یک میلیون و ۵۰۰ هزارتن است، در حالی که توانسته ایم ۷۷۰ هزار تن تولید داشته 

باشیم و ضمن تامین نیاز داخل،  1۷۶ هزار تن هم صادرات انجام شد.
وی افزود: ظرفیت تولید کاغذ تیشو در کشور2۸۰ هزار تن است که از این میزان 1۵4 هزار تن تولید و 1۰ هزار تن هم صادرات شد 
در صورتی که این مقادیر در سال های گذشته بسیار پایین تر بوده و با سیاست های اتخاذی از جمله تامین مواد اولیه و سرمایه درگردش 

توانستیم این ارقام را افزایش دهیم .
معاون وزیر صنعت در ارتباط با  ظرفیت بالغ بر یک میلیون تنی ورق و جعبه کارتون اظهار داشت: در این زمینه بیش از ۶۰۰ هزار تن 

تولید و حدود ۶۰ هزار تن هم درسال گذشته صادرات داشتیم.
وی گفت:میزان تولید انواع کاغذ و مقوا در چهار ماهه سال 9۸ حدود هفت درصد نسبت به سال گذشته افزایش یافته است.

عضو هیات رئیسه کمیسیون کشاورزی مجلس، گفت: اگر از ظرفیت های داخلی به خوبی استفاده شود می توانیم بخشی از تولیدات 
مرغداری ها را به کشورهای همسایه و منطقه صادر کنیم، هر چند که بر اساس گزارش هایی دریافتی این صادرات در حال حاضر نیز 

انجام می شود.
علی محمد شاعری عضو هیات رئیسه کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شورای اسلامی در خصوص 
نیاز کشور به واردات گوشت مرغ به منظور تامین بازار،گفت: ظرفیت تولید ۳ میلیون 2۰۰ هزار تن گوشت مرغ در کشور وجود دارد که 
در حال حاضر از حدود 2 میلیون تن آن استفاده می شود. نماینده مردم بهشهر، نکا و گلوگاه در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: اگر 
وزارت جهاد کشاورزی واحدهای تولیدی را فعال و حمایت کند و از سوی دیگر نهاده ها و داروی مورد نیاز آنها را تامین نماید مرغداری های 
کشور بیش از نیاز داخلی گوشت تولید می کنند. این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه نیاز به واردات گوشت 
مرغ وجود ندارد، عنوان کرد: دولت به جای تمرکز بر روی واردات گوشت مرغ به تامین نهاده های مورد نیاز مرغداری ها با قیمت پایین 
بپردازد و خدمات مورد نیاز تولیدکنندگان را تامین کند. وی با بیان اینکه در حال حاضر تولید گوشت مرغ به منظور تامین نیاز داخلی 
کفایت می کند و نیازی به واردات نداریم، تصریح کرد: اگر از ظرفیت های داخلی به خوبی استفاده شود می توانیم بخشی از تولیدات 
مرغداری ها را به کشورهای همسایه و منطقه صادر کنیم، هرچند که بر اساس گزارش هایی دریافتی این صادرات درحال حاضر نیز 
انجام می شود. عضو هیات رئیسه کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شورای اسلامی، اضافه کرد: علاوه 
بر تامین نهاده ها و ارائه خدمات مناسب برای افزایش تولید داخل گوشت مرغ دولت می تواند در جهت تنظیم بازار شبکه های توزیع را 
در فروشگاه ها بزرگ، اتحادیه ها و تعاونی ها ایجاد و گوشت مرغ را با قیمت مناسب عرضه کند. در حال حاضر ذرت به قیمت یک هزار و 
۶۰۰ تومان عرضه می شود درحالی که وزارت جهاد کشاورزی متعهد شده بود که این محصول را با قیمت یک هزار  تومان۳۰۰ در بازار 
به دست تولیدکننده برساند.شاعری با اشاره به اینکه افزایش قیمت مرغ ناشی از افزایش قیمت نهاده های مورد نیاز مرغداری ها است، 
افزود: در حال حاضر ذرت به قیمت یک هزار و ۶۰۰ تومان عرضه می شود درحالی که وزارت جهاد کشاورزی متعهد شده بود که این 
محصول را با قیمت یک هزار  تومان۳۰۰ در بازار به دست تولیدکننده برساند. این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
با افزایش قیمت نهاده ها، دستمزد و ایجاد اشکال در شبکه توزیع قیمت محصول نهایی نیز افزایش پیدا می کند، گفت: باید کوتاه ترین 
مسیر برای عرضه گوشت مرغ از تولید کننده تا مصرف کننده انتخاب شود. عضو هیات رئیسه کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی 
و محیط زیست مجلس شورای اسلامی در پایان با تاکید بر اینکه تولید گوشت سفید یکی از مزیت های اقتصادی و داخلی کشور است، 
خاطرنشان کرد: بعد از صنعت نفت صنعت پرورش طیور دومین صنعت ملی محسوب می شود، اگر از این صنعت به خوبی حمایت 

کنیم به هیچ عنوان نیاز به واردات نداریم و گوشت مرغ با قیمت مناسب در اختیار مصرف کنندگان قرار می  گیرد.

معاون وزیر صنعت: 

ظرفیتهایتولیدکاغذبدرستیبهرهگیرینشدهاست
عضو هیات رئیسه کمیسیون کشاورزی مجلس:

نیازیبهوارداتگوشتمرغوجودندارد

 اکثر بانک های بزرگ در مناطق مختلف جهان درآمدهای خود را از کارمزد خدمات تامین 
می کنند. این در حالی است که بانک های ما به مابه التفاوت نرخ سود سپرده و تسهیلات 

مشتریان چشم دوخته اند.
وضعیت نظام بانکی در ایران از بنگاهداری آن ها گرفته تا نرخ سود سپرده و تسهیلات در 

مقایسه با بسیاری از کشورهای جهان وضعیتی منحصر به فرد دارد.
یکی دیگر از این موارد تفاوت وضعیت اخذ کارمزد بانکی است که از نگاه کارشناسان 

اقتصادی و امور بانکی تبعات نامطلوبی را بر جای می گذارد.
»احمد کیادربندسری« کارشناس امور بانکی معتقد است که باید در وضعیت دریافت 
کارمزدهای بانکی دگرگونی هایی جدی شکل گیرد. پژوهشگر ایرنا در این زمینه با وی گفت 

وگویی را انجام داده که در مشروح آن را در ادامه می خوانیم؛
تفاوت منابع درآمدی بانک ها در ایران و جهان

دربندسری در پاسخ به پرسش نخست در مورد مقایسه وضعیت ایران و سایر کشورهای 
جهان در تعریف و اخذ کارمزدهای بانکی بیان داشت: کارمزد بانکی عبارت است از هزینه 
ایجاد و استفاده از خدمات بانکی و خدمات معاملات برای تمام گروه های مشتریان که 
مبنای محاسبه آن باید بر اساس قیمت تمام شده خدمات مذکور باشد. در حالی که اخذ 
کارمزدهای بانکی در تمام بانک های بزرگ دنیا یکی از منابع درآمدی است ایران یکی از 

ارزانترین کشورهای دنیا در این خصوص به شمار می آید.

در اکثر بانک های بزرگ دنیا کارمزد خدمات بانکی بابت تمام خدمات نظیر افتتاح حساب، 
نگهداری مانده حساب نزد بانک ها و اضافه برداشت، دریافت رمز بابت کلیه خدمات 
بانکی، کارمزد مشاوره های بانکی به مشتریان، برداشت از دستگاه های عابر بانک و پایانه 
فروشگاهی ارسال صورت حساب از طریق ایمیل و خیلی از موارد دیگر دریافت می شود در 
ایران این کارمزد فقط بابت خدمات اساسی و عمده بانکی گرفته شده و بسیاری از خدمات 
شامل راهکارهای مناسب، فاقد این کارمزدها هستند . با توجه به اینکه عمده درآمد بانک 
ها در ایران از طریق تفاوت نرخ سود تسهیلات و سپرده ها ایجاد می شود و این رقم به دلایل 
مختلفی از جمله عدم وصول تسهیلات، نرخ های دستوری بانک مرکزی، تسهیلات تکلیفی 
و غیره عمدتا قابل ملاحظه نیست یا حتی در پاره ای از موارد منفی است لذا راه کار اساسی 

در این مورد جایگزینی این نوع درآمد با درآمد حاصل از کارمزد خدمات بانکی است.
همچنان که بیان شد کارمزد بانکی در اغلب نقاط جهان به عنوان یکی از منابع اصلی 
درآمدی بانک ها محسوب می شود حال آنکه سهم درآمدی بانکهای ایرانی از این منبع از 
۵ درصد تجاوز نمی کند. البته نباید فقط از دیدگاه منفعت بانکی به این قضیه نگاه کرد چرا 
که اخذ کارمزد بانکی در خیلی از موارد، آن گونه که در ادامه به آن اشاره خواهد شد منفعت 

عمومی را هم در پی خواهد داشت.
از جمله موارد خدمات بانکی که فاقد کارمزد است یا کارمزدی کمتر از سطح واقع دارد می 
توان به این موارد اشاره کرد؛ اگر شما مشتری دائم بانکی باشید قطعا متوجه شده اید که 
درصد قابل توجهی از مراجعات به شعب بانک ها بابت صدور مجدد کارت عابربانک است و 
مراجعین اکثر با دلایلی مانند مفقود شدن، شکستن و بعضا به دلیل در خواست انجام سریع 
کار و جا گذاشتن کارت در منزل یا محل کار و به طور کلی عدم دسترسی در لحظه به کارت، 
صدور آن را تقاضا می کنند. با توجه به تفاوت قیمت تمام شده کارت و کارمزد دریافتی، 
در حال حاضر این خدمت با بهای ناچیزی تحویل مشتریان می شود. در حقیقت بانک 

کارمزدی بابت آن از مشتری نمی گیرد و تنها قسمتی از قیمت کارت پرداخت می شود.
دیگر مزایای اخذ کارمزد معقول چیست؟

این کارشناس مسائل بانکی توضیحاتش را اینگونه ادامه داد: نمونه دیگر کارمزد صدور 

و انجام رفع سو اثر چک های برگشتی است که قطعا در صورت اخذ هزینه ای معقول 
تعداد چک های برگشتی کاهش می یابد. هرچند با تمهیدات جدید اندیشیده بانک 
مرکزی تا حدودی از رشد این معضل بانکی اقتصادی کاسته شده ولی به دلیل تقریبا بی 
هزینه بودن برگشت خوردن چک، مشتریان حساسیتی در قبال آن ندارند. یکی دیگر از 
معضلات و مشکلات شبکه بانکی وجود چندین حساب راکد در شبکه بانکی یا حتی  یک 
بانک خاص برای یک مشتری است که بعضا مانده چندانی هم ندارند و تنها باعث اشغال 
سیستم ها و بایگانی ها و حتی در خیلی از موارد سردرگمی و اشتباه مشتریان می شود. البته 
دستورالعمل بانک مرکزی در خصوص حساب های جاری تا حدودی این معضل را برای این 
گروه خاص حساب حل کرده است اما در مورد سایر حساب ها هنوز ممنوعیتی وجود ندارد 
و می توان با برقراری کارمزد جهت افتتاح حساب تا حدودی از این معضل جلوگیری کرد. از 
دیگر مشکلات موجود در این حیطه می توان از علاقه بدون منطق مشتریان جهت دریافت 
پول نقد از بانک ها نام برد که این مساله خود باعث افزایش هزینه های بانکی و به ویژه بانک 
مرکزی بابت استهلاک اسکناس، هزینه های جابجایی و انتقال، هزینه بیمه و نگهداری و 
مشکلات امنیتی هم برای بانک ها و هم مشتریان می شود که با اخذ کارمزد برای دریافت 
پول نقد می توان تا حدودی از این مشکلات نیز پیشگیری کرد. از دیگر مزایای ایجاد کارمزد 
برای هر گونه خدمات بانکی می توان به تشویق و ترغیب بانکها به ایجاد خدمات جدید و 
متنوع در راستای کسب رضایت مشتریان و بالتبع کسب در آمد بیشتر اشاره کرد. حتی می 
توان با برقراری کارمزدهای مناسب بابت خدمات حضوری، نسبت به فرهنگ سازی و ترغیب 
مردم به استفاده از خدمات الکترونیکی و غیرحضوری اقدام کرد. نتیجه کاستن از مراجعات 
کاذب و غیرضروری به شعبات کاهش رفت و آمدهای شهری و ترافیک، مصرف سوخت و 
حتی آلودگی هوا است که هم برای دولت و هم برای تک تک افراد جامعه مزیت هایی را در 
برخواهد داشت. البته لازم به ذکر است که اخد کارمزد بابت خدمات بانکی نباید به گونه ای 
باشد که منجر به گریز منابع از بانک ها شود و باید به شکلی صورت گیرد که ضمن فرهنگ 
سازی استفاده از خدمات بانکی و کاهش مراجعات مشتریان به شعب بانک ها، تسریع در 

امور بانکی و امنیت و به صرفگی بیشتر را به دنبال آورد.

تفاوت منابع درآمدی بانک ها در ایران و جهان

هزینهبانکبیکارمزدبرعهدهکیست؟

بانک مسکن حجم پرداخت تسهیلات به حوزه های مختلف 
در بخش مسکن را ۷ درصد در مقایسه با مدت مشابه در سال 

9۷ افزایش داد
به گزارش  بانک مسکن، عملکرد بانک در تیر ماه 9۸ حاکی 
از آن است که ماه گذشته بیش از ۶۰ هزار فقره انواع تسهیلات 
از سوی شعب بانک مسکن به متقاضیان دریافت اعتبار مالی 
پرداخت شد. این میزان تسهیلات ارزش ریالی معادل 2 هزار 
و ۷۵4 میلیارد تومان داشته است که به لحاظ ارزش از رشد ۷ 
درصدی در مقایسه با حجم پرداخت در تیر 9۷ برخوردار شده 

است. بانک مسکن در نخستین ماه از تابستان امسال موفق شد 
حجم پرداخت تسهیلات به حوزه های مختلف در بخش مسکن 
و ساختمان و البته سایر بخش های اقتصادی را ۷ درصد در 

مقایسه با مدت مشابه در سال 9۷ افزایش دهد.
مقایسه عملکرد بانک مسکن در نظام تامین مالی این بخش 
تاثیر  بیانگر  جاری  سال  طی  مسکن  بازار  رکودی  وضعیت  با 
تسهیلات بانکی در جلوگیری از شدیدتر شدن رکود در بخش 
پیشران اقتصاد است. در صورت عدم رشد پرداخت تسهیلات 
توسط بانک مسکن این احتمال وجود داشت بازار های ساخت و 

ساز مسکونی و همچنین معاملات خرید مسکن در تهران و سایر 
شهر ها با افت بیشتری نسبت به آنچه اتفاق افتاده است مواجه 
شوند. در این گزارش عملکرد بانک مسکن در 4 ماهه نخست 
امسال نیز حکایت از آن دارد که در این مدت بیش از 1۶2 هزار 
و ۶۰۰ فقره انواع تسهیلات برای خرید، ساخت و پروژه های 
مشارکتی و همچنین فروش اقساطی و تعمیر یا بازسازی منزل 
به متقاضیان پرداخت  و سایر تسهیلات مسکن و ساختمان 
شده است. کل ارزش تسهیلات پرداختی توسط بانک مسکن 
در فاصله ابتدای سال 9۸ تا پایان تیر ماه معادل ۷ هزار و ۶2 

میلیارد تومان بوده است که نسبت به مدت مشابه در سال 9۷ 
از رشد ۵.4 درصدی برخوردار شده است. عمده تسهیلاتی 
که بانک مسکن پرداخت می کند با توجه به طیف تقاضا در این 
بخش شامل تسهیلات خرید مسکن، تسهیلات ساخت مسکن 
و همچنین تسهیلات تعمیر و بازسازی است. بانک مسکن البته 
طی بهار امسال و همچنین ماه تیر به دلیل ماموریتی که برای 
خود در جریان بازسازی استان های سیل زده تعریف کرد، در 
این حوزه نیز عملکرد موثری از سوی شعب بانک برای پرداخت 

تسهیلات به ثبت رسید.

بانک مسکن اعلام کرد
رشد۷درصدیپرداختتسهیلاتمسکن



یکشنبه -بیستم مرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 64860
ورزشی

 دولت تدبیر و امید در راستای حضور هر چه بیشتر زنان در عرصه 
قهرمانی توجه ویژه ای به رشته فوتسال زنان داشت به گونه ای که با 
دستور ویژه این دولت علی رغم مشکلات مالی فدراسیون فوتبال، 

تیم به مسابقات جهانی گواتمالا اعزام شد.
ورزش زنان یکی از مهم ترین مسایلی است که مسئولان کشور 
با حمایت و پشتیبانی از آن خود می توانند به قهرمانان ملی در 
کنند.  کمک  مرزی  برون  عرصه های  در  افتخارآفرینی  جهت 
موضوعی که در دولت یازدهم و دوازدهم به آن بسیار توجه شده 
سکوهای  کسب  مسیر  جوانان  و  ورزش  وزارت  حمایت های  و 
قهرمانی زنان ورزشکار در عرصه های آسیایی، جهانی و المپیکی 

را در رشته های مختلف هموار ساخته است.
یکی از مهمترین محورهای مورد تاکید دولت تدبیر و امید توجه 
را می توان در سخنان  زنان  ورزش  اهمیت  بود.  زنان  ورزش  به 
»حسن روحانی« رییس جمهوری، در دیدار با جامعه ورزشکاران 
در سال ۱۳۹۵ مشاهده کرد. رییس جمهوری از زنان ورزشکار 
ایران که با رعایت شئونات اسلامی در عرصه های ورزشی حضور 
می یابند، قدردانی کرد و گفت: جمهوری اسلامی ایران از یک 
ویژگی خاصی برخوردار است که شاید کمتر کشوری در جهان 
دارای آن باشد و آن افتخارآفرینی زنان قهرمان ورزشکار کشورمان 
در صحنه های ورزشی با الگوی اسلامی است. وقتی یکی از زنان 
قهرمان ایران با حجاب در سکوی جهانی قرار می گیرد، باعث 

افتخار مضاعف است.
رییس قوه مجریه با اشاره به برخی شایعه پراکنی ها که قصد 
دارد دین اسلام را ضد زن نشان دهد عنوان کرد: هیچ آیین و 
مکتبی مانند اسلام به زیبایی، جایگاه و شأن زنان را بالا نبرده 
است. در ورزش زنان باید در سطح جهانی به گونه ای کاری کنیم 
که دنیا متوجه شود که اسلام، اخلاق و فرهنگ ما با ورزش زنان 
نه تنها در تضاد نیست بلکه حضور آنها در عرصه مسابقات جهانی 

هم ضروری و هم موجب افتخار ماست.
روحانی ادامه افزود: رعایت این الگوی اسلامی از طرف زنان 
ورزش کشورمان از یک سو افتخاری برای ما در دنیای اسلام 

است و از سوی دیگر افتخاری برای ایستادگی بر مبنای فرهنگ و 
هویتمان محسوب می شود.

البته تاکید رییس جمهوری بر حضور زنان در عرصه های بین 
المللی به سخنرانی یا شعار منتهی نشد بلکه در سال ۱۳۹4 که 
تیم فوتسال زنان ایران برای اعزام به رقابت های گواتمالا دچار 
مشکل شده بود روحانی شخصا دستور داد تا با برطرف کردن این 
مشکلات تیم به مسابقات اعزام شود. تیم ایران در رقابت ها جام 

جهانی گواتمالا به عنوان هفتمی جهان دست پیدا کرد.
یکی از مهمترین رشته های ورزشی زنان که می شود پیشرفت 
آن را برای دیگر ورزش های این قشر را الگو قرار داد فوتسال است. 
رشته ای که توانست برای نخستین بار با غلبه بر ژاپن عنوان 
قهرمانی را کسب کند. هر چند که برخی این قهرمانی را اتفاقی 
می دانستند اما تکرار آن در اردیبهشت ۹7 موجب شد تا قاره کهن 

شاهد قطب جدیدی در فوتسال زنان این قاره باشد.
حمایت همه جانبه دولت را می توان در فوتسال زنان نیز مشاهده 
کرد. ورزشی که در این چند سال گذشته روند رو به رشدی داشته 

و توانسته در آسیا به خوبی بدرخشد و مسیر درستی را طی کند.
بسیار  حمایت های  سایه  در  زنان  فوتسال  درخشش  این 
فدراسیون فوتبال با راهبردهای موثر و تاثیرگذار و پشتیبانی وزارت 
این عرصه محقق شده  از ورزشکاران  ورزش و جوانان و دولت 

است.
موفقیت زنان فوتسالیست ایران در قاره کهن تنها در بخش 
تیمی نبود بلکه بیشتر جوایز انفرادی این رقابت ها نیز به دختران 

ورزشکار ایران رسید.
»محمدحسن  با  گو  و  گفت  به  تا  شد  سبب  موفقیت ها  این 
انصاری فرد« رییس سازمان فوتسال و فوتبال ساحلی بپردازیم. 

وی اظهار داشت: نخستین دستاوردی که در این ۶ سال می توان 
برای فوتسال زنان مشاهده کرد، افزایش جذب زنان به این ورزش 
به دلیل کسب بزرگ ترین دستاوردهای قهرمانی تیم ملی فوتسال 
زنان در آسیا است. در واقع دختران جوانی که نمی توانند در 

فضاهای دیگری ورزش کنند به فوتسال روی می آورند.
انصاری فرد ادامه داد: قهرمانی زنان ما در آسیا دختران جوان 
بسیاری را جذب فوتسال کرد. روند روبه رشد این مساله را می توان 
در تیم های حاضر در لیگ مشاهده کرد. نزدیک به هشت لیگ 
در بخش زنان وجود دارد و این مسابقات در رده بزرگسالان، امید، 
جوانان، نوجوانان، دسته یک، دسته دو و مناطق برگزار می شود 

که نشان دهنده گرایش زیاد زنان به فوتسال است.  
وی عنوان کرد: همچنین دستاورد دیگر جذب تماشاچیان به 
بازی های فوتسال است. اکنون نسبت به گذشته استقبال زنان 
از  و در خیلی  بیشتر شده  فوتسال  بازی های  به دیدن  نسبت 
مسابقات جوانان، نوجوانان و نونهالان حتی در شهرستان ها، زنان 
هم برای دیدن بازی های مردان در ورزشگاه ها حضور می یابند. 
همچنین این ورزش سبب شور و نشاط در زنان می شود و آنها 

احساس می کنند که در جایگاه خوبی در جامعه قرار دارند.
رییس سازمان فوتسال و فوتبال ساحلی تاکید کرد: همچنین 
تخلیه هیجانات زنان در ورزشگاه ها به ویژه به هنگام برگزاری 
مسابقات فوتسال سبب بهبود روانی و اخلاقی زنان خواهد شد. 
آرامش  روحتان  می کنید،  خالی  تشویق  با  را  هیجانات  وقتی 
بیشتری پیدا می کند. علاوه بر آن وقتی فوتسال زنان در آسیا اول 
می شود، این امر نشان دهنده سهیم شدن زنان در افتخارات ملی 
است. در واقع زنان فوتسالیست ما در بالا بردن پرچم جمهوری 

اسلامی ایران موفق بودند.
انصاری فرد اظهار داشت: بحث دیگری که بسیار اهمیت دارد 
این است که زنان ورزشکار ما الگوی مناسبی برای کشورهای 
اسلامی هستند و می توانند با وجود حفظ حجاب و پوشش ها به 
قهرمانی در آسیا و دنیا دست یابند. رهبر معظم انقلاب نیز بسیار 

از این مساله خرسند شدند و زنان ورزشکار ما را تشویق کردند.

توجه ویژه  دولت به رشته فوتسال زنان 

فوتسال زنان؛ تدبیری که عامل شکوفایی شد

میلیچ پسری از اوسی یک

داستان عجیب و خواندنی خرید جدید استقلال !
آخرین خرید استقلال در فصل نوزدهم 
تا به اینجا بازیکنی ازحوزه بالکان است که 
علاوه بر تمام شایستگی هایی که داشت 

بازی ملی کمی در کارنامه اش دارد.
 همواره بازیکنان چپ پا در مارکت امروز 
مثال  برای  اند.  داشته  زیادی  هواخواه 
بسیار  نقش  لام  فیلیپ  مونیخ  بایرن  در 
محوری در تیم بایرن ایفا می کند و رئال 
مادرید حاضر می شود برای به خدمت 
یورو  میلیون   ۱00 بیل  گرت  گرفتن 
بپردازد. اما مسلما منطقه چپ تیم فوتبال 
بارسلونا قوی ترین چپ فوتبال دنیا است.

درباره هروویه میلیچ صحبت می کنیم 
که برای اولین بار در شهر ژنو با پوشیدن 
لباس شطرنجی کرواسی در مقابل پرتغال به میدان رفت و توانست رضایت خاطر 
استیماچ سرمربی وقت تیم ملی کرواسی را به دست بیاورد. استیماچ در درباره او گفت 

"میلیچ مانند یک قطره آب در کف دست است که باید قدرش را بدانیم" .
شاید امر عجیبی به نظر نرسد که استقلال با توجه به حضور آندره آ استراماچونی تمایل 
به خرید بازیکنانی دارد که زمانی حضور در فوتبال ایتالیا را تجربه کرده اند. حالا بعد از 
دیاباته که سابقه بازی در تیم فوتبال کوتورونه را دارد، کادر فنی این تیم برای جای خالی 
آرمین سهرابیان در جناح چپ هروویه میلیچ را به جمع تیم اضافه کرد. بازیکنی که سابقه 
حضور در تیم های مثل ناپولی و فیورنتینا را در کارنامه دارد و حالا در این فصل در لیگ 

برتر با لباس استقلال به میدان خواهد رفت.
میلیچ مثل تمام بازیکنانی که در زمان تجزیه یوگسلاوی سابق مجبور به ترک این کشور 

شدند داستان جالبی دارد. 
او متولد اوس یک )Osijek(  کرواسی است یکی از مناطق صنعتی این کشور که 
در نزدیکی مرز اسلوونی قرار دارد که در دوران حمله صرب ها به رهبری اسلوبودان 
میلوشویچ از کرواسی به سمت ونیتاس گریخت و همواره به این خاطر نسبت به حضور 
او در تیم ملی گارد داشته اند و به نوعی در لیست سیاه تیم ملی قرار داشته است. به 
همین خاطر او با توجه به حضور در لیگ فوتبال ایتالیا تنها ۹ بازی ملی در کارنامه دارد. 
در این رابطه از سوی موافقان حضور او به عنوان یکی از بازیکنان تیم ملی در جام جهانی 
20۱4 برزیل، سعی زیادی شد اما زور آن ها کافی نبود تا او همچنان پشت درهای تیم 

ملی بماند.
خودش در این خصوص در گفت وگویی اعلام داشت: »من از زاگرب در کشور کرواسی 
به عنوان یک کروات فوتبال بازی می کنم درحالی که هیچ شانسی برای حضور در جام 

جهانی را ندارم.«
فارغ از این مباحث فرا فوتبالی که چه بخواهیم چه نخواهیم همواره وجود دارد اگر 
بخواهیم پست دقیق او را جویا شویم باید به سؤال خبرنگار کروات از خود او اشاره کنیم 

که از میلیچ پرسیده: تو دقیقاً کجا بازی می کنی؟
میلیچ در جواب می گوید: »من ابتدا در پست بال چپ فوتبال بازی می کردم تا اینکه به 
تیم فوتبال هایدوک آمدم. در آن تیم ایگور پرامیچ هم در منطقه چپ بازی می کرد و نیاز 
داشت یک نفر او را پشتیبانی کند و به همین جهت من را به دفاع چپ فرستادند. البته 
من در هر دو پست می توانم بازی کنم. گرچه خودم بیشتر ترجیح می دهم در پست بال 
چپ به بازی گرفته شوم. اما همه می گویند که من در پست دفاع چپ برای تیم مفیدتر 

هستم و بنابراین در همین پست بازی خواهم کرد.«
 او در ناپل هم ذخیره بازیکن بزرگی مثل فوزی غلام الجزایری بود پس می توان نتیجه 
گرفت با توجه به کمبود بازیکن استقلال در این منطقه او در پست دفاع چپ به میدان 
خواهد رفت.   به هرحال این بازیکن ظرف روزهای آینده پایش به مجموعه نفت تهرانسر 
باز می شود تا کیفیت او را از نزدیک مشاهده کنیم. خاطرمان است آری هان در هنگام 
ورود به ایران با خود لوییس ساها را در پست مدافع چپ آورد که اتفاقاً بازیکن قابلی به 
شمار می آمد. باید ببینیم در آینده آیا میلیچ هم می تواند سمت چپ استقلال را پس از 

مدت ها فعال کند یا خیر؟

هادی عقیلی: 

تاخیر در شروع لیگ فقط به ضرر تیم ها است
 پیشکسوت باشگاه سپاهان گفت: تاخیر در شروع مسابقات لیگ برتر به فدراسیون 
فوتبال و یا هر نهاد دیگری ضرری نمی زند، آسیب آن فقط متوجه تیم های حاضر در 

این لیگ خواهد بود.
هادی عقیلی با بیان اینکه با تغییر در زمان آغاز رقابت های لیگ برتر بی شک میزان 
مصدومیت بازیکنان افزایش خواهد یافت،  افزود: این مصدومیت حتمی است و  برای 
جلوگیری از آن راهکاری پیش روی اعضای کادر فنی تیم ها نیست. مسئولان فدراسیون 

فوتبال باید پیش از هر تصمیمی برای این موضوع نیز فکری می کردند.
وی با اشاره به اینکه مربیان با خطری که پیش روی بازیکنانشان است به خوبی آشنا 
هستند، ادامه داد: ادعای اینکه تغییر در زمان شروع بازی ها اشکالی در کار تیم ها 
ایجاد نمی کند به هیچ وجه سخن کارشناسی شده ای نیست و بهتر است علاقه مندان 

به فوتبال نیز نسبت به این موضوع آگاه شوند.
به گفته وی اعضای کادر فنی تیم ها بر اساس تقویمی که فدراسیون فوتبال و سازمان 
لیگ برای شروع مسابقات اعلام می کنند تمرینات آماده سازی پیش فصل تیم را به گونه 
ای طراحی می کنند که تا زمان شروع مسابقات بازیکنانشان برای مسابقات آماده شوند.

عقیلی ادامه داد: وقتی تاریخ شروع بازی ها تغییر می کند برنامه های کادر فنی تیم ها 
به هم می ریزد و در این شرایط رساندن بازیکنان به وضعیت قبل دشوار و مشکلات را 

دوچندان می کند.
این پیشکسوت باشگاه سپاهان اضافه کرد: سپری شدن دوران آماده سازی به این 
معنی است که بازیکنان یک مرحله را با موفقیت پشت سرگذاشته و آماده ورود به چرخه 
دیگر هستند. اگر اینچنین نشود سیکل آماده سازی به هم می خورد که پیامد آن افزایش 

میزان آسیب دیدگی است.
مربی سابق تیم جوانان ایران برگزاری دیدارهای تدارکاتی را در راستای کم شدن 
میزان آسیب دیدگی های احتمالی عنوان کرد و افزود: درست است که این دیدارها به 
هر سختی درحالی برگزاری است اما باید متوجه بود که دیدارهای دوستانه جای خالی 
مسابقات اصلی را نمی گیرد و فقط می تواند میزان آمار مصدومیت ها را قدری کاهش 

دهد.
مربیگری  ایران جدا شده است درباره مدارک  تیم جوانان  از  تازگی  به  عقیلی که 
خود گفت: پس از پایان دوران بازیگری در دوره های آموزشی مربیگری شرکت و از 
کنفدراسیون آسیا مدرک معتبر مربیگری دریافت کردم. همچنین زیر نظر مربیان مورد 
تایید فوتبال اروپا یک دوره شش ماهه را با موفقیت در آمریکا پشت سر گذاشته و دوره 

های قبلی را  کامل تر کردم.
وی درباره تفاوت دوران بازیگری و مربیگری نیز گفت: در دوران بازیگری فقط بازی 
دستورات کادر فنی را در زمین اجرا می کردیم اما امروز به درجه ای از آگاهی رسیده ام و 
متوجه شدم که هر حرکتی در درون زمین باید با برنامه باشد و بازیکنان نباید بی جهت 

حتی یک قدم اضافه نیز بردارند.
وی تاکید کرد: نگاهی که امروز به فوتبال دارم با نگاهی که در گذشته داشتم  فرق کرده 

و امیدوارم بتوانم این دانش را به دیگران  نیز انتقال دهم.
عقیلی درباره آخرین پیشنهادهایی که برای مربیگری داشته است نیز گفت: پس از 
ترک تیم نوجوانان یک پیشنهاد از تیم نود ارومیه داشتم که در نهایت به توافق نرسیدیم و 

موضوع منتفی شد. درحال حاضر پیشنهادی ندارم.

 اسماعیل حلالی:

 باید آرامش پرسپولیس تا شروع
 لیگ حفظ شود

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: تیم کالدرون شانس اول قهرمانی است و 
فقط باید حواشی مدیریت و آرامش پرسپولیس حفظ شود تا مشکلی از این نظر به وجود 

نیاید.
اسماعیل حلالی با اشاره به قرعه لیگ برتر و شرایط پرسپولیس در هفته های ابتدایی 
لیگ گفت: قرعه برای پرسپولیس چندان سخت نیست و در مجموع سطح بازی ها بالا 

رفته و حریف چندان آسانی در لیگ وجود ندارد.
وی افزود: در بازی اول پرسپولیس میزبان پارس جنوبی جم است. پارس از تیم های 
خوب لیگ است اما فکر نمی کنم این تیم بتواند برای پرسپولیس مشکل ایجاد کند و 

هواداران می توانند در هفته نخست شاهد پیروزی تیم محبوب خود باشند. 
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس در مورد دربی زودهنگام در هفته چهارم لیگ برتر 
خاطرنشان کرد: دربی در اوایل مسابقات به جذابیت لیگ می افزاید. از طرفی برتری 
در این بازی انگیزه زیادی را به تیم ها می دهد تا بازیکنان با روحیه خوبی برای موفقیت 

های دوباره در لیگ تلاش کنند.
حلالی  تصریح کرد: پرسپولیس امسال تیم خوبی است و نفرات اصلی تیم حفظ شده 
اند و از طرفی مربی با سابقه ای مانند کالدرون هم در این تیم حضور دارند. با توجه به این 
موضوع هنوز هم شانس اول قهرمانی هستیم. پرسپولیس در حال حاضر فقط به آرامش 

و حمایت نیاز دارد تا بتواند موفقیت های سال های اخیر را تکرار کند.
سرمربی تیم امید پرسپولیس در مورد تعامل با کالدرون هم گفت: کالدرون به بازیکنان 
جوان اعتقاد دارد و در همین راستا قرار است بعد از هر بازی لیگ، پرسپولیس یک بازی 
را با تیم امید انجام دهد تا کالدرون بازیکانان ما را مورد ارزیابی قرار دهد. امیدواریم که 

بتوانیم برای تیم اصلی پرسپولیس پشتوانه خوبی بسازیم.

حنیف عمران زاده:

فتحیخیالکردهاستراماچونیباعصایجادوییجاممیگیرد
مدافع سابق تیم فوتبال استقلال گفت: مدیرعامل استقلال 
در جمع بازیکنان مدعی شده مردم از شما ۳ جام می خواهند، 
او تصور می کند چون استراماچونی را آورده این مربی با عصای 

جادویی جام می گیرد.
 حنیف عمران زاده ضمن انتقاد از مسئولان باشگاه استقلال که 
مطالبات وی را پرداخت نکرده اند، پیرامون اظهارات امیرحسین 
فتحی در جمع بازیکنان این تیم به صحبت پرداخت و مدعی شد 
که اظهارات مدیرعامل استقلال فقط روز بازیکنان و کادر فنی 

هجمه ایجاد می کند.
* آقایان یک سال است من را سرکار گذاشته اند

آقای  شنیده ام  گفت:  صحبت هایش  ابتدایی  بخش  در  وی 
فتحی به بازیکنان استقلال چک داده که دستش درد نکند، اما 
هنوز که هنوز است می خواهد با ما توافق کند. سال ها است از 
استقلال طلبکارم، سرم را جلوی توپ گذاشتم، سر و صورتم پاره 
شد، خون از سر و کله  ام در هر بازی پایین می ریخت که البته با 
افتخار این کارها را انجام داده ام،  ولی آقایی که ادعای مدیریت 
سرش می شود یک سال است من را سر کار گذاشته است. هر 
وقت به باشگاه استقلال مراجعه کردم، او می گوید پول نیامده، 
شما به من بگویید؛ آیا می شود به چنین شخصی اعتماد کرد؟  
هواداران استقلال قضاوت کنند؛ آیا من کم گذاشته ام که هر 
روز باید دنبال پولم بدوم و التماس کسی را بکنم که تخصصش 

شهرداری است؟ 
* فتحی تصور کرده استراماچونی با عصای جادویی جام 

می گیرد!
جمع  در  فتحی  شنیده ام  گفت:  استقلال  پیشین  مدافع 
انتظار  و  بگیرند  جام  سه  باید  آنها  که  شده  مدعی  بازیکنان 
هواداران از بازیکنان کسب سه جام است. ظاهرا آقای فتحی 
یارگیری بقیه تیم ها را ندیده است و مثل اینکه فراموش کرده ۱۵ 
بازیکن اصلی تیمش جدا شده اند،  البته شاید او تصور کرده چون 
استراماچونی را آورده، این مربی ایتالیایی عصای جادویی دارد 
و با عصا جام می گیرد. کسی که مدعی است فوتبالی بوده و در 
فوتبال سال ها کار کرده، در جمع بازیکنانش می گوید شما باید 
سه جام بگیرید. آیا این صحبت ها فشار روی کادر فنی و بازیکن 
نیست؟ این حرف ها فقط برای دلخوشی طرفداران زده می شود 
و صحبت هایی است که در رسانه ها زرق و برق پیدا می کند. آما 
آقای فتحی فراموش نکن شما فقط وعده و وعید داده اید. نه 
من و نه پیشکسوتان استقلال و نه هواداران وعده هایی که شما 
به آنها داده اید را فراموش نکرده اند. اول گفتید مجیدی سرمربی 
می شود، بعد گفتید صیادمنش می ماند، و بعد هم مدعی شدید 

پاتوسی قطعا در استقلال خواهد بود. اما معلوم نشده این وعده ها 
را به چه کسی داده اید چون هیچ کدام از آنها عملی نشده است. 

*تیمی که ۱۵ بازیکنش رفته اند چطور باید ۳ جام بگیرد؟
بازیکنش جدا  تاکید کرد: تیمی که ۱۵  ادامه  عمران زاده در 
شده است چگونه باید سه جام بگیرد. مگر گرفتن لیگ قهرمانان 
آسیا کار راحتی است؟ مگر قهرمانی در همین لیگ خودمان 
کار راحتی است که مدیرعامل باشگاه از بازیکنان انتظار دارد هر 
سه جام را بگیرد. خدا پدر خطیر را بیامرزد که داستان پروپیچ را 
جمع کرد. او پول سید مجید حسینی را زنده کرد و صیادمنش را 

فروخت اما نانش را شما خوردید. 
* این مدیریت ضعیف ترین مدیریت تاریخ استقلال است

عمران زاده افزود: مدیریتی که رئیس هیات مدیره اش استعفا 
می دهد و می رود و مدعی می شود مدیران باشگاه ناهماهنگ 
هستند، معلوم است که چنین انتظاری هم از بازیکنان خواهد 
داشت. امیر قلعه نویی رکورد دار گرفتن جام در ایران هیچ وقت 
آقای  بگیرد. ظاهرا  باید جام  ادعا نمی کند که امسال تیمش 
فتحی یادش رفته استقلال با ۱۵ بازیکنی که از دست داده، ابتدا 
باید خوان لیگ و جام حذفی را رد کند. هواداران استقلال هم به 
این مدیریت دل نبندند. من با مدیران زیادی در دوران فوتبالم کار 
کردم، این مدیریت ضعیف ترین مدیریت تاریخ باشگاه استقلال 

است. 
*آقای فتحی شفاف بگو چرا مومنی را برکنار کردی

عمران زاده ضمن انتقاد از انتخاب هایی که فتحی در استقلال 
انجام داده، گفت:  آقایان بعد از ۵-4 ماه محمد مؤمنی را برکنار 
کردند. جالب است مومنی مصاحبه کرد و گفت من در دفتر 
کارم بودم که شنیدم اخراج شدم. اما من می خواهم به او بگویم 
شما یک سال بیشتر در استقلال بازی نکردی و نمی دانی در 
این باشگاه چه خبر است. من و محمد نوازی و X وY از دو ماه 
قبل می دانستیم حاجیلو قرار است رئیس آکادمی شود. معلوم 
است وقتی یک نفر با کمتر از یک سال بازی در استقلال رئیس 
آکادمی می شود از فردای خود هم خبر ندارد. اما سوال من از 
مدیرعامل استقلال این است؛ آقای فتحی! شفاف اعلام کن چرا 
مومنی را بعد از ۵ ماه برداشتی؟ تا آنجا که من می دانم جوانان 
استقلال در صدر جدول هستند، نوجوانان هم در بالای جدول 
و تیم امید استقلال هم در جدول رده بندی مسابقات در بالای 
جدول حضور دارد. وقتی این تیم ها خوب نتیجه گرفتند، چرا 
مومنی را برداشتید؟ آیا مشکلی بوده که مردم نمی دانند؟ درست 
است که مومنی ما را بازی داد و خودش بازی خورد، اما بهتر است 
مدیرعامل استقلال برای افکار عمومی شفاف سازی کند و بگوید 

به این دلیل و به آن دلیل مومنی را برکنار کردیم. 

آکادمی  در  مدیریت  دوره   3 در  که  کیست  *چاردلی 
استقلال حضور دارد؟

عمران زاده افزود: شخصی به نام چاردلی سال هاست در آکادمی 
آقا در زمان صادق ورمزیار،  این  باشگاه استقلال حضور دارد. 
تیم های  در  حاجیلو  آقای  حضور  با  هم  حالا  و  مومنی  محمد 
آکادمی حضور دارد. سوال من این است که این شخص کیست 
که در همه دوران مدیریتی در آکادمی حضور دارد؟ استقلال 200 
پیشکسوت دارد که پشت خط هستند، اما این آقا که ما نمی دانیم 
از کجا آمده در تیم های پایه فعالیت می کند. آقای فتحی! دلیل 
این موضوع چیست؟ شما به رده های پایه استقلال دقت کنید؛ 
در هر 4 رده 2۵ مربی حضور دارند که فقط ۳ نفر آنها استقلالی 
آقای  از  دارند. دلیلش چیست؟ من  استقلال  و عقبه  هستند 
اصغر حاجیلو می خواهم که دست این آقایان را از آکادمی کوتاه 
کند. چرا باید آکادمی استقلال اجاره داده شود و چک هایش به 
صفحات مجازی برسد؟ چرا سرپرست تیم امید استقلال نباید یک 
پیشکسوت استقلالی باشد؟ آقایی که از آن اسم بردم را به ما برای 
تیم جوانان پیشنهاد کردند ولی ما قبول نکردیم، اما چند روز بعد 
این آقا سرپرست تیم امید استقلال شد. در این بین هم یک عده 
خودشیرین در آکادمی به نفع محمد مومنی مصاحبه می کردند 
که مثلا به امثال عمران زاده و نوازی متلک بیندازند. من نیازی به 
خواهش و تمنا به این آقایان را ندارم و مثل شما نیستم که برای 
گرفتن پست التماس کنم. آکادمی استقلال هم بماند برای شما 

که هر روز دستتان جلوی این و آن دراز است. 
*آقایان خیال کرده اند استقلال هم شهرداری است

مدافع سابق استقلال تاکید کرد: فتحی مدیرعامل باشگاهی 
است که سبقه زیادی دارد. اما یادش باشد یک سال است من، 
جواد نکونام،  پژمان نوری، مجید صالح و ... را دنبال خودش 
دواند. او یادش باشد که ۱۵ روز دیگر باید برای مجوز حرفه ای 
اقدام کند و آن وقت رفتار من را هم می بیند. فتحی خیال کرده 
استقلال شهرداری است و این تیم را می تواند مثل شهرداری 
اداره کند، اما نه! استقلال شهرداری نیست که صدای چیزی 
در آن درنیاید. من از وزیر ورزش می خواهم کسانی را انتخاب 
کند که به صداقت آنها اطمینان داشته باشد. امثال این آقایان 
با رفتارشان صداقت را زیر سوال برده اند. نفراتی مثل افتخاری و 
فتحی استقلال را سال ها عقب می اندازند و کارنامه این آقایان در 
عملکرد وزارت ورزش ثبت می شود. اگر وزیر به هواداران استقلال 
استقلال  برای  مدیرعاملی  می دهد،  اهمیت  عمومی  افکار  و 
انتخاب کند که با مردم روراست و صادق باشد و با اظهارات نابجا 

دل هوادار و پیشکسوت باشگاه را درد نیاورد.

 مدیرکل ورزش و جوانان  استان قم گفت: 7۵ تیم از این استان در 4۵ رشته ورزشی در 
دومین المپیاد استعدادهای برتر شرکت می کنند که برنامه ریزی شده است تا جایگاه قم در 

این دوره از رقابت ها نسبت به دوره گذشته افزایش یابد.
رسول منعم روز شنبه در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به میزبانی قم از 2 رشته ورزشی در 
قالب مسابقات استعدادهای برتر کشور افزود: قم به عنوان میزبان مسابقات رشته فوتسال 
پسران و تکواندو پسران در المپیاد استعدادهای برتر انتخاب شده است که این رقابت ها در 

شهریورماه برگزار می شود.
وی افزود: ۶ رشته ورزشی و ۱۳ ورزشکار مستعد برای کسب سهمیه المپیاد2020 در قم 
شناسایی شده که برنامه ریزی برای حمایت از این ورزشکاران برای کسب سهمیه مورد تاکید 

قرارگرفته است.
منعم با اشاره به برگزاری دومین دوره المپیاد استعدادهای برتر کشور گفت: در نخستین 
دوره این المپیاد 4۵0 هزار ورزشکار از سراسر کشور حضور داشتند که این تعداد ورزشکار در 

دومین دوره این رقابت ها به بیش از  700 هزار ورزشکار افزایش یافته است.
وی در ادامه با اشاره به تلاش برای غنی سازی اوقات فراغت توسط هیات های ورزشی، 
اظهار داشت: 40 رشته ورزشی آقایان و ۳۱ رشته ورزشی بانوان در 200 کانون ورزشی، 

مشغول تربیت، ،آموزش و استعدادیابی در رشته های مختلف ورزشی هستند.
منعم خاطرنشان کرد: تصویب تقویم ورزش همگانی قم در سال ۹۸، تدوین برنامه افق 
۱404 ورزش قم و همچنین توسعه ورزش های صبحگاهی و عصرگاهی ازجمله اقدام های 

صورت گرفته توسط شورای وزش همگانی استان برای توسعه ورزش همگانی است.
وی بیان کرد: بر اساس مصوبه شورای ورزش همگانی استان، استفاده از فضاهای ورزش 
همگانی ادارات قم در راستای توسعه ورزش صبحگاهی و عصرگاهی به تصویب رسیده 

است که بر اساس این مصوبه سالن های ورزشی ادارات از ساعت ۶ تا 7 صبح برای آقایان و از 
ساعت 7 تا ۸ برای استفاده بانوان بازخواهد بود.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم عنوان کرد: با اجرای سند افق ۱404 ورزش قم تعداد 
جمعیت فعال استان در حوزه ورزش از 2۵0 هزار تن معادل 2۱ درصد کل جمعیت استان 

به ۳۵ درصد افزایش می یابد.
منعم، توسعه زیرساخت های ورزشی را ازجمله اولویت های سال جاری این اداره کل داست 
و ادامه داد: بهره برداری از مجموعه ورزشی پیامبر اعظم)ص(، واگذاری 2 مکان ورزشی به 
بخش خصوصی و احداث سه خانه جوان در بخش کهک و جعفریه و پردیسان ازجمله 

اقدام های صورت گرفته برای توسعه زیرساخت های ورزشی است.
*آخرین وضعیت مجموعه ورزشی ۴۵۰۰ نفری پردیسان 

گفت:  قم  پردیسان  نفری   4۵00 ورزشی  مجموعه  وضعیت  آخرین  به  اشاره  با  وی 
بهره برداری از این مجموعه ورزشی نیازمند 400 میلیارد ریال است که تاکنون ۱۵0 میلیارد 
ریال تامین شده و پیش بینی می شود که این مجموعه ورزشی تا هفته دولت سال آینده به 

بهره برداری برسد.
مدیرکل ورزش و جوانان قم، مرمت و بازسازی فضاهای ورزشی موجود را یکی دیگر از 
برنامه های سال جاری این اداره کل برشمرد و تاکید کرد: مرمت مجموعه های ورزشی یادگار 

امام و هفتم تیر ازجمله مجموعه های ورزشی است که سال جاری در دستور کار قرار دارد.
وی ادامه داد: تاکنون 70 خانه ورزشی در قم تجهیز و به بهر برداری رسیده است که این 

آمادگی وجود دارد که در سال جاری 20 خانه روستایی دیگر نیز در استان تجهیز شود.
منعم با اشاره به دستاوردهای واگذاری اماکن ورزشی به بخش خصوصی، اظهار داشت: 
با واگذاری اماکن ورزشی به بخش خصوصی بالغ بر ۳۵ میلیارد ریال صرفه جویی شده، ۱۳0 

شغل ایجاد و ۳4 میلیارد ریال نیز با خصوصی سازی اماکن ورزشی به دست آمده است.
وی با اشاره به عملکرد اداره کل ورزش و جوانان قم در سال جاری ادامه داد: به روز کردن 
انتخابات هیات های ورزشی ازجمله اقدام های مهم صورت گرفته در ماه های گذشته بود که 
هم اکنون به جز 2 هیات که با سرپرستی اداره می شود تمام هیات های ورزشی ازنظر مدیریت 

از ثبات برخوردار هستند.
منعم، افزود: برگزاری مجامع سالیانه هیات های ورزشی از دیگر اقدام هایی است که در 
دستور کار قرارگرفته به گونه ای که در سال جاری ۱4 مجمع سالیانه هیات های مختلف در 

استان برگزار شد و در ۱2 مجمع رئیس فدراسیون های مرتبط حضور پیدا کردند.
مدیرکل ورزش و جوانان قم گفت: کسب میزبانی رخدادهای ورزشی ملی و اردوهای تیم 
ملی ازجمله اولویت های این اداره کل است که در تامین محل اسکان و مسابقات و کمک 
مالی از این رخدادها از هیات های ورزشی که موفق به کسب میزبانی می شوند، موردحمایت 

قرار می گیرند.

 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:
۷۵ تیم از قم در المپیاد استعدادهای برتر شرکت می کنند

روزنامه بیلد تاکید کرد که دو باشگاه 
اینتر و بایرن مونیخ بر سر انتقال ایوان 
پرسیچ به توافق نهایی رسیده اند و این 
ساله  یک  و  قرضی  صورت  به  انتقال 
است. بایرن مونیخ برای پر کردن جالی 
لروی  تا  کرد  تلاش  روبن  آرین  خالی 
سانه را در تابستان جذب کند. بایرن 
به شدت به جذب سانه نزدیک شد اما 
آسیب دیدگی این بازیکن از ناحیه رباط 
صلیبی باعث شد این انتقال صورت نگیرد. بایرن بعد از منتفی شدن جذب سانه 
سراغ ایوان پرسیچ از اینتر رفت. روزنامه معتبر بیلد آلمان نوشت که بایرن و اینتر بر 
سر انتقال قرضی پرسیچ به توافق نهایی رسیدند و بایرن در صورت رضایت از کار 
این بازیکن کروات با پرداخت ۳0 میلیون یورو به اینتر می تواند او را به صورت نهایی 
خریداری کند. پرسیچ از بازیکنان کلیدی و تاثیرگذار اینتر به شمار می آید اما او جایی 
در تفکرات کونته ندارد و همین باعث شد تا اینتر هم مشکل با جدایی او نداشته 
باشد. او تجربه زیادی در بوندسلیگا دارد و پیش از این چهار سال با پیراهن دو تیم 
بوروسیا دورتموند و ولفسبورگ به میدان رفته و بعد از درخشش در بوندسلیگا بود که 

در سال 20۱۵ راهی اینتر شد و تا الان در این تیم بازی می کند.

مقابله  برای  ژرمن  پاری سن  باشگاه 
به  دست  نیمار  انضباطی های  بی  با 

تصویب قانونی جدید زد.
خاطر  به  ژرمن  سن  پاری  باشگاه 
مقابله کردن با بی انضباطی های نیمار 
چند قانون جدید را به تصویب رساند. 
لئوناردو، مدیر ورزشی پاری سن ژرمن 
اعلام کرد که انجام ورزش های خطرناک 
مثل اسکی، استفاده از قلیان و مراجعه 

کردن به پزشکی غیر از کادر پزشکی باشگاه به هنگام آسیب دیدگی ممنوع است و 
هر بازیکنی این قوانین را رعایت نکند جریمه خواهد شد. نیمار بعد از آسیب دیدگی 
که اخیرا داشت به برزیل مراجعه کرد تا زیر نظر پزشک برزیلی مچ پای خود را جراحی 
و درمان کند و این اقدام او با ناراحتی و اعتراض باشگاه پاری سن ژرمن مواجه شده 
و به همین خاطر چنین قانون جدیدی را وضع کرده تا مانع از تکرار مجدد آن شود. 
نیمار تا سال 2022 با پاری سن ژرمن قرارداد دارد اما او دست به  هر اقدامی می زند 
که سران این باشگاه را متقاعد به فروش او در تابستان کنند. نیمار دوست دارد به 
بارسلونا برگردد اما ظاهرا آبی اناری ها توان پرداخت رقم فروش او را ندارند و شاید 

راهی تیم دیگری شود.

دروازه بان برزیلی لیورپول به دلیل مصدومیت 
در دیدار برابر نوریچ، دیدار سوپر جام اروپا را از 

دست داد.
با قهرمانی چلسی در لیگ اروپا و لیورپول 
در  باید  تیم  دو  این  اروپا،  قهرمانان  لیگ  در 
قهرمانی  عنوان  تصاحب  برای  استانبول 
سوپرجام اروپا در شهر استانبول برابر هم قرار 

بگیرند.
آلیسون بکر، بهترین دروازه بان کوپا آمه ریکا و 

فصل قبل لیگ قهرمانان اروپا در دیدار برابر نوریچ مصدوم شد و از زمین بازی بیرون رفت. 
با تایید کادر فنی لیورپول، این دروازه بان قادر به همراهی تیمش در دیدار سوپر جام اروپا 

نیست و به همین خاطر او غایب بزرگ تیمش در این دیدار خواهد بود. 
بعد از مصدومیت آلیسون در دیدار برابر نوریچ، آدرین، دروازه بان اسپانیایی که از وستهام 
خریداری شد برای اولین بار برای تیمش به میدان رفت و یک اشتباه در بازی نخست خود 
داشت و پوکی که فصل قبل توانسته بود 2۹ گل در لیگ دسته یک انگلیس به ثمر برساند، 

دروازه این دروازه بان اسپانیایی را باز کرد. 
دیدار دو تیم لیورپول و چلسی چهارشنبه همین هفته برگزار می شود تا تکلیف قهرمان 

سوپرجام اروپا مشخص شود. 

آلیسون سوپر جام اروپا را از دست دادقانون جدید PSG به خاطر نیمارتوافق بایرن با اینتر برای انتقال پرسیچ
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سردرگمی گفتمانی اعتدال و نابسامانی مدیریتی

چرا اعتدال نتوانست 
در قواره گفتمان تثبیت شود؟

دکتر عبدالرحمن ولایتی

یکی از المان ها و عناصر مهم و بنیادین ساحت زیست سیاسی بشریت در 
فرم اجتماع انسانی و یا به اصطلاح معمول و مرسوم کلمه، جامعه انسانی گفتمان 
است. گفتمان در مقوله امر سیاسی چنان حایز درجه اهمیت است که به امر 
سیاسی در چارچوب فعالیت های تشکیلاتی و حزبی معنا و اصالت داده و آن را 
هویت دار می کند و زمانی که امر سیاسی صاحب هویت شد در واقع ترجمه آن 
از فاز تیوریک و نظر به فاز اقدام و عمل به راحتی امکان پذیر می شود در واقع به 
بیان مهندسی، سیاست و امر سیاسی در فرم گفتمانی، سیستماتیزه شده و حالت 
مکانیزاسیون پیدا می کند و در فرایند سیستم و مکانیزاسیون است که اهداف و 
اسناد استراتژیک توسعه جامعه در قالب mission )ماموریت( و visson )چشم 

انداز( حصول به نتیجه مطلوب را امکان می یابد.
گفتمان فارغ از اینکه بنا به دلایلی امروزه نقل هر محفل و انجمنی شده و 
عرضه به حراج شده است. بالذات و فی نفسه یک مفهوم و عنصر اصالتمند در 
حوزه آکادمیک است که به تعریف و تببین آن، در دامنه جمله و عبارت و پاراگراف 
نمی توان اکتفا کرد چرا که خود گفتمان و حوزه گفتمانی یک فصل مستقل 
دانشگاهی در دیسیپلین علوم سیاسی و اجتماعی است که شاید به سختی بتوان 
برای فهم عموم در یک عبارت یک جمله ای چنین اشاره کرد که "نظام معنایی 

که باورهای اجتماعی، سیاسی و فرهنگی جوامع انسانی را تشکیل می دهد." 
در واقع یک جریان سیاسی زمانی که برای تصدی و مدیریت امور جامعه خود 
در قالب تشکیلات با احزاب مرتبط به جریان خویش برای جذب آرای عمومی 
جامعه فعالیت می کند به نوعی مستقیم یا غیرمستقیم چکیده گفتمان خود را 
برای تفهیم افکار عمومی به نمایش می گذارد و مردم آن را با چاشنی احساس 
و هیجان در فرم شعارهای انتخاباتی لمس می کنند و بر مبنای سلیقه و ذائقه 
خود در انطباق با همین شعار انتخاباتی که جلوه هیجانی گفتمان است دست به 

انتخاب سلیقه خواهان خود برای مدیریت امور کلان جامعه می زنند.
در این بین و با توجه به مقدمه فوق که اشاره جزئی به کلیات گفتمان بود به 
زعم نگارنده در میان دولت هایی که از همان اول انقلاب زعامت امور دولتی را 
بر عهده داشته اند دولت تدبیر و امید تنها دولتی است که به واقع دچار حیرانی 
گفتمانی بوده و قسمت اعظمی از نابسامانی های مدیریتی از همین عارضه عدم 
تثبیت و باور گفتمانی نشأت می گیرد. این دولت زمانی که با کاندیداتوری شخص 
آقای روحانی پا به عرصه رقابت گذاشت از هیچ عقبه و رزومه تشکیلاتی و جریانی 
برخوردار نبود و تنها دکتر روحانی در قواره کاندیدا با عقبه فردی یک دولتمرد و 
رجل کلاسیک سیاسی که عهده دار مسوولیت های کلان امنیتی و سیاسی بود 
با همراهی تنی چند از دوستان همفکر خود پا به عرصه رقابت کرسی ریاست 
جمهوری گذاشت. در واقع در برشی روشنتر می توان خاستگاه قوام و هماهنگی 
مجموعه دکتر روحانی را همان مرکز استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام 
عنوان کرد که بعد از فتح کرسی رقابت اکثر همراهان و دوستان رئیس جمهوری 

در مرکز در کرسی وزارت جلوس کردند و این تحقیقا مبین موضوع است. 
در واقع می شود اینطور بیان کرد که دکتر روحانی با عقبه جریانی راست 
محافظه کار از شاخه تشکیلاتی روحانیت مبارز با تنی چند از دوستان مرکز 
استراتژیک که به نوعی شالوده ذهنی و فکری شان راست ارتدوکس بود دولت 
خود را تثبیت کرد ولی پیروزی و موفقعیت خود را کاملا مشهود مدیون کاریزمای 
مرحوم هاشمی رفسنجانی و حجت الاسلام خاتمی بود که پایگاه آرای ایشان 
نیز به طور مشهود و از زاویه سلبی برخاسته از گفتمان اصلاحات بود. یعنی به 
بیانی بهتر دکتر روحانی با فرم شخصیت سیاسی راست با یک شگرد انتخاباتی 
و چرخش به چپ و تاکید بر عناصر گفتمانی اصلاحات با اجماع رجال و پایگاه 
مردمی گفتمان چپ اصلاحات کلید پاستور را به دست گرفت و مجددا با یک 
تاکتیک، گفتمان حاکم بر کابینه خود را "اعتدال" نامید که برای همگان گنگ 
و نامعلوم بود و بر محور همین شبه گفتمان به اصطلاح اعتدال کرسی های 
مدیریتی کابینه اش را از وزارت تا استاندار و فرماندار و مدیران کل ارنج کرد و 
درست همین فرم انتخاب کابینه آغاز نشت نارسایی های دولت را رقم زد و ترک 

ها و گسل های ناملموس در پستوی مدیریت ها روند نارسایی ها را کلید زدند.
دولت روحانی که در انتخابات 92 در یک فضای رخوت سیاسی و نبود رجال 
خاص کاریزماتیک که قاطبه پایگاه مردمی را ایجابا با خود همراه کند با اتکا به 
کاریزمای سلبی رجال اصلاحات و شخص مرحوم هاشمی سکان دولت را به دست 
گرفته بود در فضای هیجانی و حماسی انتخابات در مناظره با رقبا و مصاحبه و 
سخنرانی های انتخاباتی اش، عناصر گفتمانی چپ اصلاحات را که کاملا مغایر با 
عقبه تشکیلاتی و سیاسی شخص خود بود به وام گرفت و به شکل محسوس در 
فرم یک رجل سیاسی چپ اصلاحات نمایان شد و در این میان جریان اصلاحات 
که همه آبروی گفتمانی خود را در میان افکار عمومی به ضمانت گذاشت تا دکتر 
روحانی را  بر کرسی پاستور بنشاند از منتخب خود در قامت رئیس جمهور انتظار 
داشت با انتخاب افراد مقید به گفتمان اصلاحات فضای مدیریتی را به تناسب 
گفتمان پیش ببرد که این اتفاق و انتظار در عمل دچار نوسان شدید شده و به 
نحوی از دست رفت و انتخاب افراد متخصص و متعهد گفتمانی که به مانفیست 
انتخاباتی ایشان پایبند باشند و اعتبار گفتمان را در میان آرای مردمی و افکار 
عمومی صیانت کنند بلاخص در مراکز استانها از هم پاشید و به یک فضای محدود 
دوستانه متشکل از انواع و اقسام گرایشها و دیدگاه ها بدل شد که نتیجتا به وضوح 
عارضه این شلختگی گفتمانی به عرصه مدیریت نهادهای اقتصادی رسیده و منجر 
به چالشی بزرگ برای دولت شد و از اعتماد پایگاه مردمی به شدت کاسته شد. 
در واقع جریان اصلاحات به اصطلاح خیابانی گفتمان خود را به پای دولت اعتدال 

قمار کرد و باید قبول کرد که سربلند از این آزمون بر نیامد.
دولت اعتدال با رهبری روحانی در کسوت رئیس جمهوری ارتباط حسنه با 
دولت ایالات متحده آمریکا را به عنوان یک دولت هژمون بی رقیب و رتق و قتق 
کدورت های چندین ساله با آن را پارادایم توسعه هم جانبه کشور تعریف کرد و 
در همین راستا همه زوایای پارادایمیک توسعه تعریفی خود را در سبد سیاست 
خارجی قرار داد که به پروژه برجام موسوم شد. البته در گام های آغازین پیشروی 
قابل قبولی داشت ولی با تغییر فضای گفتمانی حاکم بر کاخ سفید و حضور 
دونالد ترامپ با رویکرد نیولیبرال همه معادلات دولت روحانی به هم ریخت و 
پارادایم دولت اعتدال به یکباره با خروج آمریکا از برجام به نوعی اعتبار خود را 
از دست رفته دید و اکنون در وضعیت بغرنج خود بسر می برد و در طی فرآیند 
بدگمانی های آمریکا نسبت به دولت جمهوری اسلامی ایران و اجرای پروژه فشار 
حداکثری، دولت اعتدال چاره ای جز عقب گرد و عبور از منشور پارادایمیک 
خود نداشت و مصادیق آن را به وضوح در مواضع دولت از زبان دکتر روحانی و 
ظریف در حمله به سیاست های شدیدا خصمانه ایالات متحده آمریکا می توان 

مشاهده کرد.
نتیجتا می توان گفت که دولت اعتدال بدون پشتوانه گفتمانی و در یک 
در کرسی  را  آمریکا، خود  دولت هژمون  با  ارتباط  تعادل  پارادایمیک  حالت 
قوه مجریه تثبیت کرد ولی در میدان عمل جاده ترسیمی چنان با موانع و 
دست انداز برای ایشان روبه رو شد که به واقع آه از نهاد دولتیان برید و عملا 
از پارادایم  تنها یک گزینه پیش رویشان قرار داد و آن همانا عبور و عدول 
تعریفی شان بود که منجر به تمرکزدایی از نظارت دولت بر هماهنگی و انسجام 
مدیران کابینه از مرکز تا پیرامون شد و این همان حیرانی و سرگردانی گفتمانی 
دولت اعتدال است که گریبانگیرش شده و منجر به مشکلات و نارسایی های 
مدیریتی شده است به جهت اینکه گفتمان واحدی که بطور نسبی مدیران و 
مسوولان دولت را حول محور خود گرد آورده و مسیر توسعه خود را تعریف 
کند شکل نگرفته است و هر مدیری در مجموعه خود راه و گفتمان مستقلی 
را که به نوعی متاثر از آن بود را در پیش گرفته است و حوزه مدیریت های 
دولتی همان قاعده شلم شوربا شده است. مدیری کنش و عملکردش در گوشه 
ای از مجموعه دولت یادآور دولت سابق مهرورز بوده و مدیری دیگر در یک 
فرم نوستالژیک آیینه ای تمام نما از دولت سازندگی و توسعه سیاسی است و 
این همان شلختگی گفتمانی است که دولت را به عینه در باتلاقی از نارسایی 
ها فرو برده است اکنون باید منتظر ماند و نظاره نشست تا چه تدبیری در پی 

این پارادایم مسلول کارگر افتد.

نکتـه

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی عنوان کرد: از 
شواهد موجود بر می آید که در انتخابات مجلس اصولگرایان 
قطعاً به لیست واحد نخواهند رسید. ما تجربه ائتلاف در جمنا 
را داشتیم که موفق نبود و اکنون هم شورای ائتلاف نیروهای 

انقلاب راه افتاده است که هنوز نتوانسته وحدت ایجاد کند.
حسن غفوری فرد از افراد مهم جناح راست در ایران است 
که حتی زمانی نامزد ریاست جمهوری هم شد. او در کارنامه 
تربیت  سازمان  رییس  و  جمهور  رییس  معاون  سابقه  خود 
بدنی و همچنین وزارت را دارد. غفوری فرد از ابتدای دهه 70 
عضو حزب موتلفه شد و هم چنین دبیرکل جامعه اسلامی 
مهندسین و دبیرکل  جامعه اسلامی ورزشکاران هم بوده است. 
در گفت وگوی تفصیلی ای که با حسن غفوری فرد داشتیم به 
موضوعات مختلفی از ابتدای انقلاب و تاسیس حزب جمهوری 
اسلامی تا نحوه شرکت اصولگران در انتخابات مجلس یازدهم، 

پرداخته ایم. در ادامه گفت وگوایرنا باوی  را از نظر می گذرانید:
نظام  از طرف جناح چپ  به صورت کلی  ایده ای   *
مطرح شده است و افراد شاخص جریان اصلاحات هم آن 
را مطرح کرده اند، مبنی بر اینکه در ایران دو حزب یا دو 
جبهه تشکیل دهیم. جبهه اصولگرایان و جبهه اصلاح 
طلبان. در این صورت مانند آمریکا که حزب دموکرات و 
حزب جمهوری خواه وجود دارد، عمل خواهد شد. نظر 

شما در این باره چیست؟
الان این وضعیت وجود دارد و انتخابات خانه احزاب هم 
بر همین اساس تشکیل می شود. می گویند احزابی که اصولگرا 
هستند اعلام کنند. اصلاح طلبان نیز خود را معرفی کنند. از 
میان آنها انتخاب می کنند. اگر کسی هم مستقل است، اعلام 
کند. هر کسی آزاد است که اعلام کند. مثلا آقای صدر جزو 
اصولگرایان بود که جزو مستقلان رفت. آقای میرمحمدی هم 
جزو اصولگرایان بود که خارج شد. هر کسی رسماً اعلام می کند. 
این هست، مشکلی هم نیست. اما انتخابات، الان بر این اساس 
نیست. انتخابات قبلًا هم اینطور بود که یک بار دست اصلاح 
طلبان بود، یک بار دست اصولگرایان بود. حتی انتخابات مجلس 
هفتم یا هشتم، آن موقع دو گروه اصولگرا بودند، پایداری و 
اصولگراها. آقای حداد عادل جزو هر دو گروه بود. دو لیست داده 
بودند، کلًا هیچ کس هم غیر آنها نبود. جالب بود که از لیست 
پایداری به لیست اصولگراها بردند، در دور دوم که دو نفر کم 
داشتند، دو نفر از آنها آوردند، جای این که از خودشان بیاورند. 
اینها کارهایی است که در عرف سیاسی دنیا، بی معنی است. 
این که چه چیزی باعث این شد، نمی خواهم گله کنم. اما برای 
این که اسم نباشد، اسم رقیب شان را در لیست قرار دادند. فقط 
هم همین دو نفر بودند. برای مرحله دوم باید 25 نفر را معرفی 
می کردند. اصولگراها 23 نفر بودند، دو نفر نداشتند. نکردند که 
آن اسم را خالی بگذارند، شاید کسی بخواهد اسم غفوری فرد 
را بگذارد. این کار را هم نکردند، دو نفر از لیست پایداری در 
اینجا گذاشتند. این کار در عرف بین الملل غلط است. عملًا 
شانس خود را کم کرده اند. آن دو نفر که در لیست بودند، حتماً 
رای می آورند، احتماًل بقیه کمتر می شود. کارهایی که انجام 
می شود، با هیچ کدام از اصول حزبی دنیا نمی سازد.این کار نه 

شرقی، نه غربی و نه اخلاقی است.
به اسم اصلاح طلبان  * در عرف، احزاب را بیشتر 
می شناسند. چون بیشتر حرف از دموکراسی می زنند، 
بیشتر حرف از مباحث حزبی می زنند. نظر شما درباره 
در  چقدر  راست  جناح  احزاب  چیست؟  موضوع  این 
درون خود دموکرات هستند؟ در همین موتلفه چقدر 

براساس دموکراسی پیش می روند؟
طلبان  اصلاح  به  بیشتر  احزاب  مردم  می گویید  که  این 
می شناسند، به شدت مخالف هستم. به نظرم چون خیلی به 

اصلاح طلبان علاقه دارید، اینطور فکر می کنید.
* نه، علاقه ای ندارم...

مجلس الان بیشتر اصلاح طلب است یا اصولگرا؟
* بیشتر مستقل هستند یا به سمت اصلاح طلبان. 

نظر شما چیست؟
آقای رئیس مجلس کیست؟

* آقای لاریجانی که اصولگراست.
آقای مصری کیست؟ ایشان عضو موتلفه است. بقیه اعضای 
هیأت رئیسه را هم ببینید. مجلس هفتم یک دست اصولگرا بود. 
مجلس هشتم هم یک دست اصولگرا بود. الان اسم حزب موتلفه 
در ایران بیشتر است یا هر حزب دیگر اصلاح طلب همچون 
مردمسالاری و دیگران؟ شما یک حزب بزرگ اصلاح طلبان 

را نام ببرید.
* حزب اتحاد ملت یا ...

تعداد اعضای اتحاد ملت در مجلس بیشتر است یا موتلفه؟
* می گویند ما را رد صلاحیت می کنند.

کاری به رد صلاحیت ندارم. میان مردم کدام بیشتر است؟
می شود،  مطرح  اصولگرایان  درباره  که  مطلبی   *
شیخوخیت است. می گویند در نهایت جامعتین، جامعه 
روحانیت مبارز یا مدرسین، هر کدام از اینها به تنهایی و 
بیشتر از دموکراسی اثرگذار هستند. نظر شما در این باره 

و درباره تصمیم هایی که می گیرند چیست؟
اول این که توصیه حضرت امام مخصوصاً به جامعه مدرسین 
بوده که از جامعه روحانیت جدا نشوید. دوم این که شیخوخیت 
در فرهنگ ما، چیز پذیرفته شده ای است. در فرهنگ قدیم ما 
به شیخوخیت و به بزرگ ترها احترام می گذاشتیم. در جوامع 
سنتی ما هنوز هم به شیخوخیت اهمیت می دهند. مثلا در 
زورخانه ها هنوز خیلی به شیخوخیت و پیشکسوتان احترام 
روی  کس  هیچ  می چرخد،  بزرگ تر  یک  وقتی  می گذارند. 
دست او نمی چرخد. وقتی یک سید هم می چرخد، هیچ کس 
روی دست او نمی چرخد. به آنها احترام می گذارند. سوم این 
که ما بالاخره اینها را قبول داریم، اینطور نیست که آنها به ما 
تحمیل شده باشند. ما آیت الله مهدوی کنی را قبول داریم. 
خدا ایشان را رحمت کند .ایشان شخصیت مبارز، آیت الله و 
مجتهد بود که هم سابقه سیاسی داشت هم سابقه اجرایی، هم 
مدتی نخست وزیر بوده و وزیر کشور، سال های هم در زندان 
بوده است. چه کسی را جامع تر از او می توانستیم پیدا کنیم؟ 
هم زندان طولانی داشته، هم فقیه و مجتهد باشد، هم رئیس 
کمیته باشد، نخست وزیر و وزیر کشور باشد، هم رئیس مجلس 
خبرگان باشد چه کسی جامع تر از او می توانست پیدا شود؟ 
اینها برای ما موثر هستند. ما کارمان را با آنها هماهنگ می کنیم. 
نه این که آنها بر ما موثر باشند و به ما امر و نهی کنند. ما به 
دانش اینها اعتقاد داشتیم. اصلًا مراجعه به بزرگ تر و فقیه چیز 
عادی است. وقتی نیاز پیدا می کنید، به پزشک مراجعه می کنید. 
در امور سیاسی هم به مجتهد سیاسی مراجعه می کنید. چه 
کسی مجتهد سیاسی تر از آیت اله مهدوی کنی بود؟ ما با آنها 
هماهنگ می کنیم، اما اینطور نیست که آنها مسیر ما تعیین 
کنند. با ایشان جلسه می گذاریم، حتی بحث می کنیم، نظرات 
خودمان را هم می گوییم. چه بسا بعضی نظرات تغییر کند. آیت 
الله موحدی کرمانی نظری داشتند. به ایشان توضیح دادیم، نظر 
ما را قبول کردند. اینطور است. اما در عین حال از نظر شرعی 
باید مسائل را بررسی کنیم . در موتلفه، زمانی که می خواستند 
منصور را ترور کنند، از یک مجتهد مجوز گرفتند. می خواهند 
در پیشگاه خداوند متعال، حجت شرعی داشته باشد. از مرجع 
تقلید، مجوز گرفتند که خائنی مانند منصور را ترور کنند. چنین 

وضعیتی بوده است.
* اگر جمع، تصمیمی بگیرد اما علما مخالفت کنند، 

شما چه می کنید؟
عرض کردم، اگر علما مخالفت منطقی کنند، حتماً قبول 
می کنیم. ولی خیلی جاها بوده که تصمیمی گرفتند مانند جمنا، 
به آنها توضیح دادیم. بحث جمنا این بود که تنها یک نفر کاندید 

شود. ما به آیت الله موحدی توضیح دادیم که اگر برای یک نفر، 
اتفاقی افتاد می خواهید چه کار کنید؟ باید دو سه نفر باشند، 
بحث کنید، نظرسنجی کنید و ببینید کدام یک از اینها در 
جامعه رای بیشتری دارند. ایشان هم این را قبول کردند. ما 

بحث می کنیم، منطق داریم.
* نظر شما راجع به جمنا چیست؟

الان دیگر جمنا وجود ندارد، عملًا. با ایجاد شورای ائتلاف، 
عملًا و تقریبا این شورا جانشین جمنا شده است.

* اعضا شورای ائتلاف، احزاب هستند؟
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، شانا، این را آقای حداد عادل 

و دوستان درست کردند.
* آیا همه احزاب، ذیل آن جمع می شوند؟

و گروه  آنها هستند  با  الان گروهی  نتوانستند.  نه،  هنوز 
دیگری با جامعه روحانیت مبارز صحبت و بحث می کنند. ما 
ماهی یک بار جلسه مفصل با جامعه روحانیت داریم. با خود 
آیت الله موحدی کرمانی، آقای پورمحمدی و با بزرگان جامعه 

روحانیت، ماهی یک بار جلسه داریم و بحث می کنیم.
* نظرتان چیست که همه ذیل یک تشکیلات واحد 

مانند جمنا جمع شوند؟
اگر عملی باشد، خیلی خوب است. اما متاسفانه هنوز خیلی 
به کار جمعی اعتقاد نداریم. کتابی به نام روح ملت ها نوشته 
شده است. این کتاب را آقای احمد آرام ترجمه کرده است. 
قسمتی درباره ایران نوشته است. نوشته به دلایل مختلفی که 
وجود داشته، ملت ما، خیلی اجتماعی نیست. وقتی ما ورزش 
هم می کردیم به ما می گفتند شما تیم کشتی یا وزنه برداری 
تشکیل دهید، تیم فوتبال تشکیل ندهید. هنوز آن قدر به کار 
جمعی باور نداریم. در کار سیاسی هم اینطور است. هنوز به 
کار جمعی عادت نکرده ایم. چند سال پیش، آقای حداد، آقای 
قالیباف و آقای ولایتی گفتند ما سه نفر تا آخر با هم هستیم، 
فقط یک نفر از ما انتخاب می شود. اما در آخر با هم نماندند. 
حتی وقتی سه نفر هم بودند نتوانستند با هم کار کنند. مثالی 
هست که می گویند اگر ایرانی های یک نفر باشند، البته نمی گویم 
چه می کنند، چون زیاد خوب نیست. اگر دو نفر باشند، حزب 

تشکیل می دهند، اگر سه نفر شوند انشعاب می کنند.
*  در مورد چپ ها اینطور می گفتند.

کلًا اینطور است. البته بیشتر چپ ها اینطور بودند. در عین 
حال یکی از علت هایی که احزاب خیلی در ایران دوام نیاوردند، 
همین است. برای کار جمعی باید یک محور قابل قبول و فراگیر 
باید باشد. تا زمانی که آیت اله مهدوی کنی بود، ایشان محور 
بود. زمانی که شهید بهشتی بود، به ایجاد تشکیلات جمعی 
الله  از ایشان، آیت  یکپارچه خیلی نزدیک شده بودیم. بعد 
مهدوی کنی خیلی موثر بودند. آقای عسگراولادی هم خیلی 
تلاش کردند، حتی کلی با جبهه مشارکت و دیگران هم نامه 
نگاری کردند تا کار جمعی انجام شود. آیت الله مهدوی کنی 
به ما می گفت با آقای کروبی مثلًا صحبت کنیم و این موضوع 
را مشخص کنیم. اگر بتوانیم به وحدت، حتی به طور ناقص هم 

برسیم، خیلی موفق خواهیم بود.
* آیا به نظرتان جمنا، تجربه موفقی بود؟

جمنا متاسفانه خیلی موفق نبود.
* نظرتان این است که در انتخابات بعدی با یک لیست 

واحد شرکت کنید؟
حتماً به لیست واحد نمی رسیم. این که مشخص است. آن 
موقع 200 لیست بیرون می آید. برای شورای شهر و محلات، 
چند لیست بیرون آمد؟ آن که برای چند کوچه بود. اما لیست 
نسبتاً جامع که اکثر اصولگرایان در آن باشند، دور از دسترس 

نیست.
* آقای قالیباف، جریانی به نام نواصولگرایی را مطرح 

کردند. نظرتان راجع به این چیست؟
ایشان معرفی کردند اما هنوز چیز مشخصی راجع به آن 
نگفتند. اگر این چیزها دقیق نباشد، معنی مشخصی نداشته 
باشد، هر کسی را خواستند بیاورند یا دقیقاً مشخص نکنند که 
منظورشان از نواصولگرایی چیست، ما نمی توانیم چیزی بگوییم.  
فرق آن با اصولگرایی چیست؟ چه چیزهایی را در اصولگرایی 
قبول نداشتند و جایگزین کرده اند؟ می توان راجع به آنها بحث 
کرد. اشکال ما به اصلاح طلبان از ابتدا همین بود. هیچ وقت 
تعریف جامعی از اصلاح طلبی نشد. بنابراین هیچ  وقت نشد که 
بگویند فرق آنها با اصولگرایی چیست و در کجا اختلاف دارند؟ 
نواصولگرایی هم فعلًا یک لفظ است. هیچ معنی و تفسیر دقیقی 

از آن ارائه نشده است، نمی شود درباره آن نظر داد.
* آیا به نظرتان اصولگرایان باید با آقای قالیباف کار 

کنند یا خیر؟
نیروهای خوبی است که  از  قالیباف یکی  آقای  نظرم  به 
می تواند موثر باشد. به نظرم آقای قالیباف یک مدیر موفق 
بوده که در تهران بسیار خوب کار کرده است. البته پتانسیل 
واقعاً  اما  دارد.  فرق  پتانسیل شهرداری  با  ریاست جمهوری 
ایشان از مدیران موفق بوده است. تهران و 15 سال پیش را 
با الان مقایسه کنید. اگر این بزرگراه ها و اتوبان امام علی و 
صیاد شیرازی نبود، چه می شد؟ با دست نسبتاً خالی، خدمات 
بزرگی کرده است. مدیر لایقی است. اگر بتواند همه روی او 
توافق کنند یا آقای رئیسی ایشان را به عنوان معاون اول در 
انتخابات قبلی معرفی می کرد، وضع اصولگرایان بهتر می شد. 
ایشان به نفع آقای رئیسی کنار رفتند که البته کار خوبی هم 
کردند. البته خودشان معتقد بودند که آقای رئیسی باید کنار 
برود. اما گفتند اگر ایشان کنار نرود، من کنار می روم. این ایثار 

و گذشت ایشان بود.
* نظر شما چه بود؟

به نظرم بودن آقای رئیسی بسیار موثر بود. اگر آقای رئیسی، 
همان موقع که ایشان انصراف داد، آقای قالیباف را به عنوان 

معاون اول معرفی می کرد، شانس ایشان خیلی بیشتر می شد.
* چقدر امیدوار هستید که ائتلاف نیروهای انقلاب 

تشکیل شود؟ موضع موتلفه در این باره چیست؟
موتلفه بیشتر با جامعه روحانیت است. معتقد هستم که 
با  اصلی  انقلابیون  است.  با روحانیت  ما  بدنه کشور  بالاخره 
روحانیت هستند. اگر یک روحانی در راس کار باشد، اعتماد 
کلی مردم بیشتر می شود. البته استثنا وجود دارد اما کلی و 
بیشتر آنطور است. بنابراین معتقد هستم باید فرد قوی تر و 
شناخته  شده تری باید باشد. معتقد هستم آیت الله موحدی 
و  حداد  آقای  باشند.  بزرگ  ائتلاف  محور  می تواند  کرمانی 

نیروهای ائتلاف اگر با اینها هماهنگ باشند یا حتی ادغام شوند، 
شانس پیروزی ما خیلی بالا می رود.

ریاست  و  بعدی  مجلس  انتخابات  در  موتلفه  آیا   *
جمهوری، لیست اختصاصی خود را ارائه می دهد؟

باید در این باره بحث کنیم، هنوز به آن بحث نرسیده ایم. 
موتلفه همیشه گفته که ما با روحانیت هماهنگ می کنیم. خدا 
داشتند.  قصاری  کلمات  کند،  را رحمت  آقای عسگراولادی 
می گفتند ما با روحانیت هماهنگ هستیم اگر روحانیت آهنگ 
داشته باشد. اما اگر آهنگ نداشته باشند، خودمان آهنگ داریم. 
اگر روحانیت با قدرت به میان بیاید، بگوید می خواهم لیست 
بدهم، حتماً موتلفه با آنها هماهنگ می کند. اما اگر روحانیت 
لیست ندهد، موتلفه با لیست خودش چه با جمنا باشد یا شانا، 

حتماً نظر روحانیت را هم در نظر خواهد گرفت.
* آقای خاتمی چند سال پیش مطلبی را با عنوان 
گفت وگوی ملی و آشتی ملی مطرح کردند. گفتند این 
مسائل را کنار بگذارند. خود مرحوم عسگراولادی هم 
در این زمینه حتی بعد از سال 88 نیز کارهایی کردند. 
حتی بین آقای موسوی و کروبی و نظام هم سعی کردند 
گفت وگویی شکل دهند. نظرتان در این باره چیست؟ 
چقدر این را امکان پذیر می دانید؟ چه گام عملی برای 

آن خواهید برداشت؟
ما قهر نبودیم که آشتی کنیم. برای آشتی باید قهر باشیم. 
نه، ما با اصلاح طلبان قهر نیستیم. ما با هم رفیق و دوست 
هستیم. در مجلس ختم یگدیگر شرکت می کنیم. من دیروز در 
مجلس ختم یکی از اقوام آقای حشمتیان بودم. آقای ابطحی 
پریشب ما را برای روضه دعوت کرد. ما قهر نبودیم که با هم 
آشتی کنیم. مخصوصاً که مقام معظم رهبری، معیارهای خوبی 
داده اند. گفتند هر کس این اصول را قبول داشته باشد، خودی 
است. باید قانون اساسی را قبول داشته باشد، اسلامی را که 
باید حکومت کند، قبول داشته باشد نه اسلامی که فقط نماز و 
روزه باشد، حکومت اسلامی را قبول داشته باشد، ولایت فقیه 
را هم قبول داشته باشد، خودی است. با این معیار، اگر کسی 
یکی از اینها را هم قبول نداشته باشد، نمی تواند جزو گروه باشد. 
حال این شخص اصولگرا باشد یا اصلاح طلب. اگر یک اصولگرا 
هم بگوید من قانون اساسی را قبول ندارم، طبیعی است که 
نمی تواند خودی باشد. معیاری که مقام معظم رهبری دادند، 
معیار خوب و ساده ای است. ایشان حتی تاکید روی شخص 
ولی فقیه نداشتند، ولایت فقیه می گفتند. البته ما اصرار داشتیم 
که ولی فقیه هم خیلی موضوعیت دارد اما ایشان چهار محور را 
گفتند. ولایت فقیه، قانون اساسی، اسلام حکومتی و حکومت 
اسلامی. به نظرم این معیار خوبی است. اگر روزنامه ها چه راست 
چه چپ چه اصولگرا و اصلاح طلب روی همین مانور دهند که 
همه اعلام کنند ما این اصول را قبول داریم، ممکن است مسأله 
اجتماعی ما فرق کند یا ما به این نفر رای دهیم و شما به 
آن یکی، حتماً آزادی قابل احترام است. اما این اصول را باید 
قبول داشته باشند. به نظرم می رسد بحث آشتی ملی مقداری 
مناسب با شرایط فعلی ما نیست. ما دعوا نداشتیم که بخواهیم 

آشتی کنیم.
* گفت وگوی ملی باشد؟

گفت وگو کنیم، بحث کنیم. مقام معظم رهبری، 20-15 
سال پیش در مورد کرسی های نظریه پردازی گفتند. هر کس 
نظری درباره هر چیزی دارد، گفتند درباره علوم سیاسی و 
اجتماعی و مدیریت بیایند کار کنند. این کار الان در شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، مسئول دارد. منتها استقبالی که باید، از 
آن نشده است و پیشرفت نکرد. هر کس نظری دارد مثلا در 
مورد نحوه حکومت بگوید. الان بحث حکومت پارلمانی مطرح 
شده که چند بار هم رهبری در موردش صحبت کردند. باید در 
موردش نظر بدهند. هیچ ممنوعیتی هم وجود ندارد. بگویند 
این نوع رئیس جمهور خوب است یا آن نوع رئیس جمهور. اگر 

محکمات انقلاب را قبول داشته باشند می توانند.
* محدودیت هایی که برای افرادی مانند آقای خاتمی 

و موسوی و کروبی ایجاد شده است، چه می شود؟
بحث اینها، فتنه 88 است که واقعاً برای مملکت، خیلی 
به  را  جدید  حکومت  کشورها،  از  بعضی  کرد.  ایجاد  هزینه 
رسمیت شناختند. گفتند حکومت دیگری در ایران سر کار آمده 
است. ضربه سختی بود. گفتند بگویید این کار اشتباه بوده. اصلًا 
استقلال و امنیت مملکت در خطر افتاد. من نمی توانستم شب 
به خیابان بروم، می ترسیدم. چقدر آدم ها را از ماشین بیرون 
کشیدند. بعضی ها سوء استفاده کردند، اشرار از شرایطی که 
پیش آمد سوء استفاده کردند. ظلم و جور کردند. حالا باید 
بگویند اتفاقی که افتاد را تایید نمی کنیم. حتی آقای خاتمی 
هم مخفیانه گفته اند. همان را اگر علنی بگویند، خیلی چیزها 
حل می شود. اگر آقای موسوی و کروبی هم همان مقدار بگویند 
آن کار اشتباه بوده، هر کس که کرده اشتباه کرده است حل 
می شود. این که پرچم امام حسین و قران را آتش زدند، اشتباه 

بود.
اینها را که گفته اند اشتباه بوده است...نگفتند، علنی نگفتند. 
اگر اینها را علنی بگویند، حل می شود. آقای موسوی سخنرانی 
کردند و گفتند مردم خداجو. بحث این بود که عده ای پرچم 
امام حسین )ع( را آتش زدند. نمی شود به آنها مردم خداجو 
گفت. بی دین ها هم به پرچم امام حسین احترام می گذارند. 
اگر همین ها را هم بگویند مسأله حل می شود. به نظرم مسأله 
لاینحلی وجود ندارد. مقداری خصوصیات شخصی باعث شده 
که اتفاق هایی رخ دهد. وگرنه همان حرف هایی که آقای خاتمی 
در خیلی جاها گفته، اگر آقای موسوی اعتقاد پیدا کند و بگوید. 
می دانم که او آدم متدین و خداشناسی است. ما قبل از انقلاب 
با ایشان جلسه مذهبی داشتیم. ایشان حتماً با کسی که پرچم 
امام حسین را آتش بزند موافق نیست. حتماً با کسی که قران 
آتش بزند موافق نیست. با کسی که بهایی باشد حتماً موافق 
نیست. اما بحث این شده است که اینها صریح اعلام کنند، در 
این صورت خیلی از مشکلات مملکت حل می شود. الان بیش 

از هر زمانی نیاز به وحدت و یکپارچگی داریم.
* آقای قالیباف با آقای احمدی نژاد دیدار کردند. نظر 

شما در این باره چیست؟
من با هر دیداری موافق هستم. مشکلی ندارم. بالاخره اینها 
دو مدیر قبلی کشور بودند. اگر اختلاف ها را کنار بگذارند و 
همکاریکنند که خیلی هم خوب است. من با هر ملاقاتی موافق 

هستم.

* اگر آقای احمدی نژاد هم دوباره برگردد، از ایشان 
استقبال می کنید؟

هر کسی برگردد، مثلا حر در کربلا برگشت، امام حسین از 
ایشان استقبال کرد، استقبال می کنیم.

* آقای احمدی نژاد، الان خارج از دایره اصولگرایی 
است؟

دقیقاً نمی توان گفت آقای احمدی نژاد خارج از اصولگرایی 
هستند اما با انقلاب و حتی با ولایت فقیه، زاویه پیدا کرده اند. 
صحبت اخیر ایشان درباره ولایت فقیه، اصلًا صحبت خوبی 
نبود. گفته اگر ولایت فقیه را مردم قبول کردند، کردند، اگر نه، 
نکردند. بالاخره معیارها و چارچوبی برای هر حکومتی وجود 
این که بگویید حکومت  دارد، به خصوص حکومت اسلامی. 
اسلامی را مردم قبول نداشته باشند، خدا را هم قبول نداشته 
باشند، نداشتند. آیا این حکومت اسلامی می شود؟ خیلی از 
ایشان تعجبی بود. خیلی بیش از همه از ایشان که مدعی سرباز 
ولایت بودن، تعجب است. این همان مواقع است که خصوصیت 
فردی حتی بر عقل آدم غلبه می کند. اگر ایشان هم بگوید من 

اشتباه کردم، می شود.
* توصیه شما به ایشان چیست؟

همین است، می گویم به دامن مردم، نظام و رهبری بگردد. 
رهبری که اینقدر از ایشان حمایت کرد، اینقدر برای ایشان مایه 
گذاشت. رهبری هر جا رفت حمایت کرد. رهبری به سمنان 
رفت، فرمود حالا که به اینجا آمده ام، اینطور نشود که آقای 
رئیس جمهور به اینجا نیایند. بیایند و خدمت کنند. گفتند 
رئیس جمهور شجاع ما و...، این همه حمایت کردند. این خیلی 
نمک نشناسی است. اینقدر از کسی حمایت ببیند، اما بگوید اگر 
مردم نخواستند، که نخواستند. معتقد هستم ایشان در مسأله دو 
معاون ایشان که بازداشت شدند هم بد رفتار کردند. اگر تسلیم 
خانواده ام  به  من  کار درست می شود.  مملکت شوند،  قانون 
وصیت کرده ام اگر نظام، من را گرفت و گفت او مخالف اسلام 
بوده است، شما بگویید بله. از من حمایت نکنید. نظام را با 
حمایت از من تضعیف نکنید. اگر کسی نظام را قبول داشته 
باشد، باید عملًا اثبات کند. کسی که می گفت من ذوب در 
ولایت هستم، ناگهان به این وضعیت برسد، برای خودش هم بد 
است. بد است که وقتی داخل قدرت است، یک موضع بگیرد. اما 
وقتی مقداری از قدرت فاصله گرفت، موضع تندی بگیرد. برای 
شخصیت یک فرد خیلی بد است. شما داستان خسرو گلسرخی 
را شنیده اید؟ او کمونیست بود. کتاب نوشته بود و بالای آن آیه 
قران نوشته بود. گفت من مارکسیست هستم اما به فلان آقا که 
به خاطر عقیده اش می جنگد احترام می گذارم. آدمی که این 
همه از نظام ارتزاق کرده است، از امکانات نظام استفاده کرده 
است، بالاترین پست اجرایی مملکت را اشغال کرده است، این 
همه حمایت رهبری و مردم را داشته است، ناگهان تا از پست و 
مقام کنار رفت، مخالف همه چیز شد. فکر می کنم هنوز فرصت 
هست، برای همه فرصت هست. همه مجرمان می توانند با یک 
صفحه نوشتن، همه چیز را حل کنند. آقای احمدی نژاد هم 
بگوید اشتباه کردم، نظر من همان است. بعضی از صحبت ها از 
من شنیده شده است ممکن است فکر کنند من مخالف ولایت 
فقیه هستم، من به ولایت فقیه ارادت دارم. خیلی چیزها حل 
می شود. شخصیت ایشان هم درست می شود. شجاعت اعتراف 

به اشتباه خیلی مهم است.
* البته در انتخابات سال 96 رد صلاحیت هم شد ...

مقام معظم رهبری رسماً به ایشان گفته بود شرکت نکند. 
او برخلاف آن عمل کرد. نمی تواند بگوید من تابع ولایت فقیه 
هستم. یکی از آن اصول، ولایت فقیه است. گفتم که مسعود 
رجوی می گفت من به قانون اساسی اعتقاد ندارم ولی می خواهم 
رئیس جمهور شوم. ایشان هم می گوید به ولایت فقیه اعتقاد 
ندارم. این رکن قانون اساسی است. می گوید من به ولایت فقیه 
اعتقاد ندارم، هر کسی می خواهد، اعتقاد داشته باشد. کسی 
را نمی شود زور کرد. بعد هم بگوید می خواهم رئیس جمهور 
شوم. باید عملًا نشان دهد. ولی ولایت فقیه به ایشان گفته 
است، توضیه دوستانه هم کرده بود، یواشکی گفته بود که کسی 
نفهمد، اما خودش جار زده است. گفتند صلاح نمی دانیم که 
شرکت کنید. اما وقتی شرکت می کنید، می گویید به ولایت 

فقیه اعتقاد دارم؟
* به عنوان مسأله آخر، به نظر شما شورای نگهبان 
باشد؟  داشته  رویکردی  چه  طلبان  اصلاح  قبال  باید 
خیلی از اصلاح طلبان ناراحت هستند و گله دارند. آیا به 
نظرتان شورای نگهبان باید تغییری در رویه خود بدهد 

یا خیر؟
به خود دوستان اصلاح طلب هم گفته ام که می گویید در کل 
ایران، 300 نفر آدم ندارید که معرفی کنید و این مشکلات را 
نداشته باشند؟ 10 نفر یا 20 نفر را رد کردند. دو هزار نفر را که 
رد نکردند. این که بگویند افراد ما را رد صلاحیت کردند، برای 
همین نتوانستیم رای بیاوریم، عملًا این اقرار به ضعف است. این 
که کل موجودی ما ما همین 20-10 بوده است، حالا که آنها 
رد شدند، هیچ کس را نداریم. دیگر اینکه شورای نگهبان، حتماً 
به وظیفه اش عمل می کند. به این چیزها هم نگاه نمی کند آقای 
هاشمی رفسنجانی را هم رد کرد. منتها ایشان خم به ابرو نیاورد. 
با آقای جنتی، بگو و بخند در مجمع تشخیص مصلحت داشتند. 
آقای هاشمی رفسنجانی، فرد دوم ممکلت بود، با شرایطی که 
خدمت امام داشت و... . ایشان هیچ کاری نکرد، ماند و کار کرد. 
آقای روحانی آمد، حمایت کردند و رای آورد. این که بگوییم 
افراد ما را رد می کنند، هیچ کس را نداریم، یعنی کل موجودی 
ما همین 10-15 نفر است. این نشانه ضعف است، به نظرم این 
را نگویند. بالاخره وقتی رد می کنند، کسانی را رد می کنند که 
طبق چهار منبع مشخص، مورد داشته اند. مثلًا می گویند ایشان 
مشکل اقتصادی دارد. طبیعی است که شورای نگهبان نمی تواند 
ایشان را تایید کند. بنابراین جای این که به شورای نگهبان گیر 

دهند یا بهانه بدهند، افرادی را پیدا کنند که مشکلی ندارند.
* یعنی شورای نگهبان تغییری در رفتارش ندهد؟

مجتهد  عده ای  آنها  کند.  ایجاد  تغییری  نمی تواند 
هستند. خدا و قانون را در نظر می گیرند. نفع من و دیگری 
بنابراین  دهند.  تغییر  نمی توانند  نمی گیرند.  نظر  در  را 
می گویند بر اساس قانون و مواردی که قانون تعیین کرده 
است رای می دهیم. با کسی دشمنی نداریم. اصلاح طلبان 
باید بگردند و افراد مناسب را پیدا کنند. حتماً دارند. اگر 
بگویند ما کسی را نداریم، نشانه ضعف است. مثلا 10 نفر 
یا بیست 10 از آنها را رد کردند، بیشتر که نیست. آیا در 
آدم  نفر  نمی توانند 300  نفری،  میلیون   85 مملکت  کل 
بدون مشکل پیدا کنند؟ به نظرم گفتن این مطلب، نشانه 
ضعف است. از اصولگراها هم خیلی رد کردند. دکتر صدر 
کردند.  رد  را  اطلاعات  وزیر  علوی  آقای  کردند.  رد  را  ما 
طلبان،  اصلاح  آِیا  کرد؟  مخالفتی  یا  زد  حرفی  کسی  آیا 
لنگه آقای علوی را دارند؟ او را هم رد کردند، هیچ کس 
نشد. تلاش  تایید  کردند،  پیگیری هم  نگفت.  هم چیزی 
اما  را هم کردیم، هر طور می شد تلاش کردیم  خودمان 
قبول نکردند. هیچ جا هم اعتراض نکردیم. کس دیگری 
را پیدا کردیم. ایشان هم در مجلس خبرگان رای آوردند، 
است،  کرده  هم  ایشان خدمت  شدند.  اطلاعات  وزیر  هم 
اثراتش را هم می بینیم. جاسوسان آمریکا را گرفتند. آدم 
قدرت  است.  کرده  هم  خدمت  همه  این  است.  توانایی 
ضد جاسوسی مان را همه دنیا تشخیص داده اند. جیسون 
گرفتند.  را  همه  بودند،  قدرتی  خودشان  برای  دیگران  و 
می گویم اصلاح طلبان این حرف را نزنند. دوستانه به آنها 
می گویم، اعتقاد هم دارم. نمی خواهم بازی درآورم. اعتقاد 
دارم که آنها نیرو به اندازه کافی دارند. اگر نخواهند بهانه 

بیاورند، نیرو دارند که معرفی کنند.

حسن غفوری فرد: 

اصولگرایانقطعابهلیستواحدنمیرسند



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir. 107 صحیح مسلم ، ج 4 ، ص

پیامبر اکرم )ص( : 

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 

نشانی:قم ، بلوار شهید صدوقی،  کوچه 21ممیز یک،  پلاک 47 

اذان صبح:4/51 طلوع آفتاب: 6/23 اذان ظهر: 13/11  اذان مغرب: 20/18

ب(
زتا

رو
( 3

ری
شه

هم
پ:  

چا
02

1 -
 44

54
50

76
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزی

ت

خداوند در هیچ روزی 
به اندازه روز عرفه ، بندگان را از 

آتش دوزخ نمی رهاند.
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نامحـرمانه

دریـچه

حـوادث

احتمال معرفی یک زن برای وزارت آموزش و پرورش
نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس از احتمال معرفی یک خانم به عنوان گزینه 
پیشنهادی وزارت آموزش و پرورش به مجلس خبر داد. قاسم احمدی لاشکی نایب رئیس کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس در گفتگو با تسنیم، با اشاره به زمان معرفی وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش 
به مجلس برای اخذ رای اعتماد گفت: احتمالاً هفته آینده و با بازگشت نمایندگان از حوزه های انتخابیه 
خود دولت فرد مورد نظر خود برای تصدی پست وزارت آموزش و پرورش را به مجلس معرفی کند.وی 
ادامه داد:اسحاق جهانگیری نیز اعلام کرده بود که ظرف ۲ هفته آینده وزیر پیشنهادی به مجلس معرفی 
خواهد شد. نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس درباره گزینه احتمالی این پست، اظهار 
داشت: آنطور که بنده اطلاع دارم قرار است یک خانم به عنوان وزیر پیشنهادی به مجلس معرفی شود.

 
سفیر چک در ایران استعفا کرد

»اسواتوپلوک چومبا« سفیر جمهوری چک در ایران هفته جاری در پی اتهاماتی مبنی بر فروش 
۴۰۰ روادید کوتاه مدت به تاجران ایرانی به پیشنهاد اتاق بازرگانی چک-اسلوواکی-ایران از سمت خود 
استعفا کرد. پایگاه اطلاع رسانی روادید شنگن گزارش کرد، بازرس کل وزارت امور خارجه چک، پیش از 
این، سفارت خود در تهران را برای مشارکت در تجارت روادید با صد ها ایرانی مورد ارزیابی و بررسی قرار 
داده بود. طبق گزارش بازرس کل وزارت امور خارجه چک، »یان کاوان« و »ازدینیک زیبیتک« از اتاق 
بازرگانی چک-اسلوواکی-ایران، پیشنهاد صدور روادید شنگن را برای ۴۰۰ تاجر ایرانی مطرح کرده بودند 

و خیلی فوری سفارت چک در تهران برای افراد پیشنهادی روادید شنگن صادر کرده بود. 

انتقاد بهزاد نبوی از عملکرد فراکسیون امید 
بهزاد نبوی با انتقاد از عملکرد فراکسیون امید گفت: مجلس دهم کمتر از سی تا چهل نماینده وابسته 
به جناح تندرو داشت. در مقابل ۲۵۰ نماینده اصلاح طلب یا اصول گرای معتدل داشتیم. من معتقد بودم 
اگر این دو باهم ائتلاف کنند، طیف اقلیت کوچک عملا نقشی در مجلس دهم نمی تواند داشته باشد. 
حتی پیشنهاد شد یک فراکسیون واحد تشکیل دهند. متأسفانه دوستان خصوصا دوستان اصلاح طلب 
نسبت به این قضیه چندان ابراز تمایل نکردند. امروز در اثر بد عمل کردن، رئیس مهمترین کمیسیون 
مجلس )کمیسیون امنیت( از طیف تندرو است و نایب رئیسی مجلس از آقای مطهری که اصول گرای 
معتدل است، گرفته می شود. دوستان فکر می کردند لاریجانی که کاندیدای قم شده است، فردا باید بیاید 

و پرچم اصلاح طلبی را در مجلس به دست بگیرد یا مطهری برای اصلاح طلب ها سینه بزند.

رد حکم مصادره برج بنیاد علوی در نیویورک 
 دادگاه تجدید نظر فدرال حکم هیات منصفه در خصوص اجازه مصادره برج منهتن بنیاد علوی 
در نیویورک آمریکا را رد کرد.به گزارش ایرنا، آسوشیتدپرس گزارش داد: دادگاه تجدید نظر فدرال ادله 
هیات منصفه در خصوص مصادره برج بنیاد علوی در منهتن نیویورک به بهانه نادیده گرفتن تحریم های 
آمریکا علیه ایران را رد کرد.وزارت دادگستری آمریکا امیدوار بود با فروش این ساختمان ۳۶ طبقه ای 
در خیابان پنجم منهتن نیویورک، مبلغی حدود یک میلیارد دلار به دست آورد و آن را میان قربانیان 
بمب گذاری هایی که مدعی است ایران در آن دست داشته؛ توزیع کند.پیشتر یک دادگاه زیر نظر وزارت 
دادگستری آمریکا خواستار فروش ساختمان ۳۶ طبقه اداری و سایر مستغلات مربوط به بنیاد علوی 
و پرداخت پول های حاصل از آن به خانواده های قربانیان حمله تروریستی ۱۱ سپتامبر و سایر قربانیان 

وقایع تروریستی شده بود.
 

سالانه چندکارگر ساختمانی در ایران می میرند؟
سال ۱۳۸۶ بود که مجلس تصویب کرد منابع مالی برای تامین هزینه های بیمه کارگران ساختمانی 
از محل صدور پروانه های ساختمانی شهرداری در نظر گرفته شود، اما »این منابع کافی نیست.« اکبر 
شوکت، رئیس کانون کارگران ساختمانی کشور و عضو کارگری هیات امنای سازمان تامین اجتماعی 
در گفتگو با خبرآنلاین: ۵۰ درصد آسیب های کارگران در محل کارشان مربوط به کارگران ساختمانی 
است. »سال ۹۲ رکورد مرگ و میر کارگران ساختمانی بود که در آن سال ۱۳۰۰ نفر فوت شدند، اما 
میانگین مرگ و میر کارگران ساختمانی سالانه ۸۰۰ تا ۱۰۰۰ نفر است. حدود ۱ میلیون نفر از کارگران 

ساختمانی بیمه تامین اجتماعی شده اند.«

توضیح وکیل نجفی درباره اعزام او به بیمارستان
یکی از وکلای مدافع محمدعلی نجفی با تکذیب اخبار منتشره درباره اعزام موکلش به بیمارستان 
گفت: موکلم در سلامت کامل بسر می برد. حمید گودرزی در گفتگو با ایسنا در این باره اظهار کرد: 
خانواده موکلم به ملاقات او رفته اند و ایشان در صحت کامل به سر می برد.وی خبر انتقال نجفی به 

بیمارستان و شایعات مربوطه در این زمینه را تکذیب کرد. 

تقدیر وزیر اطلاعات از ظریف 
حجت الاسلام و المسلمین سید محمود علوی با حضور در وزارت خارجه با محمدجواد ظریف دیدار 
کرد .حجت الاسلام والمسلمین سید محمود علوی وزیر اطلاعات به همراه معاونین این وزارتخانه بعد از 
ظهر دیروز با حضور در وزارت امور خارجه ضمن محکومیت تحریم رئیس دیپلماسی کشور از "زحمات 

و تلاش های شبانه روزی دکتر ظریف و دستگاه دیپلماسی کشور" تشکر و قدردانی کردند.

خودکشی دوست ترامپ در زندان! 
»جفری اپستین«، رئیس باند قاچاق دختران زیر سن قانونی و یکی از دوستان صمیمی »دونالد 
ترامپ« رئیس جمهور آمریکا، مدت کوتاهی پس از بازداشتش در سلول زندان خودکشی کرد.به نوشته 
پایگاه اینترنتی شبکه »ای بی سی«، این خبر را سه تن از مقامات قضایی آمریکا تأیید کرده اند. آن ها 
گفتند اپستین جمعه شب خود را در سلول زندانش در منطقه »منهتن« نیویورک، حلق آویز کرده است.

یادداشت های شهر سیل زده/59
محمد خامه یار

با برو بچه های هوافضای سپاه برای توزیع بسته های غذایی و بهداشتی همراه می شویم. هدایا و 
کمک ها را دست به دست می کنیم و از داخل ماشین به یدک کش تراکتور منتقل می کنیم و به طرف 
بخش آبگرفتگی شهر به راه می افتیم. آنان امکانات خوبی را به همراه آورده اند و تیم خوبی را تشکیل 
داده اند. تیم جوان و پرکار و با اخلاق. جوانانی صبور که هر لحظه ارادت ما به آنان بیشتر می شود. گاهی 
گوشه ای می ایستم و به آنان خیره می شوم و در این فکر فرو می روم که آدم های اهل بصیرت در تمام 
زمینه ها موفق هستند، در کمک به مردم، در رفتار و منش خود و در جهاد و مبارزه با دشمن. وقتی هم 
که پی می برم برخی از این جوانان تازه از جهاد با داعشی ها باز گذشته اند بیشتر شیفته آنان می شوم. 
دفاع از حرم و کمک به هموطنان اهل سنت با هم تفاوت ندارد. مهم انجام تکلیف و عمل به وظیفه است.

توزیع هدایا به مردم و گوش سپردن به حرف ها و رسیدگی آنان با عزتمندی آغاز می شود و چند 
ساعتی به خاطر حضور خانه به خانه به طول می انجامد.انگار این طور خدمت رسانی بیش از هر کار دیگر 
برایمان ارزشمند است و دعای خیر مردم بیش از هر چیز به ما آرامش می دهد. احساس خوبی به ما 
دست می دهد وقتی برخی را قانع می بینیم. قناعت یکی از آموزه های دینی ماست. قناعت برخی مردم 
در مصرف و تشکر آنان و خودداری از دریافت غذا. آنان به داشته ها قانع هستند و از دریافت غذا و وسایل 
مازاد بر مصرف خود ابا دارند.هوا رو به تاریکی می رود. باد ملایمی شروع به وزیدن می کند و سرما آدم 
را قلقلک می کند. بچه های سپاه آهنگ بازگشت را دارند نه برای استراحت بلکه برای آشپزی و انجام 

مقدمات آن. اینان کار پخت و پز و تامین غذای بخشی از مردم سیل زده را بر عهده دارند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

انهدام باند سارقان احشام
 فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۳7 رأس احشام سرقتي و دستگیري ۵ نفر سارق خبر داد.  
سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت احشام در قم، با توجه به حساسیت 
موضوع بلافاصله دستگیری سارقان در دستور کار مأموران پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.فرمانده 
انتظامی استان قم تصریح کرد: در ادامه با شناسایی محل های سرقت و بررسی جغرافیای جرم، سرکرده 
باند، فردی سابقه دار و حرفه اي در قم شناسایی و مشخص شد نامبرده با تشکیل باندی، اقدام به سرقت 
احشام به صورت گسترده می کند.سردار آقاخانی گفت: پس از بررسی های صورت گرفته محل اختفای 
متهمان در یکی از شهرستان های همجوار شناسایی و مأموران با اخذ دستور قضائی و عزیمت به این 
شهرستان، افراد را طی عملیاتی غافلگیرانه دستگیر کردند.وی اعضای این باند سرقت را ۵ نفر دانست و با 
اشاره به کشف احشام مسروقه شامل ۳۰ راس گوسفند و 7راس گوساله، خاطرنشان کرد: 7 نفر مالباخته 
نیز در این رابطه شناسایی و احشام مکشوفه تحویل آن ها شده است.فرمانده انتظامی استان قم گفت: در 
نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

سرپرست پلیس راهور استان قم  خبرداد

اعمال محدودیت های ترافیکي روز عرفه
سرپرست پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی استان قم از اعمال محدودیت های ترافیکی 
روز عرفه خبر داد.  سرهنگ علی حسن قیصری  اظهار داشت: پلیس راهنمایي و رانندگي با استفاده از 
تمامی توان ، ترافیک اطراف حرم مطهر و  محل عبور شرکت کنندگان مراسم روز عرفه را با به کارگیری 
پاس پیاده، گشت خودرویي و موتورسیکلت کنترل مي کند.وی افزود: در این رابطه محدودیت ترافیکي 
روز یک شنبه قبل از شروع مراسم دعای عرفه از ساعت ۱۳۰۰ در محدوده حجتیه به سمت حرم مطهر 
اعمال، همچنین محدودیت توقف خودروها نیز از میدان روح الله به سمت تقاطع شهدا و از تقاطع عمار 
یاسر آذر به سمت چهار راه بازار تعیین شده و در صورت نیاز به صورت مقطعي محدودیت اعمال خواهد 
شد.سرهنگ قیصری در ادامه محل پارک خودروهاي شخصي را پارکینگ بستر رودخانه، پارکینگ 
طبقاتي، پارکینگ زائر و پارکینگ تقاطع شهدا و محل پارک موتورسیکلت را نیز تقاطع شهدا، طول بلوار 
بهار و سه راه خورشید اعلام کرد.سرپرست پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی استان قم از 

همشهریان خواست نهایت همکاری را با پلیس راهنمایی و رانندگی استان داشته باشند.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
درست  ضابطه  وجود  عدم  گفت:  قم 
در  پروانه  صدور  با  رابطه  در  منطقی  و 
تجاری سازی واحدهای مسکونی، مشکلات 
در  به ویژه  شهر  برای  بسیاری  معماری 

مناطق ۲ و ۶ به وجود آورده است.
محسن بهشتی روز شنبه در جلسه 
انبوه  افزود:حجم  قم  ماده ۵  کمیسیون 
تجاری سازی واحدهای مسکونی در منطقه 
۲ و ۶ باید به تجربه ای در صدور مجوز 
تجاری سازی در تمام سطح استان تبدیل 

شود.
وی در ادامه ابراز کرد: در تمام تغییر 
کاربری ها در شهر قنوات به دلیل اینکه 
قنوات به منطقه شهری تبدیل شده باید 
تمام ضوابط موردنیاز شهرسازی را رعایت 
کرده و در آن احداث پارکینگ را مدنظر 

قرار دهند.

تغییر  تمام  در  داشت:  اظهار  وی 
به  باید ضوابط مربوط  قم  کاربری ها در 
کاربری های سابق و جدید به صورت کامل 

اجرایی شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
قم خاطرنشان کرد: مصوبات کمیسیون 

ماده ۵ باید به اندازه ای شفاف و مشخص 
باشد که متقاضیان و نهادهای دیگر در 
اجرای مصوبات دچار ابهام و مشکل نشوند.

وی با انتقاد از وضعیت سطح اشغال و 
تراکم در منطقه انسجام خاطرنشان کرد: 
عدم پایبندی تعاونی های مسکن در ساخت 

واحدهای مسکونی از مهم ترین عوامل در 
بروز مشکلات و معضلات این منطقه است.
انسجام  منطقه  اشغال  سطح   *

نگران کننده است
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم 
نیز با اشاره به مصوبه افزایش تجاری سازی 
واحدهای مسکونی از ۳۰ به ۵۰ مترمربع 
در شهر قنوات بیان کرد: این اقدام می تواند 
به عنوان مشوق و محرکی در توسعه و 
پیشرفت این شهر تابعه استان تبدیل شود.

حسن بختیاری همچنین عنوان کرد: 
سطح تراکم و اشغال در منطقه انسجام 
به شدت نگران کننده شده و باید در برابر 
منطقه  این  در  تراکم  امر  در  تخلف ها 
برخوردهای جدی توسط کمیسیون ماده ۵ 
انجام بگیرد.وی خاطرنشان کرد: دیگر نباید 
اجازه افزایش تراکم و سطح اشغال در این 

منطقه به مسکن سازان داده شود.

معاون عمرانی استانداری قم: 

صدور پروانه تجاری سازی در قم ضابطه مناسبی ندارد

اینم معجون میثاقی برای شبکه 3! کاریکاتور
شنیده ها حاکی ست محمدحسین میثاقی با »نودپلاس« که گفته 
می شود برنامه ای مشابه با نود و فوتبال120 است، همزمان با شروع 
لیگ برتر به روی آنتن شبکه سه می رود.

مهدی عزیزی

مدیر کل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری تشریح کرد

اقدامات شهرداری برای برگزاری 
باشکوه  مراسم عید قربان

مدیر کل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم گفت: 
با توجه به در پیش بودن مراسم برگزاری دعای عرفه و عید سعید قربان 
از آمادگی کامل شهرداری قم در راستای برگزاری هر چه باشکوه تر این 
مراسم خبر داد.سید محسن میرهادی اظهار داشت: شهرداری قم نسبت 
به آذین بندی و مناسب سازی محیط شهری با نصب پرچم های الوان ، 
نور پردازی و بنرهای متناسب با این ایام، تنظیف، شستشو، لایروبی 
انهار، آماده سازی محیط های پیرامون مساجد، اطراف حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران و مکان های برگزاری نماز عید 
برای برگزاری هرچه مطلوب تر مراسمات با هماهنگی مناطق هشتگانه 
و سازمان های تابعه اقدام به این امور نموده است.مدیر کل هماهنگی 
و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به فعالیت نیروهای 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی، اظهار داشت: در راستای تأمین 
ایمنی مراسمات اکیپ های سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی در 
هسته مرکزی شهر پیرامون حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( و مسجد 
مقدس جمکران در قالب اکیپ های پیاده و خودرویی به همراه ماشین 
آلات و تجهیزات آتش نشانی و موتور سیکلت هایEFT  و ایستگاه های 
آماده خدمات رسانی مطلوب در مواقع ضروری هستند. آتش نشانی 

میرهادی در ادامه سرویس دهی وسائل نقلیه عمومی در راستای تسهیل 
در عبور و مرور شهروندان را مورد توجه قرار داد و ابراز داشت: در جهت 
خدمات حمل و نقل همگانی سازمان تاکسی رانی و اتوبوس رانی دراین 
ایام در آماده باش کامل هستند.وی در ادامه افزود: با ایجاد ۱۰ مرکز عرضه 
دام و ۵ مرکز ذبح بهداشتی و شرعی در بلوار دانش )کشتارگاه صنعتی 
قم(، میدان رسالت ابتدای بلوار بسیج، بلوار ۱۵ خرداد ابتدای خیابان 
محتشم کاشانی، بلوار یادگار حضرت امام)ره( جنب دبستان ایزدی، بلوار 
امام علی)ع( ابتدای ۲۰ متری شهید بادیان، بلوار غدیر انتهای کوچه 7، 
بلوار جمهوری روبروی مخابرات، جمکران ابتدای جاده امامزاده علیرضا 
)ع( جنب بوستان نیاز، بلوار حضرت معصومه)س( ابتدای بلوار تهرانی 
مقدم و پردیسان بلوار سلمان جنب فروشگاه همشهری در راستای ارائه 
خدمات رسانی به شهروندان در روز عید سعید قربان خبر دادند.مدیر کل 
هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اینکه انجام 
این امر با رعایت کامل موازین شرعی و بهداشتی انجام می پذیرد، اظهار 
داشت: در جایگاه های مذکور نمایندگان دامپزشکی، بهداشت، ناظرین 
شرعی، سازمان میادین میوه و تره بار و سازمان کشتارگاه، اداره کل 
تخلفات شهری و اکیپ های ویژه خدمات شهری مناطق هشتگانه حضور  
مستمر دارند.میرهادی در خصوص نظارت بر سلامت دامها نیز افزود: در 
تمامی جایگاهها، با حضور دامپزشک نظارت دقیق انجام می شود و برای 
جلوگیری از عرضه دام غیر بهداشتی در سطح شهر نیز هماهنگی لازم با 
اداره کل پیشگیری و رفع تخلفات شهری و نیروی انتظامی انجام پذیرفته 

است که از فروش غیر مجاز دام جلوگیری نمایند.

سخنگوی شورای شهر اسلامی قم :

انجام معاملات با قولنامه های عادی سبب 
تعارض در مالکیت شهروندان می شود

سخنگوی شورای شهر اسلامی قم گفت: انجام معاملات در بنگاه های 
معاملاتی با قولنامه های عادی سبب تعارض در مالکیت و سردرگمی 
انجام معاملات در  اینکه  بیان  با  شهروندان می شود.حسین اسلامی 
بنگاه های معاملاتی با قولنامه های عادی سبب تعارض در مالکیت و 
سردرگمی شهروندان می شود، اظهار کرد: امروزه اقتضای شهرنشینی به 
ویژه در کلانشهرها و وجود املاک متعدد اقتضای این را دارد که مالکیت 
افراد توسط ادارات ثبت اسناد و املاک تشخیص داده شود.سخنگوی 
شورای شهر اسلامی قم با تاکید بر اینکه اگرچه از نظر شرعی انجام 
معاملات هر چند به صورت شفاهی می تواند موجب مالکیت گردد، 
لکن وجود افراد سودجو خصوصاً در کلانشهرها و املاک وسیع در این 
حوزه ها امکان تشخیص مالکین را مشکل، بلکه ناممکن کرده است، 
خاطرنشان کرد: تشکیل پرونده های انتقال مال غیر و کلاهبرداری و 
حجم این پرونده ها اثبات کنده این ادعا است.اسلامی تصریح کرد: با 
توجه به اینکه اموال بسیاری از مردم توسط کلاهبرداران به لحاظ عدم 
اصلاح این موضوع و این روند در معرض تضییع و تفویت است، هر چند 
نتوان در شورای نگهبان به الزامی شدن انجام معامله توسط دفاتر اسناد 
رسمی صحه گذاشت اما وجود مجمع تشخیص مصلحت نظام و طرح 

این موضوع می تواند راه گشا باشد.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم:

تاکسی های VIP در قم راه اندازی  می شود
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم گفت: با توجه به موقعیت 
شهر قم و تغییر خطوط حمل  و نقل عمومی و محدودیت های اعمال  شده 

نیازمند راه اندازی تاکسی های VIP در شهر قم هستیم.
مرتضی عزتی با تشریح موقعیت شهر قم و ورود سالانه بیش از ۲۰ 
میلیون نفر توریست مذهبی به شهر، اظهار داشت: با توجه به حجم بالای 
ورود مسافر و زائر به شهر قم، نیازمند ارائه سرویس های حمل  و نقل عمومی 

به روز به زائران و شهروندان هستیم.
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم از راه اندازی فاز نخست 
خطوط ویژه و تاکسی های VIP در سه راه بازار خبر داد و افزود: با توجه به 
موقعیت سه راه بازار و تغییر خطوط حمل  و نقل عمومی و محدودیت های 
اعمال  شده نیازمند راه اندازی خطوط ویژه تاکسی در این منطقه هستیم.

عزتی تصریح کرد: تاکسی های دربستی و VIP با استانداردهای بین المللی 
بوده و در مرحله ثبت نام و انجام مطالعات تکمیلی آن هستیم.

از  را یکی   VIP رانندگان خطوط برای  ارائه آموزش های ویژه  وی 
برنامه های سازمان تاکسیرانی دانست و خاطرنشان کرد: آموزش زبان های 
انگلیسی و عربی در سطح محاوره، ارائه آموزش های شهروندی  برای برخورد 
مناسب با مسافران بخشی از برنامه های سازمان تاکسیرانی برای رانندگان 

این خطوط است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

راه اندازی سامانه ارتباطات 
مستقیم باغبانان و کارگران

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از راه اندازی 
سامانه پیامکی ارتباط مستقیم کارگران و باغبانان شاغل در حوزه 
فضای سبز خبر داد.پیام جوادیان با اشاره به وجود بیش از ۱۸۵۰ 
نیرو در بخش اجرایی و عملیاتی فضای سبز شهر قم، گفت: مدیریت 
سرمایه انسانی حوزه فضای سبز در تمامی سطوح از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم اظهار کرد: با 
توجه به وجود برخی کاستی ها و مشکلات از قبیل تأخیر در پرداخت 
حقوق و مشکلات بیمه مقرر شد سامانه پیامکی ارتباط مستقیم باغبانان و 
کارگران راه اندازی شود تا نیروهای فعال در این بخش بتوانند بدون دغدغه 

مشکلات و مسائل خود را مطرح نمایند.
جوادیان ادامه داد: یکی از مهم ترین عوامل توسعه در سازمان ها نیروی 
انسانی است و بر همین مبنا در تلاشیم تا شرایط مناسبی را برای فعالیت 

کارگران، باغبانان و کارشناسان فعال در حوزه فضای سبز مهیا کنیم.
توانایی های مدیران،  از  بهره برداری حداکثری  باهدف  افزود:  وی 
کارشناسان و پرسنل برگزاری دوره های آموزشی را در اولویت قرار 
دادیم و در بحث پرداخت حقوق و دستمزد کارگردان که با افزایش 
اقدامات خوبی صورت  نیز  ارتباط مستقیم دارد  آنان  روحیه کاری 

پذیرفته  است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم در پایان با اشاره 
به اینکه برآیند اقدامات فوق برخورداری از نیروهای متخصص، کارآمد و 
متعهد خواهد بود، گفت: سامانه پیامکی ۳۰۰۰۱۳۹7 پل ارتباطی مستقیم 
کارگران و باغبانان فعال در حوزه فضای سبز با مدیرعامل سازمان خواهد 
بود که با ارسال پیام های خود به این شماره می توانند مشکلات کاستی ها و 

دغدغه های خود را جهت رسیدگی با ما در میان بگذارند.

اخبــار

پیام آموزشی 
تبعیت از مقررات راهنمایی و رانندگی

 ضامن سلامتی شماست.
پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

و  بومی سازی  گفت:  قم  استاندار 
راهبردی  برنامه های  شدن  عملیاتی 
ستاد اقتصاد مقاومتی از ابتدای سال ۹۸ 
به صورت جدی در سطح استان دنبال 

می شود.
بهرام سرمست روز شنبه در جلسه 
ستاد اقتصاد مقاومتی در سالن جلسات 
و  وظایف  داد:  ادامه  قم  استانداری 
دستگاه های  از  هرکدام  رسالت های 
مسئول در این رابطه به صورت تخصصی 

مشخص شده است.
وی اضافه کرد: اقتصاد مقاومتی یک 
با  رابطه  راهبردی در  افق و چشم انداز 
مسائل اقتصادی کشور بوده که باید ستاد 
اقتصاد مقاومتی استان نیز بر مبنای آن 
جهت گیری و حرکت کند.استاندار قم 
خاطرنشان کرد: حضور میدانی مسئولان 
در واحدهای صنعتی صرفا برای پیگیری 
مطالبات تولیدکنندگان درصحنه عمل 
است که در قالب های مختلف در حال 

پیگیری و انجام می باشد.وی تصریح کرد: 
برای در جریان قرار گرفتن مطالبات و 
دغدغه های تولیدکنندگان، کارگروه های 
تخصصی مانند شورای گفت وگوی دولت 
توسعه  کارگروه  و  خصوصی  بخش  و 
است. شکل گرفته  استان  در  صادرات 

وی اضافه کرد: باید خروجی و نتیجه 
در  مسئول  دستگاه های  گزارش های 
رابطه با اقتصاد مقاومتی و رونق تولید 
درصحنه عمل مشخص و ملموس باشد.

سرمست همچنین با اشاره به وضعیت 
استان  صنعتی  شهرک های  ناایمن 
به ویژه شهرک شکوهیه خاطرنشان کرد: 
مصوبات و تصمیمات استان در رابطه با 
افزایش ایمنی شهرک های صنعتی باید 
تصریح  شود.وی  اجرا  کامل  به صورت 
کرد: در رابطه با احداث واحدهای جدید 
ایمنی  ضوابط  و  الزامات  باید  صنعتی، 
برای جلوگیری از آتش سوزی به صورت 

جدی و کامل اجرا شود.

استاندار قم:

برنامه های راهبردی ستاد اقتصاد مقاومتی در قم عملیاتی می شود


